
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران عنوان کرد
دلایل تشدید کسری تراز تجاری

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران ضمن تشــریح دلایل تشدید 
کســری تراز تجاری در ســال ۱۴۰۲، بر لزوم تنوع بخشــی به بازارها و 

کالاهای صادراتی تاکید کرد.
عباس آرگون، با بیان این که کســری صادرات غیرنفتی در سال ۱۴۰۲ به 
حدود ۱۷ میلیارد دلار رسید، اظهار کرد: کســری تراز تجاری غیرنفتی 
در ۱۰ سال اخیر به بالاترین میزان رســیده و یکی از مهم ترین دلایل این 
وضعیت این است که بخش عمده ای از صادرات غیرنفتی ایران محصولات 
پتروشــیمی اســت که قیمت های جهانی آنها در ســال گذشته کاهش 

داشته است. 
علاوه بر این بحث پیمان سپاری ارزی و اختلاف نرخ ارز نیمایی و بازار آزاد 

باعث کم اظهاری در حوزه صادرات شده است.

آرگون با بیــان اینکــه پیش اظهاری در حــوزه واردات برای اســتفاده 
بیشــتر از ارز ارزان تر هم عامل دیگر افزایش کســری تراز تجاری است، 
گفت: محدودیت هــای تحریمی هم همچنین بر افت صــادرات اثر دارد 
و صادرکنندگان مجبور هســتند کالاهای خود را از طریق واســطه ها به 

دست مصرف کننده نهایی برسانند. 
علاوه بر این قوانین و مقررات و عوارض صادراتــی هم بر افت صادرات اثر 

داشته است.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به لزوم ثبات در حوزه 
تجارت خارجی، تصریح کرد: در شرایط تحریمی با کوچک ترین تغییرات 
در سیاست گذاری امکان از دســت دادن برخی بازارهای صادراتی وجود 
دارد، چرا که مشتری منتظر تصمیم گیری شما نمی ماند و اگر نتواند رفتار 
مبدا را پیش بینی و برای بازه بلندمدت کالای مورد نیاز خود را تامین کند 

از شما عبور می کند.
وی با بیان اینکه نیاز تجــار ثبات در سیاســت گذاری و قوانین و مقررات 
تجارت خارجی اســت، اظهار کرد: توســعه صادرات نیازمنــد تنوع در 
بازارهای صادراتی اســت، البته در همین راســتا اتفاقــات خوبی مثل 

پیمان های بریکس و شانگهای محقق شده است.
به گفته عضو هیــات نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران تنــوع کالاهای 
صادراتی موضوع دیگری اســت که باید در نظر گرفته شــود و متناسب با 
نیاز مقصد کالاهای متنوع تولید شــود. مدیریت بهای تمام شده اهمیت 
زیادی دارد و کالاها باید با کیفیت و قیمت مناسب در بازارهای صادراتی 

عرضه شوند.

اتاق مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی مطرح کرد

استفاده از کارت سوخت شخصی الزام قانونی بودجه
خریدار  مدیر عملیات شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی با تأکید بــر الزام قانون 
بودجه سال ۱۴۰۳ کشور مبنی بر استفاده 
۹۵ درصدی از کارت ســوخت شــخصی، 
گفت: این تعــداد تا پایان بهمن ماه ســال 

۱۴۰۲ به ۶۷ درصد رسیده است.
 علی اکبر عرب عامری در ایــن باره توضیح 
داد: در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ شرکت 
پخش فرآورده های نفتی ملزم شده بود که 
۹۰ درصد توزیع بنزیــن را از طریق کارت 
ســوخت شــخصی انجام دهد که این الزام 
امســال به حداقل ۹۵ درصد رسیده است. 
تا پایان بهمن ماه ســال ۱۴۰۲، اســتفاده 
۶۷ درصدی از کارت ســوخت محقق شده 
بود که با توجه به کافی بودن تعداد سهمیه 
اختصاص یافته یارانه ای و آزاد خودروهای 
شــخصی برای عمــوم مردم، لازم اســت 
مردم اســتفاده از کارت ســوخت شخصی 
را در اولویت قــرار دهنــد.وی تأکید کرد: 
به منظور خدمات رســانی مناســب در ایام 
نوروز امسال به مســافران به صورت موقت، 
تعداد کارت های آزاد جایگاه ها از ۲ تا ۴ برابر 
افزایش یافت که این حجم با توجه به پایان 
ســفره به روال پیش بازگشــته و این طور 

نبوده است که تعداد کارت ها کاهش یابد.

کارت آزاد برای مصارف اضطراری
 در جایگاه ها موجود است

مدیــر عملیــات شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده های نفتی ایران بیان کرد: هم اکنون 
تعــدادی کارت آزاد در جایگاه ها با توجه به 
تعداد نازل هــای هر جایگاه موجود اســت 
تا افرادی که ســهمیه آن ها به اتمام رسیده 
یا نوپلاک هســتند، از آن برداشــت کنند 
که سقف برداشــت این کارت ها با توجه به 
میانگین ســوختگیری خودروها در کشور 

)۳۰ تا ۳۵ لیتر( ۴۰ لیتر است.

ردیابی کارت های مفقودشده از طریق 
سامانه ردیابی کارت های گم شده

عرب عامری دربــاره رونــد پیگیری وضع 

کارت های ســوخت مفقودی گفــت: افراد 
می توانند در صــورت مفقــودی کارت در 
جایگاه ها، تازه ترین وضعیت کارت سوخت 
خود را از طریق ســامانه ردیابی کارت های 

گم شده ردیابی کنند.

هموطنان تخلفات عرضه بنزین سوپر 
را گزارش کنند

وی درباره موجودی بنزین سوپر جایگاه ها 
توضیح داد: با توجــه به مصرف بالای بنزین 
سوپر نیاز اســت که به منظور تولید بیشتر 
بنزین، از ظرفیت بنزین ســوپر نیز استفاده 
کنیم؛ کیفیت بنزین یورو که در کلانشهرها 
توزیع می شــود با بنزین سوپر تطابق دارد و 
هموطنان در این باره نگرانی نداشته باشند. 
عرضه بنزین ســوپر بــه خودروهای مدل 
بالا غیرقانونی اســت و هموطنان تخلفات 
احتمالی در این باره را به ســامانه ۰۹۶۲۷ 

گزارش کنند.
مدیــر عملیــات شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده های نفتــی درباره برخی گزارش ها 

درباره کاهش سهمیه بیش از حجم سوخت 
دریافتــی افزود: اگر ســوختگیری صحیح 
انجام نشود، ممکن است یک مقدار جزئی از 
سهمیه افراد در هنگام سوختگیری کاهش 
یابد؛ بنابراین لازم است که هموطنان در این 
باره دقت داشته باشند که بعد از این که نازل 
را در جای خود باز مــی گردانند، صبر کنند 
تا سامانه پیام برداشتن کارت را اعلام کند و 

بعد کارت خود را بردارند.

شرکت پخش مجری سهمیه های 
اختصاص یافته است

عرب عامری با اشــاره به این که اگر با کارت 
ســوخت شــخصی ســوختگیری کنید، 
مســتندات بیشــتری وجود دارد که افراد 
بتوانند این تخلفات را پیگیری کنند، درباره 
قطع سهمیه سوخت تاکسی های اینترنتی 
در ســال ۱۴۰۳ گفت: طبــق مصوبه های 
جدید اعلام شــده اســت که این سهمیه 
امسال اختصاص پیدا نکند که شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در این باره مجری 

بوده و تصمیم گیر نیست.

اجرای طرح پایلوت سهمیه برخط 
کامیونداران از اردیبهشت ماه

وی دربــاره حجــم ســهمیه نفــت گاز 
کامیونداران گفت: این ســهمیه بر اساس 
پیمایش، تعــداد بارنامه ها و مشــخصات 
خودروهــا اختصاص می یابد و ســهمیه به 
صورت آفلاین و آنلاین شــارژ می شود که 
البته به تازگی به منظــور توزیع عادلانه، به 
جای سهمیه ماهیانه، ســهمیه پانزده روزه 

محاسبه و تخصیص می یابد.
مدیــر عملیــات شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده های نفتی همچنین از اجرای طرح 
پایلوت اختصــاص ســهمیه کامیونداران 
به صورت برخط از ابتدای اردیبهشــت ماه 
امســال خبر داد و افزود: براساس این طرح 
پــس از دریافت بارنامه، بســته به مســیر، 
ســهمیه متناظر به کامیونداران اختصاص 
خواهد یافت که مشکل کمبود سهمیه را نیز 

مرتفع خواهد کرد.

عرب عامــری دربــاره برخــی شــایعات 
مطرح شــده درباره تفــاوت کیفیت بنزین 
جایگاه هــای مختلــف در شــهرها گفت: 
کیفیت بنزین جایگاه های ســطح شهرها 
یکســان اســت و چنین شــایعاتی درباره 
متفــاوت بــودن کیفیــت بنزیــن برخی 

جایگاه ها، بی پایه و اساس است.
وی همچنین با تأکید بر اجرای بازدیدهای 
منظــم دوره ای در جایگاه های ســوخت 
سراسر کشــور ادامه داد: همه ۵۷ هزار نازل 
کشور به صور ماهیان چک می شود و افزون 
بر آن سازمان استاندارد نیز به صورت منظم 

بازرسی های خود را انجام می دهد.
مدیــر عملیــات شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده هــای نفتی با اشــاره بــه این که 
یکی از دلایل مصرف ســوخت در کشور ما 
خودروهای فرســوده است، تصریح کرد: در 
این باره باید دولت تســهیلاتی ارائه کند که 

افراد بتوانند خودروها را جایگزین کنند.
عرب عامری تأکیــد کرد: افــرادی که رمز 
کارت ســوخت خود را فراموش کرده اند، به 
نواحی مراجعه کرده و بــا ارائه مدارک، رمز 
تازه را دریافت کنند. افــرادی نیز که کارت 
ســوخت خودروی صفــر خــود را تاکنون 
دریافت نکرده اند، با سامانه ۰۹۶۲۷ تماس 

بگیرند.
وی اضافه کرد: در صورتی که کارت سوخته 
اســت، هموطنان برای ثبت درخواســت 
کارت ســوخت المثنــی به دفاتــر پلیس 

مراجعه کنند.
مدیــر عملیــات شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده هــای نفتی بیان کــرد: افرادی که 
کارت ســوخت خود را دریافــت نکرده اند، 
می توانند از طریــق کد شناســایی خود، 
تازه ترین وضع کارت ســوخت خــود را در 
ســامانه اینترنتی شرکت پســت یا پلیس 
ردیابــی کنند.عرب عامــری همچنین در 
پاسخ به پرسشــی درباره دریافت بنزین در 
ظرف بیان کرد: با توجه به وضعیت اشتعال 
ســوخت بنزین، دریافــت آن در ظرف به 

لحاظ ایمنی ممنوع است.

خریدار   ۱۴ قرارداد ســرمایه گذاری تکمیل و توسعه 
تأسیسات فاضلاب کشور با مشــارکت بخش خصوصی 
به ارزش ۱۹ هزار میلیــارد تومان به امضاء رســید.روز 
پنجشنبه با حضور آیت الله ســیدابراهیم رییسی رئیس 
جمهور ۱۴ قرارداد ســرمایه گذاری تکمیل و توســعه 

تأسیسات فاضلاب کشور با مشارکت بخش خصوصی در 
۷ استان و به ارزش ۱۹ هزار میلیارد تومان به امضا رسید.

آیین برگزاری امضای قراردادهای سرمایه گذاری تکمیل 
و توســعه تأسیســات فاضلاب کشور با مشــارکت بخش 
خصوصی با حضور دکتر سید ابراهیم رئیسی برگزار شد.در 

این ۱۴ قراردادها از طریق واگذاری پساب تصفیه خانه های 
فاضلاب بــه صنایع بــزرگ و کوچک، ســرمایه گذاری به 
میزان بیش از ۱۹ هزار میلیــارد تومان با حجم ۴۷ میلیون 
مترمکعب در سال در بخش تکمیل و توسعه زیرساخت ها 
و طرح های فاضلاب صورت خواهــد گرفت.به موجب این 

قراردادها، پروژه های تکمیل و توســعه تأسیسات فاضلاب 
در ۷ اســتان کشــور از جمله سیســتان و بلوچستان، قم، 
آذربایجان شــرقی، اصفهان، مرکزی، ســمنان و فارس در 
ازای واگذاری بخشی از پســاب این استان ها به شرکتهای 

سرمایه گذاری به انجام خواهد رسید.

اسدی: میزان افزایش واقعی دستمزد زیر ۳۰ درصد است؛ نه ۳۵ درصد

شوک جدید به سفره خانوار
وزیـر اقتصاد: وزیـر اقتصاد: 

مالیات تولید برای سومین مالیات تولید برای سومین سال سال 
پیاپی کاهش می یابدپیاپی کاهش می یابد
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وزیر ارتباطات مطرح کرد
 تعهد اپراتورها برای پوشش نسل پنجم 

تلفن همراه تا پایان ۱۴۰۳

 رییسی: 
  قدرت های سلطه گر به دنبال شکاف بین ایران

 و پاکستان هستند

طلا همچنان رکوردشکنی می کند
بهای جهانی طلا کانال ۲۴۰۰ دلاری را فتح کرد

 رمزارزها دوباره اوج می گیرند
بازار سرمایه مستعد صعود قوی است
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مخاطب؛ بازیگر اصلی »گناه فرشته«
ستایش محمدی معمولا جنجال ها در خلا شــکل نمی گیرنــد. یعنی در موضوعی 
مشترک، زاویه نگاه افراد مختلف، بحث با ابعاد گســترده و فراگیر ایجاد می کند. با این 
تعریف، »گناه فرشــته« با توجه به حجم بازخوردهای جنجالی اش، سریال پرمخاطبی 
است.پرمخاطب شدن این نوع آثار معمولا امکان پذیر نیست. در همه جای جهان، خلق 
اتمسفری نامعمول با نشانه گذاری هایی به ظاهر کلیشه ای و آشنا، آن هم برای مخاطب 
گسترده ریسک بالایی اســت. چرا که داســتان در این نوع روایت، گاه لایه هایی آنقدر 
پنهان و پیچیده پیدا می کند که برای درک عمیق و درستش نیاز به تامل و تفکری جدی 
است. همین دلیل مهمی می شود که مخاطب عام و درگیر روزمره گی، در برابر پذیرش 
مختصات جدید و خاص جهانِ اثر مقاوم باشــد و حتی با وجود احتمال دنبال کردنش از 
سهل نبودن اطلاعات دریافتی اش عصبی شود. اما گاهی اگر مخاطب اعتماد کند و دل 
به دل خالقان اثر بدهد شاید حتی در طول مسیر،ُ بعدی دیگر از خود را کشف کند. کاری 

که هنر آثار سایکودرام است. 
نور انداختن بی رحمانه به بخش های تاریک روان و درونیات ذاتی انسان که به مثابه یک 
آینه برای مخاطب بیرونی عمل می کند.»گناه فرشته« سریال لجوج و یک دنده ای است. 
اهل باج دادن نیست. قوانین دنیای خودش را دارد و به آنها پایبند می ماند حتی به قیمت 
ناسزا شنیدن و گاهی تخریب شدن. یحتمل دلیل یک ســری واکنش های تند و تیز در 

فضای مجازی به سریال نیز همین باشد. 
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عضو هیات رئیسه مجلس:
 دولت سیزدهم خط قرمزی در برخورد

 با فساد ندارد
 عضو هیأت رئیســه مجلس شــورای اســلامی گفت: دولت سیزدهم 
برخلاف بعضــی دولت های قبلی برای خود خط قرمــزی در برخورد با 

فساد قائل نیست.
مجتبی یوسفی اظهار داشت: دولت سیزدهم در برخورد با فساد جدی 

است و در این مسیر خط قرمزی برای خود قائل نیست.
وی اضافه کــرد: بعضی دولت ها خط قرمزهایی بــرای خود در برخورد 
با فســاد قائل بودند و به عنوان مثال برادر یا برادرهــا و نزدیکان برخی 
مقامات در کشــور جزو خطوط قرمز در برخورد با فســاد بودند اما در 

دولت سیزدهم این مسائل مشاهده نشده است.
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دولت سیزدهم 
مصوبات مجلس در خصوص انتشار اسامی ابربدهکاران بانکی و صورت 
های مالی شــرکت های زیان ده دولتی را اجرایی کرد در حالی که این 
مصوبات در دولت های قبل اجرا نشــد، دولت ســیزدهم با اجرای این 

قوانین گام های مهمی در مبارزه با فساد و ارتقای شفافیت برداشت.
یوسفی خاطرنشــان کرد: دولت ســیزدهم و مجلس یازدهم در صدد 
محدود کردن و حذف امضاهای طلایی در کشــور هستند و مجلس در 

این مسیر در کنار دولت قرار دارد.
  

امیرعبداللهیان در گفت وگو با وزیر خارجه آلمان:
وع با هدف تنبیه متجاوز   دفاع مشر

ورت است یک ضر
وزیر امور خارجه گفت: وقتی رژیم اســرائیل با نقض حقوق بین الملل 
مصونیت افراد و اماکن دیپلماتیک را به خطر می اندازد، دفاع مشروع با 

هدف تنبیه متجاوز یک ضرورت است.
 امیرعبداللهیان در گفتگوی تلفنی وزیر امور خارجه آلمان: وقتی رژیم 
اســرائیل با نقض حقوق بین الملل و کنوانســیون های وین، مصونیت 
افراد و اماکــن دیپلماتیک را به خطر می اندازد، دفاع مشــروع با هدف 

تنبیه متجاوز یک ضرورت است.
در گفتگوی تلفنی خانــم آنالنا بربوک وزیر امور خارجــه آلمان با امیر 
عبداللهیان وزیــر امور خارجه جمهوری اســلامی ایــران، طرفین با 
تأکید بر ضرورت حفظ مســیر گفتگو، آخرین تحولات منطقه و روابط 

دوجانبه را مورد بحث و تبادل نظر قراردادند.
امیرعبداللهیان در این تماس تلفنی، با اشاره به حمله هوایی تروریستی 
رژیم صهیونیســتی به بخش کنسولی ساختمان ســفارت جمهوری 
اســلامی ایران در دمشق که منجر به شــهادت هفت نفر از مستشاران 
رسمی نظامی کشــورمان شــد، تصریح کرد: همواره سیاست خارجی 

جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر دوری از تنش است.

وزیر امور خارجه کشورمان با اشــاره به انتظار از آلمان برای محکومیت 
صریح جنایت اخیر رژیم اســرائیل و نیز با طرح این سوال که اگر حمله 
موشکی مشابهی به یکی از اماکن دیپلماتیک در محیط جنگی اوکراین 
صورت می گرفت، آیــا واکنش آمریکا و اروپا در همیــن حد بود، اظهار 
داشت: اسرائیل یک رژیم اشــغالگر است و فلســطین نیز از حق دفاع 
مشــروع برخوردار اســت. در این مســیر، تنها راه برای رفع مشکلات 

کنونی، پایان نسل کُشی و جنایات جنگی در غزه است.
امیرعبداللهیان با اشــاره به ســخن وزیر خارجه آلمان برای آتش بس 
در غزه گفت: دلیل اینکــه تلاش آلمان در برقــراری آتش بس در غزه 
بی نتیجه بوده اســت را بایــد در فقدان عنصر بی طرفــی آلمان در این 

نسل کُشی جست وجو کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان افزود: وقتی رژیم اسرائیل با نقض حقوق 
بین الملل و کنوانسیون های وین، مصونیت افراد و اماکن دیپلماتیک را 

به طور کامل نقض می کند، دفاع مشروع یک ضرورت است.
امیرعبداللهیان با اســتقبال از رفع ســوءتفاهم در مناســبات تهران و 
برلین گفت: انتظار ما از آلمان عدم تکرار اتهامات بی اســاس علیه ایران 
و دفاع از حقوق هزاران تن از زنــان و کودکان در غزه و دیگر نقاط جهان 

است که حقوق زنان در آن دائماً پایمال می شود.
خانم بربوک وزیر امور خارجه آلمان نیز در این تماس تلفنی، با تبریک 
فرارسیدن عید مسلمانان و تاکید بر اینکه عید فطر، پیام آور صلح است، 
اظهار داشت: در این شــرایط پر تنش، آلمان از جمهوری اسلامی ایران 

درخواست خویشتنداری دارد.
وزیر امــور خارجه آلمان در خصــوص حمله رژیم اســرائیل به بخش 
کنسولی ســفارت کشورمان در دمشــق تصریح کرد: ما صراحتاً تأکید 

کردیم اماکن دیپلماتیک از مصونیت کامل برخوردار هستند.
وزیر امور خارجه آلمان در موضوع تحولات فلســطین هم افزود: دولت 
آلمان تلاش داشــته و دارد تا از طریق راهکار سیاســی، جنگ در غزه 

پایان یابد.

معاون دبیر کل سازمان ملل:

 جهان قطب نمای اخلاقی را مقابل غزه 
از دست داده است

معاون دبیر کل ســازمان ملل با ابراز نگرانی درباره تداوم نسل کشــی 
رژیم صهیونیســتی علیه غزه اعلام کرد که بشریت و جامعه بین المللی 

قطب نمای اخلاقی خود را در برابر غزه از دست داده اند.
 به نقل از المیادین، »امینه محمد« معاون دبیر کل سازمان ملل متحد 
به وضعیت وخیم نوار غزه اشاره کرد و خواستار انجام اقدامی برای نجات 

مردم غزه در سایه تجاوزهای مستمر رژیم صهیونیستی شد.
این مقام ارشد ســازمان ملل اعلام کرد که بشریت و جامعه بین المللی 
قطب نمای اخلاقــی خود را در برابر غزه از دســت داده انــد؛ جایی که 

تجاوزات اسرائیل به نوار غزه از بیش از ۶ ماه قبل تاکنون ادامه دارد.
وی تاکید کرد که هزاران کودک در غزه همچنان جان خود را از دســت 

می دهند.
پیش از ایــن روزنامه آمریکایی واشــنگتن پســت در صد و هشــتاد 
و هشــتمین روز تجاوز وحشیانه رژیم صهیونیســتی به نوار غزه اعلام 
کرد که اســرائیل همچنان از ورود کمک های غذایی و پزشکی به غزه 

جلوگیری می کند.
این روزنامه تاکید کرد که با ۲۵ ســازمان امدادی، آژانس های سازمان 
ملل و کشــورهای اهداکننده در مورد نوع کمک هایی که سعی در ارائه 
آن ها به نوار غزه دارند، ارتبــاط برقرار کرده اســت و همه آنها گزارش 
دادند که مجوز ارسال کمک ها با عملیات تفتیش مرزی سازگار نبوده و 

نتوانسته اند کمک ها را وارد کنند.
در همین زمینه »کریس ون هولن« نماینــده دموکرات آمریکایی که 
در ژانویه گذشته به رفح رفته بود گفت که عملیات بازرسی کالاها برای 

ورود به نوار غزه )توسط رژیم صهیونیستی( کاملًا خودسرانه است.

تریبون

رییس جمهور ضمــن تجلیل از غیــرت جوانان امت 
اســلامی در دفع فتنه های مختلف، تاکید کرد: توسعه 
روابط ایران و پاکستان خوشایند قدرت های سلطه گر 
نیســت و آنها به دنبال شــکاف بین ایران و پاکستان 

هستند.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور 
و »آصــف علــی زرداری« رؤســای جمهــور ایران و 
پاکستان، شامگاه پنج شنبه با یکدیگر گفتگوی تلفنی 

داشتند.
رئیســی با تبریک عید ســعید فطر به دولت و ملت 
پاکســتان و نیز انتخاب مجــدد آقــای زرداری به 
ریاست جمهوری پاکستان، روابط فیمابین را عمیق، 
تاریخی و متکی بر اشــتراکات ناگسستنی فراوان در 
حوزه های دینــی، اعتقادی، فرهنگی و همســایگی 
دانســت و اظهار امیدواری کرد در دوره جدید روابط 
دوجانبه در راســتای تأمین منافــع دو ملت بیش از 

پیش گسترش یابد.
رئیس جمهــور ظرفیت هــای متقابل در دو 
کشــور برای گســترش تعاملات را متنوع 
و فــراوان توصیــف و تصریح کــرد: ایران و 
پاکســتان زمینه هــای بســیار خوبی برای 
گسترش همکاری ها در حوزه های فرهنگی، 
تجاری و انرژی دارند و جمهوری اســلامی 

ایران امیدوار اســت که در مســیر بالفعــل کردن این 
ظرفیت ها، گام های عملی برداشته شود.

رئیســی ضمن تجلیل از ایمان و غیرت جوانان امت 
اســلامی در دفع فتنه های مختلــف از جمله فتنه 
داعش، تاکید کرد: توسعه روابط دو کشور خوشایند 
قدرت های ســلطه گر نیســت و آنها با فتنه انگیزی 
به دنبال شــکاف بین دو ملت و دو کشــور اسلامی 
هســتند، اما باید بــا تقویت همکاری هــا در مبارزه 
مشترک با تروریســم، مانع تحقق خواست دشمنان 

و ارتقای دوســتی میان تهران و اسلام آباد 
شویم.

رئیــس جمهــور در بخــش دیگــری از 
ســخنانش تــداوم جنایات و نسل کشــی 
رژیم صهیونیســتی در غزه را غمی سنگین 
برای کشــورهای اســلامی و همه آزادگان 
جهان دانســت و بر ضرورت تلاش مشترک 
کشورهای آزادی خواه و مستقل برای اعمال فشار مؤثر 
به منظور توقف جنایات این رژیــم کودک کش تاکید 

کرد.
»آصف علی زرداری« نیــز در این مکالمه تلفنی ضمن 
تبریک متقابل عید ســعید فطر به دولت و ملت ایران 
و محکوم کردن حمله تروریســتی رژیم صهیونیستی 
به ساختمان کنســولگری جمهوری اسلامی ایران در 
دمشق، از اشتیاق فراوان خود و کشورش برای توسعه 
روابط با کشــورمان گفت و افزود: تشــابهات گسترده 

فرهنگی و تمدنی میان دو کشور زمینه مناسبی برای 
گســترش روابط فرهنگی، تجاری، اقتصادی و تبادل 

ظرفیت های متنوع و متعدد میان دو طرف است.
رئیس جمهور پاکســتان همچنین با تأیید نظر دکتر 
رئیسی درباره فتنه انگیزی دشــمنان دو ملت ایران و 
پاکستان برای تشدید فضای امنیتی منطقه، بر تقویت 
روابط و همکاری های امنیتی برای مبارزه با تروریسم 
و جلوگیری از آســیب رساندن این مســئله به روابط 

دوستانه فیمابین تاکید کرد.
زرداری بر ضــرورت تلاش کشــورهای مســلمان و 
مستقل برای اعمال فشــار بر رژیم صهیونیستی برای 
توقف جنایات این رژیــم علیه مردم مظلــوم غزه نیز 

تاکید کرد.
وی با اشاره به دعوت رســمی دولت پاکستان از دکتر 
رئیسی برای ســفر به این کشــور، از انجام این سفر در 

روزهای آتی ابراز خرسندی کرد.

دولت

خریدار  خطیــب نماز جمعــه تهران با 
اشاره به اجتماع ۱۰۰ هزار نفری در ایام ماه 
رمضان و  عید نوروز گفت: اجتماع ۱۰۰ هزار 
نفری در استادیوم آزادی یک نوآوری بود که 
جلوه و شــکوه و عظمت و حماسه را نشان 
داد.حجت الاســلام کاظم صدیقی خطیب 
نماز جمعه تهران در خطبه های نماز جمعه 
پایتخت که در دانشــگاه تهران برگزار شد 
طی سخنانی اظهار داشت: شــما و خود را 
به تقوای الهی توصیــه می کنم. تقوا نتیجه 
ایمان اســت. تقوا ظرف قبول هدایت است. 
تقوا هم توشه برای زندگی ابدی است و هم 

لباس است.
وی افزود: انســان با تقوا هم آبرو دارد و هم 

تمکن زندگی اخروی نصیب او می شود.
حجت الاســلام صدیقی در ادامه بیان کرد: 
در ایــن چند روز اخیر شــبکه های مجازی 
قتلگاه جوانان و مســلخ آبروها شــده و این 
طلبه و ســرباز ناچیز آنان را بهانه قرار دادند 
و در اثر یک غفلت موجب شکســته شــدن 
دل مردم شــدند به گونه ای که مــردم ما را 
می دیدند و گریه می کردنــد، لذا از اینکه ما 
باعث شدیم به شما حمله شود، از شما مردم 
ایران و رهبر انقــلاب عذرخواهی می کنم. 
خیلی بدهکار شما مســتمعین این دو دهه 

خطبه های، این ناچیز هستم.
خطیب نماز جمعه تهــران ادامه داد: فضای 
تند برخاســته از بیرون و دشــمنان، من را 
نمی زننــد بلکه مردم را می زننــد، ولی این 
هجمه در بصیرت شــما تاثیری نگذاشت و 
به همین دلیل بدهکار شــما بوده و از شما 
تشــکر می کنم. اینها که بــرای آبروی یک 
طلبه ناچیز به میــدان آمدند، خدایا آبروی 

دنیا و آخرت آنها را محفوظ بگردان.
وی با اشــاره به مــاه رمضان عنــوان کرد: 
خداونــد ماه رمضــان ســفره محبت خود 
را بــرای بنــدگان قــرار داد. مــاه رمضان 
ماه اشــک، رقت، انســجام دل ها، زدودن 

کدورت ها، صله رحــم، کمک های مومنانه 
و ســیر و سلوک اســت. جدا شــدن از ماه 
رمضان جدا شــدن از یک زمان نیست بلکه 
این ماه جلوه رحمت خاص خداوند اســت. 
ماه رمضان ماه ذکر خداســت. و در این ماه، 
بندگان به عزمی دست می یابند که در برابر 
همه وسوســه های درونی و بیرونی مقاوم 

می شوند.
صدیقی گفــت: هیمنــه قدرت های بزرگ 
برای این بنــدگان از بین مــی رود و با همه 
قدرت ها دست و پنجه نرم می کنند و با این 
اراده بر آنها پیروز می شــوند. سلاح انسان را 
پیروز نمی کند بلکه همین اراده اســت که 

موجب پیروزی می شود.
حجت الاســلام صدیقی گفت: مــا بعد از 
ماه رمضان دیگــر در زمین دشــمن بازی 
نمی کنیم، اتحاد و انســجام داریم، اســیر 
شــایعات نمی شــویم، دروغ نمی گوییم، 
غیبت نمی کنیــم و اخلاق الهــی موجب 
انسجام دل ها به دســت می آوریم. دشمن 
نمی تواند ما را از هم جدا کرده و ما را به گناه 

وادار کند که این خیلی مهم است.
خطیب نماز جمعه تهران اظهار کرد: شــما 
بندگان صالح و باصفای خــدا و خودم را به 

حفظ ارتباط دلمان با خدا توصیه می کنم.
خطیب نمــاز جمعه بیان کــرد: در این ماه 
مبارک رمضان که گذشــت مقــارن با بهار 
طبیعت و چون عید نوروز بود. بنابر روایتی 
آمده است ولایت و غدیر در نوروز بوده است 

و عید غدیر استمرار ولایت است.
وی با اشــاره به اجتماع ۱۰۰ هزار نفری در 
ایام ماه رمضان و عید نــوروز گفت: اجتماع 
۱۰۰ هــزار نفری در اســتادیوم آزادی یک 
نوآوری بود کــه جلوه و شــکوه و عظمت و 
حماسه را نشان داد و به کوری دشمنانی که 
می خواهند مردم را دلسرد و پراکنده کنند 

برگزار شد.
وی افــزود: این اجتمــاع به تدبیــر برادر 

عزیزمــان ســردار حســن زاده و ســایر 
مسئولین فرهنگی عزیز به عنوان یک جلوه 
افتخارآمیز از شکوه معنویت که همه در یک 

مرکز جمع کرد و برگزار شد.
وی ادامه داد: همچنین احســان مومنانه، 
کمک بــه آزادی زندانی هــا و حضور چند 
میلیونی مردم در مراســم شــب های قدر، 
ابتکار ســازمان اوقاف و همراهی خیرین با 

این کانون در ماه رمضان برگزار شد.
حجت الاســلام صدیقی گفــت: در ۳۹۶ 
امامزاده و بقای متبرکه نیز سفره افطار پهن 
کرده و از مجاورین و زائرین پذیرایی ســاده 
مومنانه به عمل آوردند. همچنین به ابتکار 
شــهردار تهران اقدام در جهت گســتردن 
سفره افطاری و گرد هم آوردن مهمانان خدا 
بر سر یک سفره ساده بود، که خود یک نوع 
آموزه خوب برای زندگی بدون تشــریفات 
بود.وی با اشــاره به سفر به مشــهد، اذعان 
کرد: بنده در روزی که به مشــهد رفتم و به 
حضرت امام رضا )ع( پناهنده شدم، شنیدم 
که یک ســفره هشــت کیلومتری افطاری 
در یکــی از خیابان های مشــهد پهن بود و 
در آنجا چــه جمعیت و صفایــی برقرار بود. 
این ها جلوه های فرهنگ ســازی، نوآوری و 
زیبایی هایی است که شما مردم مومن امام 
زمانی و ولایت مدار با این حجم تبلیغاتی که 
می خواهد ایمان هــا را ضعیف کند و امیدها 

را نشــانه گرفته و وحدت و انســجام ما را بر 
نمی تابد، شــاهد این ها جلوه های رحمت 
خداوند هســتید که یکی پس از دیگری با 

سموم مهلک دشمنان مقابله می کند.
خطیب نماز جمعه تهــران در ادامه عنوان 
کرد: علاوه بر مسئله افطاری مسئله ۱۵ هزار 
جلســه قرآنی در منازل که با همت شهردار 
تهران برگزار شــد که امری بی سابقه بود و 
ســفره معنویــت و وحیانی بود که شــکل 
گرفت که بــرای برگزاری آن جــای تقدیر 
و تشــکر دارد.حجت الاســلام صدیقی در 
ادامه بیان کرد: شــاهد پویش روزه اولی ها، 
و شــاهده شــکوه و جلال و عظمت مانور 
همه پیروزمندان در جبهــه رمضان که در 
مصلی ها آمدند و مــدال قهرمانی را در روز 

عید فطر از حضرت حق دریافت کنند.
وی ادامه داد: این حضور شکوهمند و عزت 
ســاز و حماســی همه مردم مومن روزه دار 
ما و شــتاب آنها برای مراکز نمــاز عید فطر 
جزو جلوه های جلال نظام اسلامی ما و جزو 
ارمغان های دلپذیر خون های پاک شهدای 
ما است. خصوصاً در نماز عید فطر تهران که 
در غیبت امام زمان )عج(، چنین نمازی را در 
هیچ کجا سراغ ندارید که امام جماعت نماز 
عید نایب امام زمان و بــه عنوان یک چهره 
نورانی، محبــوب دل ها و مرجــع عالیقدر 
رهبر و مجاهد و انسان خودساخته آیت الله 

العظمی امام خامنه ای باشد.
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به موضوع 
غــزه تاکید کــرد: از هرچه بگذریــم امروز 
مســئله اول عالم اسلام مســئله فلسطین 
و غزه اســت. عظمــت، شــکوه، پیروزی، 
مقاومت، صبر، شهامت، شــجاعت، ایثار و 
پایداری را در اوج خودش خداوند برای ما و 

ظهور امام زمان )عج( مهیا می کند.
حجت الاســلام صدیقی با اشاره به شهدای 
مردم غزه خاطر نشان کرد: مردم غزه بیش 
از ۳۳ هزار و ۴۰۰ شــهید تقدیم کردند که 

بیشتر آنها کودکان مظلوم و بی دفاع بودند 
و اخیراً در اثر ممانعت کمک ها به آنها بخش 
عمــده ای از کودکان گرفتار ســوء تغذیه و 

گرفتار گرسنگی و نبود دارو هستند.
وی افــزود: آنــان در ابعــاد مختلــف زیر 
سنگین ترین فشارهای دد منشان جنایتکار 
خون آشــام در حال دست و پا زدن هستند، 
اما ســنگر را ترک نمی کننــد و همچنان با 
قدرت حماس ایــن رژیم جعلــی را مورد 

حملات راکدی خود قرار می دهند.
حجت الاســلام صدیقی گفت: از طرفی هم 
مقاومت لبنان با برنامه منظم و مرتب نقاط 
حساس این ها را زیر ضربات شدید خود قرار 
می دهد. همچنین قهرمانــان در انصارالله 
یمن، رژیــم صهیونیســتی را در محاصره 
خوبی قرار داده و شــریان های این ها را در 
تحت فشار خود قرار داده است لذا اسرائیل 
در یــک محاصره و در یک تله ای اســت که 
خود برای خود فراهم کرده، گیر کرده است 
و راهی برای نجات او نیســت و به نابودی او 

ادامه خواهد یافت.
وی افــزود: علیرغــم مقاومت، شــهامت، 
شجاعت و ایثار و دلاوری نیروهای مقاومت 
و مــردم، متاســفانه دولت ها بــه وظایف 
خود عمــل نمی کنند. از طرفــی آمریکا و 
کشــورهای غربی در حالی کــه می بینند 
خون کــودکان و زنــان و فجیع ترین وضع 
می ریزند و قتــل عام می کننــد همچنان 

اسرائیل را در این کشتارها کمک می کنند.
حجت الاســلام صدیقی ادامه داد: علاوه بر 
اینکه آنچه که مایه تاســف است این است 
که دولت های کشورهای اسلامی بر خلاف 
خواست ملت هایشان با اسرائیل قطع رابطه 
نکردند و برخی از ایــن دولت ها حتی به این 
رژیم کمــک کردند و این ها هــم خیانت به 
امت اسلامی و هم خیانت به این مظلومین 
بی پناه می کنند و هم خیانت به خودشــان 

می کنند.

 رییسی: قدرت های سلطه گر به دنبال شکاف بین ایران و پاکستان هستند

هادی رضایی  رهبر انقلاب مســئله غزه 
را غیرقابل چشم پوشــی و در رأس مسائل 
دنیای اســلام و نیازمند احساس مسئولیت 
همگانی خواندند و افزودند: دل های ملت ها 
حتی ملت های غیرمســلمان بــا مظلومانِ 

فلسطین و غزه است.
 حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در دیدار مســئولان نظام، 
سفرای کشــورهای اســلامی و جمعی از 
قشــرهای مختلف مردم به مناســبت عید 
ســعید فطر، ضمــن قدردانــی از حضور 
شــگفت آور و خــروش ملــت ایــران در 
راهپیمایی روز جهانی قدس، تاکید کردند: 
تشــکر واقعی از ملت، با استمرار تلاش های 
بی وقفه مســئولان برای حل مشــکلات و 
منضبط کردن ایــن تلاش ها محقق خواهد 

شد.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار با تبریک 
عید فطر و آرزوی شادی و برکت برای ملت 
ایران و همه ملت های مســلمان، با تجلیل 
از رقم خــوردن فضــای معنــوی ممتاز در 
ماه مبارک رمضــان، راهپیمایی روز قدس 
امســال را جلوه ای دیگر از درخشش های 
ملــت ایــران در مــاه مبــارک رمضــان 
برشــمردند و افزودند: راهپیمایی بی نظیر 
روز قــدس، حرکت سیاســی و بین المللی 
شــگفت آفرینی بود که بر اســاس گزارش 
افراد کاربلد، با حضور جمیعت های متراکم 
و بیش از سال های گذشته، به معنی واقعی 

به یک خروش عمومی تبدیل شد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با تشــکر از 
ملت ایــران به خاطــر پیشــگامی در همه 
عرصه های معنوی، اجتماعی و سیاســی، 

تشکر زبانی را کافی ندانســتند و خطاب به 
مســئولان تأکید کردند: از ایــن ملت باید 
تشکر عملی شــود و در خصوص کارهایی 
که آقای رئیس جمهور بیــان کردند و صد 
در صد مورد تأیید اســت کار و برنامه ریزی 
شود تا با استمرار و منضبط کردن تلاش ها 
و احســاس مســئولیت و تلاشــی که در 
مســئولان مشــاهده می شــود، پیشرفت 

حاصل شود.
ایشــان در بخش دیگری از سخنانشــان، 
مســئله غــزه را غیرقابل چشم پوشــی و 
در رأس مســائل دنیای اســلام و نیازمند 
احســاس مســئولیت همگانی خواندند و 

افزودند: دل های ملت هــا حتی ملت های 
غیرمســلمان بــا مظلومانِ فلســطین و 
غزه اســت که نشــانه آن راهپیمایی های 
بی ســابقه در آفریقا، آســیا، اروپا و حتی 
خود آمریکا علیه جنایات صهیونیســت ها 

است.
رهبر انقلاب اســلامی تبدیل شدن موضوع 
فلسطین به موضوع اول مورد توجه ملت ها با 
وجود تسلط طولانی مدت صهیونیست ها بر 
دستگاه های رسانه ای دنیا و جلوگیری آنها 
از انتقال صدا و پیام فلسطین را نشان دهنده 
در پیش بــودن تحولات جدیــد در دنیای 
اسلام دانســتند و گفتند: با وجود احساس 

مســئولیت ملت ها، متأســفانه دولت ها به 
وظایف خود عمل نمی کنند.

حضــرت آیــت الله خامنــه ای واقعیــت 
تأســف بارتر کنونــی را کمــک برخــی 
کشورهای اســلامی به رژیم صهیونیستی 
در اوج جنایت هــای آن رژیــم علیه زنان و 
کــودکان خواندند و گفتنــد: این کمک ها 
و تقویت کــردن دســتگاه های رو به ضعف 
رژیم صهیونیســتی، هم خیانــت به امت 
اسلامی است هم خیانت به خود کشورهای 
کمک کننده، چرا که ایــن کمک ها در واقع 

کمک به نابودی خودشان است.
ایشان پیشــنهاد و انتظار حتمی جمهوری 

اســلامی ایران را قطــع رابطه سیاســی و 
اقتصــادی دولت های اســلامی بــا رژیم 
صهیونیســتی خواندند و با تأکید بر اینکه 
در صورت انجام همه پرســی در کشورهای 
اســلامی، این انتظار مــورد اتفــاق همه 
ملت های مسلمان اســت، افزودند: حداقلِ 
انتظار این اســت که دولت های اســلامی 
روابط خــود را به طــور موقت و تــا زمان 
اســتمرار جنایت ها با رژیم صهیونیســتی 

قطع کنند و به آنها کمک نکنند.
در ابتــدای ایــن دیــدار حجت الاســلام 
والمســلمین رئیســی، رئیس جمهــور، با 
تمجید از راهپیمایــان روز قدس، »صیانت 
از پیروزی راهبــردی مقاومت« و »وحدت 
اســلامی با محوریت غزه و قدس شریف« 
را از جمله دستاوردهای ماه رمضان امسال 

برشمرد.
رئیســی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به آمادگی قوای سه گانه برای پیشبرد 
اهداف شــعار ســال یعنی »جهش تولید با 
مشارکت مردم«، خطاب به تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصــادی گفــت: همچنانکه در 
ســال گذشــته ۶۹ میلیــارد دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساســی و تأمین نیازهای 
بنگاه هــای تولیــدی و خدماتی تخصیص 
یافــت، در حــال حاضر نیز مشــکلی برای 

تأمین ارز مورد نیاز کشور وجود ندارد.
رئیس جمهــور با اشــاره به بهبــود قابل 
توجه شــاخص های اقتصادی در مقایســه 
با دهه ۹۰، انســجام و همگرایــی را لازمه 
توفیقات بیشــتر دانســت و ابراز امیدواری 
کرد تحولات فعلی بین المللی زمینه ســاز 

برقراری نظم عادلانه جهانی شود.
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کاهش ۵ درصدی مالیات تولید با هدف تحقق 
شعار سال

رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور از کاهش ۵ درصدی مالیات 
تولید در بخش دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ با هدف تحقق شعار سال خبر 

داد.
سید محمدهادی سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی در فضای 
مجازی نوشت: »دولت مردمی در راســتای کمک به تحقق شعار سال 
یعنی جهش تولید با مشــارکت مــردم، در بخــش دوم لایحه بودجه 
۱۴۰۳ پیشــنهاد کاهش ۵ واحد درصدی مالیات واحدهای تولیدی را 

به مجلس ارائه کرد.
سه سال کاهش مستمر نرخ مالیات واحدهای تولیدی در لوایح بودجه 

سنواتی بی سابقه است.«

وزیر ارتباطات مطرح کرد
تعهد اپراتورها برای پوشش نسل پنجم تلفن 

همراه تا پایان ۱۴۰۳
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بدون فیبرنوری، نســل پنجم 
امکان پذیر نیســت چرا که باید تمــام دکل های BTS و ســلول های 

کوچک از طریق فیبر نوری متصل شوند.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به لزوم اجرای 
پروژه فیبرنــوری برای راه اندازی نســل پنجم تلفن همراه در کشــور 
گفت: بدون فیبرنوری، نسل پنجم امکان پذیر نیست چرا که باید تمام 
دکل های BTS و سلول های کوچک از طریق فیبر نوری متصل شوند و 

لازمه آن این است که فیبرنوری در همه جای شهر، توسعه یافته باشد.
وزیر ارتباطات در خصوص اقدامات صورت گرفته برای توســعه نســل 
پنجم تلفن همراه نیز گفت: توسعه نســل پنجم تلفن همراه در دستور 
کار ما است که انشاالله تا آخر ســال ۱۴۰۳ به حداقل ۱۰ درصد برسیم 
و همچنین باید گفت در مورد افزایش تعرفه اینترنت که ســال گذشته 
صورت گرفت، یکی از شــروطی که برای اپراتورها گذاشــتیم این بود 
که بتوانند تا ســال ۱۴۰۳ پوشش نســل پنجم را به حداقل ۱۰ درصد 

برسانند.
وی در خصوص آخرین وضعیت کارگروه رســیدگی به کندی اینترنت 
نیز افزود: وضعیت این کارگروه را می توان از دبیر شــورای عالی فضای 
مجازی پیگیری کرد اما باید گفت در آن کارگــروه، راهکارهای کوتاه، 
میان و بلند مدت را برای بهبود شــبکه پیشــنهاد کردیم که بخشی از 
این راهکارها پیاده سازی شده است و داشبوردهای جهانی روند بهبود 
را نشــان می دهد که البته با آن چیزی که هدف ما هســت هنوز فاصله 

زیادی داریم و ان شاءالله وضعیت بهتر می شویم.

زارع پور تأکید کرد: تمــام تلاش ما در وزارت ارتباطات این اســت که 
شبکه با حداقل مشکل روبرو شود و اگر حادثه ای اتفاق افتاد به سرعت 

رفع شود.
 سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشــورمان در جلسه شورای عالی 
فضای مجازی به برخی گلایه های مردمی در سفرهای استانی در رابطه 
با کندی اینترنت اشاره و کارگروهی متشکل از مرکز ملی فضای مجازی 
و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات را مأمور کرد تا موضوع را بررسی و 

نتیجه بررسی و راهکارهای رفع دغدغه های مردم را ارائه کند.

طلا همچنان رکوردشکنی می کند
بهای جهانی طلا کانال ۲۴۰۰ دلاری را فتح کرد

بهای هر اونس طلا در بازارهای جهانــی روز جمعه ۲۴ فروردین با ثبت 
رکورد تاریخی ۲۴۰۰ دلار و ۴۰ سنت به ازای هر اونس، کانال تاریخی 

۲۴۰۰ دلاری را فتح کرد.
 فلز زردروز جمعه ۲۴ فروردین در بازارهــای جهانی با حدود ۵۰ دلار 
رشد نسبت به ظهر دیروز، رکورد جدیدی در کانال ۲۴۰۰ دلاری ثبت 

کرد؛ هر اونس ۲۴۰۰ دلار و ۴۰ سنت.
تنش هــای ژئوپولوتیکی غرب آســیا و همچنین افزایــش خرید طلا 
توسط بانک های مرکزی کشــورهای مختلف دنیا، دو دلیل عمده رشد 

دوباره بهای طلا در بازارهای جهانی بوده است.

طی یک ماه اخیر بهای هر اونس طلا در بازارهای جهانی از حدود ۲۱۵۸ 
دلار به ۲۴۰۰ دلار رسید که رشــد بیش از ۱۱ درصدی را تنها طی یک 

ماه نشان می دهد.
مســیر صعودی طلا در بازارهای جهانــی از حدود ۷ مــاه پیش )مهر 
۱۴۰۲( آغاز شــده تا جایی که از ۱۸۱۹ دلار در روز ۱۲ مهر به ۲۴۰۰ 
دلار تا امروز رســید. این ارقام نشــان می دهد بهای هــر اونس طلا در 
بازارهای جهانی طی این مدت نزدیک به ۶۰۰ دلار افزایش داشــته که 

رشد حدود ۳۲ درصدی را نشان می دهد.
تنش های غرب آسیا و اوکراین، خبرهای مربوط به بازنگری بانک های 
مرکزی اقتصادهای بزرگ جهــان در نرخ بهره سیاســتی و در نتیجه 
کاهش هزینه فرصت نگهــداری طلا و همچنیــن افزایش خرید طلا 
توســط بانک های مرکزی، برخی از مهمترین عوامل رشد بهای طلا در 

بازار جهانی طی هفت ماه اخیر بوده است.
 

 در تأمین ارز مشکلی نداریم
تامین بیش از ۴۲ میلیارد دلار ارز

وزیر صمت گفت: تامین ارز به بیش از ۴۲ میلیارد دلار در سال گذشته 
رسید و با تلاش دولت در سال جاری مشــکلی برای تامین ارز نخواهیم 
داشــت.عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: تسهیل 
در تأمین ارز به بیش از ۴۲ میلیارد دلار در سال گذشته رسید و با تلاش 
دولت در سال ۱۴۰۳ مشکلی برای تأمین ارز نخواهیم داشت.وی ادامه 
داد: به منظور تحقق سیاست های دولت در متنوع سازی سبد صادراتی 
کشور، تأمین ارز مورد نیاز طرح های توســعه شرکت ملی صنایع مس 
ایران با هدف افزایش صادرات این محصول به ۴ میلیارد دلار در ســال 

برنامه ریزی شده است.

بازار

 وزیــر اقتصاد با اعلام ســه خبــر خوب بــرای تولید 
کنندگان گفت: امســال برای سومین ســال پیاپی از 
سوی دولت پیش بینی کاهش مالیات تولید در بودجه 

سالانه در نظر گرفته شده است.
 ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایــی در گفت وگویی با اشــاره بــه مأموریت 
رییس جمهور به وزارت اقتصاد، ســازمان برنامه 
و بودجه و همچنین بانک مرکــزی برای تدوین 
برنامه جامع جهش تولید با مشارکت مردم گفت: 
با توجه به اینکه جلســات بســیار خوبی در این 
زمینه برگزار شده است امیدواریم ویرایش نهایی 
آن را در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مصوب 

کرده و اطلاع رسانی کنیم.
وی با اشــاره به ســه خبر خوب برای تولید کنندگان 
افزود: با توجه به اینکه بخش اول بودجه ســال ۱۴۰۳ 
در بیست و هفتم اسفند ماه از مجلس به دولت ابلاغ و 
دولت مکلف بود که بخش دوم بودجه ۱۴۰۳ را آماده 
کند که در روزهای گذشــته به مجلس ارسال شد؛ با 

توجه به نامگذاری ســال بــه عنوان جهش 
تولید برای چندمین ســال پیاپی از ســوی 
رهبر معظم انقلاب ما نیــز در تدوین بخش 
دوم لایحه بودجه برای ســومین سال پیاپی 
کاهش مالیات تولید کننــدگان را به عنوان 
لبیکی به نامگذاری ســال جاری از ســوی 
مقام معظم رهبری در دســتور کار خود قرار 

دادیم.
خاندوزی گفت: در طول تاریخ بودجه نویســی کشور 
سابقه نداشــته که یک دولت برای سه ســال پیاپی به 
ترتیب دو درصد، ۵ درصد و ۷ درصــد کاهش مالیات 
تولید را در دســتور کار قــرار دهــد. امیدواریم با نظر 
مساعد مجلس شورای اسلامی این را بتوانیم به عنوان 

یک دستور کار حمایت از تولید داشته باشیم.
وزیر اقتصــاد ادامــه داد: خبر دوم؛ از آنجــا که بخش 
صادرات کشور در تولید و ارزآوری نقش مهمی دارند، 
با پیشــنهاد بانک مرکزی هفته گذشته در کمیسیون 
اقتصادی دولت، رفــع تعهــد ارزی صادرکنندگان را 

اصلاح کردیم و امیدواریم طی ۱۰ روز آینده 
در صحن هیات دولت نیز به تصویب برســد. 
این موضــوع مورد مطالبــه صادرکنندگان 
کشــور بود، تولید و صادرات و ارزآوری را به 

دنبال خواهد داشت.
خاندوزی گفت: خبر سوم فرا رسیدن موعد 
اجرای آیین نامه های مــاده ۲۴ و ۳۰ قانون 
بهبود محیط کسب و کار اســت که در سال گذشته از 
ســوی دولت تصویب شــد و حالا موعد اجرای آنها فرا 
رسیده است که دســتگاه ها و دولت را منضبط می کند 
و پیش بینــی پذیری را برای تولیــد کنندگان و صادر 

کنند آیین نامه محقق خواهد شد.
وزیر اقتصاد در ادامه با اشــاره به وضعیت شاخص های 
اقتصادی در ســال ۱۴۰۲ و پیش بینی ســال جاری 
تاکید کــرد: از مجموعــه نقاط قــوت و ضعفی که در 
سال گذشته پشت سر گذاشــتیم اهتمام ویژه ای بود 
که دولت با تاکید موکد رئیس جمهــور بر مهار تورم و 
رشــد تولید بر مبنای شعار سال گذشــته سال داشت 

و در نتیجه این تلاش ها بر اســاس اخبــار ۹ ماهه نرخ 
رشد اقتصادی عددی بالاتر از سال های گذشته محقق 
شده اســت که با وجود تحریم و فشــارهای اقتصادی 
چنین رشد اقتصادی کشــور نداشته است و امیدواریم 
۱۲ ماهه سال گذشــته نیز زمانی که آمارها مشخص 
شود، رکورد تمام ســال های گذشته در رشد اقتصادی 

شکسته شود.
وی ادامــه داد: آمار بیکاری در ســال گذشــته در 
پاییــز ۱۴۰۲ پایین تریــن نــرخ بیــکاری تمــام 
ســال های گذشــته محقق شــد، تراز تجاری سال 
۱۴۰۲ بــا ۱۵۳ میلیــارد دلار مجمــوع صادرات 
و واردات کشــور نشــان داد که کشــور توانسته به 
بســیاری از تنگناهــای خارجــی خــود غلبه کند 
و به ویژه در ســرمایه گذاری خارجی نیز با بیش از پنج 
و نیم میلیــارد دلار رکورد ۱۶ ســاله ســرمایه گذاری 
خارجی نشــان می دهد که در سال ۱۴۰۳ نیز بنیان ها و 
زیرساخت های رشد اقتصادی محکم به مسیر خود ادامه 

خواهد داد.

وزیر

مریم فکری  با وجود گذشــت ۲۴ روز از 
ســال جدید و تصویب لحظه آخری مصوبه 
افزایــش ۳۵ درصدی مزد در پایان ســال 
گذشــته، همچنان حواشــی بر ســر نحوه 
تعیین دســتمزد و رقــم آن ادامــه دارد و 
کارگران از درخواســت برای ابطال مصوبه 

مزد سخن می گویند.
 آن طور که نمایندگان کارگری می گویند، 
در پایان سال گذشــته به دلیل اعتراض به 
شکل تعیین دستمزد، نمایندگان کارگری 
از شــورای عالی کار خارج شــده و دو ضلع 
نمایندگان دولــت و کارفرمایــان بر روی 
افزایــش حقوق به نتیجه رســیدند و بدون 
امضای نمایندگان کارگری، عدد دستمزد 

۱۴۰۳ کارگران تعیین شده است.
بر اساس مصوبه شــورای عالی کار، حداقل 
دستمزد کارگران در سال ۱۴۰۳ نسبت به 
ســال ۱۴۰۲ به میزان ۳۵.۳ درصد افزایش 
یافت. بــر این اســاس، حداقل دســتمزد 
کارگران از ۵ میلیــون و ۳۰۸ هزار تومان به 
۷ میلیون و ۱۸۲ هزار و ۱۰۶ تومان افزایش 
یافت.نتایج یک تحقیق نشــان می دهد که 
اگر حداقل دستمزد مطابق ماده ۴۱ قانون 
کار با تــورم بانک مرکزی از ۱۳۹۰ رشــد 
کرده بود، باید امــروز ۸ میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان تعیین می شد که ۲۵ درصد بیشتر از 
۷ میلیون و ۱۸۲ هزار تومان تعیین شــده 

توسط دولت است.
مقایســه آماری صداوســیما از نرخ حقوق 
کارگران در سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ هم نشان 
می دهد حقوق کارگران ۴ دلار هم نســبت 

به پارسال کاهش یافت!
حال این در شــرایطی اســت که از ابتدای 
ســال تاکنون که ۲۴ رو گذشــته، قیمت 
کالاها همــراه با افزایش نــرخ دلار روندی 
صعودی بــه خــود گرفته اســت و همین 
موضوع باعث شده کارگران از عقب ماندگی 
بیشتر دســتمزد نســبت به تورم صحبت 

کنند.

روایت یک اتفاق عجیب
در تعیین دستمزد

علی رضــا میرغفــاری، نماینــده کارگری 
شــورای عالی کار کــه پیــش از این روی 
افزایش حقــوق کارگــران تا ســطح ۱۵ 
میلیون تومان تاکید داشــت، در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلاین درباره جلســه 
شــورای عالی کار گفت: همــه نمایندگان 
کارگــری در اعتــراض بــه شــیوه تعیین 
دستمزد از جلسه شــورای عالی کار بیرون 

آمدند.
وی در پاســخ به این پرسش خبرآنلاین که 
آیا می شود رقم دســتمزد را بدون امضای 
نماینــدگان کارگری مصوب کــرد؟ افزود: 
اصل ســه جانبه گرایی باید رعایت شود که 

متاســفانه رعایت نشده اســت و شاهد این 
قضیه هم این اســت که هر چقــدر دولت 
ســعی می کند اصل بی طرفی خود را نشان 
دهد، ولی عملا در واقعیت بی طرف نیســت 
و تصمیم گیر اصلی، خود نمایندگان دولت 

هستند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار تصریح 
کرد: وقتی خواســته ما دیده نمی شود و هر 
ســال ســفره کارگران کوچک و کوچک تر 
می شــود و یک تهاجــم بزرگ به ســمت 
ســرکوب مزدی داریم، دلیل دیگری ندارد 
که بخواهیم در جلســه بمانیم و شــریک 
تصمیمات نماینــده دولت بــرای تطهیر 
خودش شویم. ما در این ننگ به هیچ عنوان 

شریک نیستیم.
وی در واکنــش به افزایش ۳۵ دســتمزد و 
اثرگذاری آن در معیشــت کارگران تاکید 
کرد: واضح و مشــخص اســت که هر سال 
قدرت خرید کارگــران کاهش پیدا می کند 
و توانایی قــدرت اقتصادی مــا روز به روز 

کاهش پیدا می کند.

رقم واقعی دستمزد چقدر است؟
آیت اسدی، عضو شــورای عالی کار نیز در 
این زمینه گفت: یکی از واقعیات مزد مصوب 
شورای عالی کار که بدون امضای کارگران 
به تصویب رســید، این اســت که در عمل 
این میزان افزایش نــه ۳۵ درصد که زیر ۳۰ 
درصد خواهد بود؛ زیرا بحث کسورات، بیمه 
و مالیات بــر حقوق عمــلا افزایش حداقل 
بگیران را زیر ۳۰ درصد و برای سایر سطوح 

زیر ۲۰ درصد افزایش را رقم می زند.
وی در توضیــح فنــی این موضــوع گفت: 
اگر دقیقا مبالغ مزایای مــزدی و خود پایه 
مزد و درصد افزایش را جمــع بزنیم، بدون 

کســورات نیز به ۳۵ درصد افزایش نسبت 
به مزد ســال قبل نمی رســد. اگر کسورات 
بیمه ای و مالیاتی نیز از حقوق باوجود اینکه 
مالیات بر دریافتی هنوز بــر مبنای کمتر از 
۱۰ میلیون تومان معافیت می گیرد، بدین 
ترتیب اکثریت قاطع مزدبگیــران ما هنوز 
باید ۱۰ درصد مالیات از حقوق شــان کسر 

شود.
عضو شــورای عالی کار تصریــح کرد: طبق 
قانون کار ما موظف هســتیم برای یک فرد 
جویای کار مجرد حقوق تصویب کنیم. برای 
چنین فردی با کســر حق بیمه و مالیات به 
عددی کمتر از ۹ میلیــون تومان دریافتی 
)۸ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان( می رســیم. 
این یک نــوع بازی با آمار اســت که بگوییم 
مزد به ۱۲ یا ۱۱ میلیون تومان به طور عمده 
رسیده و بخش خاصی از کارگران عائله مند 
به این میــزان )تازه بــدون کســر بیمه و 

مالیات( می رسند.
اسدی تصریح کرد: وزیر کار دولت سیزدهم 
در جلســات گفتند ما تکانه ای برای بهبود 
به مزد کارگران می دهیــم. امروز می توان 
به صراحت گفت که ایــن تکانه وزیر محترم 
رو به عقب بــوده و کارگران در زمینه مزدی 
تکانی رو به عقب داشــتند. به همین دلیل 
وقتی قرار شــد مــا آخریــن دور مذاکرات 
اصلی را بکنیم، پخش تلویزیونی قطع شــد 
و از رسانه ها خواســتند که در بیرون جلسه 

قرار بگیرند.

وعده ها درباره کاهش تورم
 محقق نشد

مجتبی حاجــی زاده، دبیــر اجرایی خانه 
کارگر آران و بیدگل نیز گفــت: وعده ها در 
مورد کاهش نرخ تورم محقق نشــد و آنچه 

مردم در ســفره خــود حــس می کنند با 
لیســتی که دولت از اقداماتِ خود می دهد، 
تفاوتِ اساســی دارد. دولت اساسا در مورد 
اقدامــات خــود در رابطه با ایجــاد امنیت 
شــغلی و معیشــت کارگران و کنترل نرخ 
تورم بزرگ نمایی می کند، در حالی که این 
اقدامات تاثیری بر زندگیِ مردم نگذاشــته 

است.
او افزود: اعداد و ارقام، ســفره مــردم را پرُ 
نمی کنــد، دســتمزد عادلانــه و قانونی و 
اقدامات اساســی در راســتای حمایت از 
نیروی کار و تغییر اساســیِ سیاســت های 
اقتصادی اســت که اوضاع معیشت را بهبود 

می بخشد و سفره کارگران را پرُ می کند.
حاجی زاده گفــت: رئیس ســازمان برنامه 
بودجه در مصاحبــه ای، به تــلاش دولت 
برای کاهش نرخ تورم به »بیش از ۲۲ واحدِ 
درصد« اشــاره کردند! این چه دستاوردی 
اســت و چه تأثیری بــر زندگــیِ کارگران 
گذاشته اســت؟ دلار ۶۴ میلیون تومانی و 
سکه ۴۵ میلیون تومانی هم دستاورد است! 
افزایش نرخ ارز و سکه اســت که بر زندگی 
و ســفره ی مردم تأثیر می گذارد، نه کاهش 

کمتر از یک درصد نرخ تورم!
علــی بابایی کارنامی، رییس فراکســیون 
کارگری مجلس در همین رابطه در واکنش 
به مصوبه مزدی شــورای عالی کار، گفت: 
تصمیم گیری بــرای تعییــن حداقل مزد 
کارگران در شــورای عالی کار برخلاف میل 
کارگران کشــور صورت گرفتــه و به هیچ 
عنوان مورد تاییــد فراکســیون کارگری 

مجلس نیست.
وی افــزود: به عنــوان رییس فراکســیون 
کارگری مجلس پیــش از این تصمیم نیز به 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی متذکر شده 

بودم، چنانچه در شورای عالی کار بر خلاف 
قوائد و قانــون تصمیم گیری شــود، حتما 
ورود خواهیم کرد و با توجه به تصمیم اتخاذ 
شــده مجلس به این موضــوع ورود خواهد 

کرد.
او متذکر شد: بر اســاس برآوردها و پژوهش 
های صــورت گرفته در مرکــز پژوهش ها، 
سبد معیشــتی کارگران حدود ۲۱ میلیون 
تومــان تخمین زده شــده بنابراین حداقل 
مزد در ســال ۱۴۰۳ باید ۴۵ درصد افزایش 

داشته باشد.
بابایی کارنامــی عنوان کرد: طی ۲ ســال 
گذشــته تصمیمات شــورای عالی کار نیز 
بر مــدار قانون نبــوده و با توجــه به این که 
نماینده کارگران در جلســه شــورای عالی 
کار نیز مصوبه شورا را امضا نکرده است، این 

تصمیم از نظر ما چارچوب قانونی ندارد.

مصوبه افزایش حقوق کارگران
 باطل می شود؟

در همین خصوص احســان سهرابی، فعال 
کارگری در خصوص مذاکرات مزدی ۱۴۰۳ 
و نتایج آن گفت: امسال بدترین رفتار را تیم 
دولتی با نمایندگان کارگری شــورای عالی 
کار به عنــوان نماینــده بیــش از نیمی از 
جمعیت کشــور داشــتند؛ پیشــنهادات 
کارگران را نشنیدند و تلاشی برای رسیدن 

به اجماع صورت نگرفت.
به گفتــه وی، مزد ۱۴۰۳ هیچ تناســبی با 
تورم رسمی و نرخ ســبد معیشت حداقلی 
ندارد و متاســفانه وزیر کار و معاون وزیر در 

مقابل اجرای قانون موضع شدید گرفتند.
ســهرابی تصریح کــرد: در ایــن مرحله، 
خواســته جامعه کارگری، »ابطال مصوبه 
دستمزد« اســت؛ مصوبه مزدی ۱۴۰۳ به 
دلیل  عدم تطابق با قانــون و به خاطر اینکه 
نماینــدگان کارگری آن را امضــا نکردند، 
بایستی در اســرع وقت ابطال شود. تصویب 
مصوبات با اکثریت آرا در شــورای عالی کار 
کاملا ناعادلانه است؛ این مزد مصوب، فقط 
خواســته کارفرمایان و دولت بــوده که با 
تبانی با هم، مزدی را به تصویب رســاندند 
که نماندگان جامعه هدف به هیچ وجه آن را 

قبول نداشته اند.
او با بیان اینکه امســال دیوان عدالت اداری 
باید مسوولانه به این مساله ورود کند، تاکید 
کرد: آنچه اتفاق افتاد، چانه زنی نبود، فقط و 
فقط تبانی دولــت و کارفرمایان بود؛ مهم تر 
از همه، به بند یک و بنــد دو ماده ۴۱ قانون 
کار عمل نشد؛ حتی حاضر به سبد پذیرش 
نرخ ســبد معیشــت خانوارهای کارگری 
نشــدند؛ دیوان عدالت نباید در مقابل این 
بی عدالتــی بی تفاوت باشــد؛ ضمن اینکه 
نمایندگان مجلس نیز قبــل از هر چیز باید 

نسبت به استیضاح وزیر کار اقدام کنند.

وزیر اقتصاد: مالیات تولید برای سومین سال پیاپی کاهش می یابد

پیش شرط مشارکت مردم در اقتصاد چیست؟
خریدار  رییس مرکــز پژوهش های اتاق 
ایــران گفت: مشــارکت مــردم در اقتصاد 
هم در مرحله تولید و هــم در مرحله توزیع 
مواهب، نیازمنــد طراحی ســازوکارهای 
مالی و سیاســت های مالیاتــی و حمایتی 
اســت. میزگرد اقتصادی با عنــوان الزامات 
و راهکارهای عملیاتی تحقق شــعار ســال 
۱۴۰۳؛ با تأکید بر مشارکت بخش خصوصی 
برگزار شد. در این نشســت محمّد قاسمی؛ 
عضو هیــأت علمی دانشــگاه و رئیس مرکز 
پژوهش های اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران به عنــوان مدیر علمی و 
همچنین حمیدرضــا فولادگر؛ عضو هیأت 
علمی دانشــگاه و رئیس کمیســیون ویژه 
جهش و رونق تولید مجلــس دهم و وحید 
شقاقی شهری؛ عضو هیأت علمی دانشکده 
اقتصــاد دانشــگاه خوارزمــی بــه عنوان 

سخنرانان این نشســت به ایراد نقطه نظرات 
خود پرداختند.در ابتدای نشســت، محمد 
قاسمی؛ عضو هیأت علمی دانشگاه و رئیس 
مرکز پژوهش های اتــاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران به عنــوان مدیر 
علمی نشست گفت: شعار سال ۱۴۰۳ تحت 
عنوان جهش تولید با مشارکت مردم، نیاز به 
تبیین دارد. اخیراً در ملاقات کارگزاران نظام 
با مقام معظم رهبری، ایشــان تأکید کردند 
که باید یک گروهی برای تبیین این شــعار و 
سیاست هایی که منجر به تحقق آن می شود 
فکر کنند و اگر قرار باشــد که ما به یک مدار 
صحیح برگردیم که تولیــد را جهش بدهیم 
و مشــارکت مردم را در امر تولیــد افزایش 
دهیم، یک تفکر متفــاوت با آن چیزی که ما 
را به این وضع موجود رسانده نیاز است.وی 
ادامه داد: در دهه ۱۳۵۰ تفاوت ما با ســایر 

کشــورهای صادر کننده نفت در این بود که 
ایران توانســته بود یک بنیان تولیدی ایجاد 
کند و این امر مهمی در سیاست های ارزی، 
پولی و مالی اســت. پس از اینکه ما در دهه 
۱۳۵۰ با یک حجم عظیمــی از درآمدهای 
نفتــی مواجه شــدیم طلیعه چند اشــکال 
اساســی در آن زمان بنیان نهاده شــد که 
مــواردی همچون تغییــر فرهنگ مصرفی 
مردم و ایجاد سطح رفاهی نامتناسب؛ ایجاد 
نظــام اداری فربه و توزیع کننــده و مصرف 
کننده منابع نفــت و گاز که کمتر در خدمت 
تولید است؛ عدم تکمیل زنجیره های ارزش 
و تأمین در داخل کشــور؛ شــکل دهی به 
ساختار سیاسی در دولت و مجلس که عمدتاً 
رویکرد توزیعی دارنــد و به صورت دائمی در 
حال تولید توقعات جدید در ســطح جامعه 
هســتند و در ســمت دیگر ایجاد گروه های 

رانت جــو در بین سیاســتمداران و فعالان 
اقتصــادی از جمله نمونه آنهاســت. همین 
موضوع باعث شــد که اقتصاد ایران در دهه 
۱۳۸۰ نیز هماننــد اقتصاد ایــران در دهه 
۱۳۵۰ عمل کند.قاسمی افزود: از اولین دور 
تحریم های اولیه و ثانویه آمریکا علیه ایران 
در دوره کلینتــون و به ویــژه از ابتدای دهه 
۹۰ شمسی و با جدی تر شدن تقابل ایران و 
آمریکا و قدرت های غربی، یکی از مهم ترین 
ابزارهای تحریم، ایجــاد موانع متعدد برای 
ســرمایه گذاری و توســعه بخش نفت و گاز 
در ایران و ســپس کاهش میــزان صادرات 
آنها بوده اســت. در حقیقت به نظر می رسد 
تحریم های غرب منطق حکمرانی در ایران 
را هدف قرار داد.رئیــس مرکز پژوهش های 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران خاطرنشان کرد: دشوار شدن مدیریت 

بخش عمومی و افزایش کسری های آشکار 
یا پنهان بودجه، دشوار شدن مدیریت منابع 
ارزی، کاهش ســرمایه گذاری، پایدار شدن 
تورم های بیش از ۳۵ درصــد، کاهش توان 
بنگاه های اقتصادی در خلق سود اقتصادی 
و کاهش سرمایه اجتماعی دولت ها از جمله 
نتایج تداوم رویکرد معمول بــرای مقابله با 
تحریم ها است.این اســتاد دانشگاه در ادامه 
افزود: شعار ســال به معنای تعیین اولویت 
کشــور است و مشــخص اســت که تحقق 
این اهداف زمان بر اســت. در حوزه اقتصاد 
عمده مشکل در ســاختارهای اقتصادی و 
تصمیم گیری اســت و فهرست مشکلات و 
راه حل ها تقریبــاً قابل پیش بینی و تکراری 
اســت و با اقدامات ضربتــی در حوزه های 
مختلف می تــوان امیــدوار به رشــدهای 

کوتاه مدت بود.
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سردار شیرزاد خبر داد
وحان انتظامی حادثه سیب و سوران  انتقال مجر

به بیمارستان فراجا
مجروحان انتظامی حادثه تروریســتی ســیب و ســوران سیستان و 
بلوچســتان از طرق امداد هوایی به بیمارستان فوق تخصصی ولی عصر 
»عج« فراجا منتقل شدند.ســردار هادی شــیرزاد معاون بهداد فراجا 
گفت: به دنبال اقدام تروریستی عصر روز سه شنبه در مسیر مهرستان 
- سیب و ســوران استان سیستان و بلوچســتان و حمله به ۲ خودروی 
انتظامی که منجر به شهادت پنج تن از نیروهای جان بر کف فراجا شد، 
۴ تن از مجروحان این حادثه از طریق امداد هوایی به بیمارســتان فوق 

تخصصی ولی عصر »عج« فراجا منتقل شدند.
ســردار شــیرزاد« با بیان اینکه این مجروحان تحت نظر تیم پزشکی و 
مراقبت های درمانی هستند، خاطرنشان کرد: کلیه اقدامات کلینیکی 
و پاراکلینیکی برای مجروحــان صورت گرفته اســت و تیم درمانی و 
امکانات بیمارستان فوق تخصصی ولی عصر »عج« برای خدمت رسانی 
به این نیروهای جان بر کف بسیج شده و از هیچ تلاشی برای بهبودی و 

درمان آن ها دریغ نمی کند.

روستائی هشدار داد
 خطرات خرید فرآورده های طبیعی و مکمل

 از فضای مجازی
رئیس اداره فرآورده های طبیعی ســازمان غذا و دارو، نسبت به خرید 
فرآورده های طبیعی و مکمل از طریق فضای اجتماعی و شــبکه های 
ماهواره ای هشدار داد.آرزو روســتایی، با تأکید بر اینکه بر اساس قانون 
محل عرضه فرآورده های سلامت محور اعم از داروهای طبیعی و مکمل 
صرفاً داروخانه اســت، گفت: عرضه و فروش ایــن فرآورده ها خارج از 

زنجیره رسمی تأمین دارو، مجاز نیست.
وی افزود: برخی از ســودجویان از اقبال عمومی بــه داروهای گیاهی، 
طبیعی و مکمل سو اســتفاده کرده و به تولید و عرضه فرآورده های غیر 

مجاز و فاقد هر گونه مجوز با اجزا و منشأ نامعلوم می پردازند.
روســتایی ادامه داد: این فرآورده ها نه تنها ممکن است برخلاف ادعای 
تبلیغاتی فاقد گیاه دارویی باشند، بلکه بعضاً دارای ترکیباتی غیر مجاز 

و به مراتب خطرناک و تهدید کننده سلامتی هستند.
رئیس اداره فرآورده های طبیعی ســازمان غذا و دارو با اشاره به عرضه 
داروهــای گیاهــی و مکمل ها در صفحــات شــبکه های اجتماعی و 
ماهواره ای اظهار کــرد: با توجه به بازار غیر رســمی و غیر قانونی ایجاد 
شــده در این فضا، عمده فرآورده هایی که از این طریق عرضه می شوند، 
فرآورده های مرتبط با کاهــش یا افزایش وزن، رویش مو، مشــکلات 
جنسی، اعتیاد و موارد مشابه هستند که بر اســاس گزارش ها به دلیل 
وجود ترکیبات خطرناک، عوارضی بســیار جــدی و پایدار مانند نقص 

عضو یا بدتر شدن شرایط بیماری را موجب شده اند.

وی یادآور شد: مصرف تمامی داروها اعم از داروی شیمیایی، طبیعی یا 
گیاهی باید زیر نظر و مشــورت تخصصی افراد ذی صلاح، اعم از پزشک 
و داروساز صورت گیرد و بر همین اســاس فضای مجازی و کلیپ های 
تبلیغاتی بســتر مناســبی برای صحت ســنجی ادعاهــا و اظهارات، 

توصیه های ارائه شده، تشخیص فرآورده مجاز از تقلبی نیستند.
روستایی همچنین در مورد مصرف خودســرانه فرآورده های طبیعی 
و گیاهی مجاز نیز هشــدار داد و گفــت: با توجه به اینکــه مکمل ها یا 
داروهای گیاهی نیز ممکن اســت دارای تداخلاتی در مصرف همزمان 
با یکدیگر یا با داروهای شــیمیایی، احتیاط مصرف در برخی شــرایط 
باشند، لازم است پیش از مصرف، با پزشــک معالج یا داروساز مشورت 

لازم صورت بگیرد.

آخرین وضعیت و شرایط ثبت نام حج عمره 
۱۴۰۳ اعلام شد

پس از اعلام هواپیمایــی ایران ایر از موافقت عربســتان با صدور مجوز 
پروازهای عمره، ســازمان حج و زیارت به اطلاع دفاتر خدمات زیارتی 

رساند که اعزام زائران عمره از )سوم اردیبهشت ماه( آغاز می شود.
 روزهــای اخیر ســازمان حج و زیــارت از صــدور مجــوز پروازهای 
ایران به عربســتان خبر داد و اعلام کرد »اعزام زائران عمره از )ســوم 

اردیبهشت ماه( آغاز می شود.«

بنا به این گزارش، با اعلام رسمی این خبر حال و هوای زائرین این پرواز 
رنگ و بوی دیگری گرفت، زیرا پس از ۹ سال چشم انتظاری، انتظارها 
در حال نزدیک شدن به مقصد نهایی اســت؛ اما با توجه شرایط فعلی و 
نزدیک شــدن به پروازهای حج تمتع اعزام زوار از ایران در دوره کوتاه 
۱۰ روزه )۵ روز در مدینــه و ۵ روز در مکه( در ماه شــوال انجام خواهد 

شد.
طبق اطلاعیه خود ســازمان حج و زیــارت این ســازمان امکان اعزام 
همه این عزیزان را نداشــته و اولویت اعزام با متقاضیانی اســت که در 
کاروان های عمره ســال ۱۴۰۲ ثبت نام قطعی و واریــز وجه کردند، در 
اولویت ثبت نام قرار گرفتند و هزینه این ســفر بین )۴۰ میلیون و ۶۰۰ 

هزار تا ۴۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان( خواهد بود.
همچنین بــا توجه به کاهش تعــداد زوار موجب کم شــدن تعدادی از 
گروه های اعزامی می شود؛ نام نویســی حج عمره، اعلام عمومی ندارد و 
گروه های اعزامی باید با تماس از افراد ذکر شده، کاروان هایشان را آماده 

اعزام کنند.
ثبت نام زائران حــج عمره تنها به صــورت حضــوری در دفاتر زیارتی 
مشخص شــده یا از طریق ســامانه )» umrah.haj.ir« به این منظور 
شــخص باید روی آدرس آبی رنگ کلیک کند سپس کد ملی و رمز خود 
وارد کند( خواهد بود.به دلیل فاصله زمانی بسیار محدود تا شروع اعزام 
کاروان های عمره، لازم است پیگیری لازم و مؤثر از طریق دفاتر زیارتی 
مجری به منظور ثبت نام قطعی، واریز وجوه، تحویل مدارک و سایر امور 
لازم برای دریافت روادید انجام شــود. علاوه بر اقدامات ســازمان حج و 
زیارت، شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی نیز از آمادگی کامل خود را 

برای انجام پروازهای حج عمره اعلام کرده است.

دیوار

 معاون بهداشــت وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی گفــت: بیشــترین آمار مــرگ و میــر و از 
کارافتادگــی در ایران مربــوط به بیماریهــای قلب و 
عروق اســت به گونه ای که ۴۵ درصد مرگهای ناشی از 
بیماریهای غیرواگیر به بیماریهای قلب و عروق مربوط 
است. دکتر حسین فرشــیدی روز جمعه در پنجمین 
کنگره بیــن المللی مداخلات تهاجمــی غیر جراحی 
در بیماری های مادرزادی و ســاختمانی و دریچه ای 
قلب که به میزبانی دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد در 
حال برگزاری اســت افزود: با توجه به اهمیت موضوع 
بیماری های قلبی عروقی موضوع پیشگیری و کنترل 

عوامل خطر باید به طور جدی مدنظر قرار گیرد.
وی ادامــه داد: ســال ۱۴۰۲ پویــش ســلامت برای 
غربالگری ۲ بیماری فشــار خون و دیابــت راه اندازی 
شد که نتایج حاصل از آن نشــان داد که ما در موضوع 
سواد سلامت و آگاهی نســبت به عوامل خطر، مشکل 

داریم.معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی گفــت: دانشــگاه های 
علوم پزشــکی و مراکز علمی و تحقیقات که 
وظیفه تولید علم را بر عهده دارند همچنین 
انجمن های علمی بایســتی در راستای حل 

مشکلات سلامت در کنار هم قرار گیرند.
فرشیدی افزود: هم اینک بیش از ۲۰ استان 

در برگزاری کنگره بین المللی قلب کاسپین همکاری 
دارند که وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی از 

این گونه اقدامات حمایت می کند.
وی با بیان این که ایران پذیرای گردشــگران سلامت 
است ادامه داد: شــهر مشــهد علاوه بر مذهبی بودن 
آن، پذیرای شــمار بسیاری از گردشــگران سلامت از 
کشورهای جهان اســت و وزارت بهداشــت درمان و 
آموزش پزشکی مشــهد را قطب مهم پذیرش بیماران 
بین المللی می داند و برگــزاری کنگره هوایی از جمله 

کنگره بین المللی قلب کاســپین می تواند 
به رشد گردشگری سلامت در مشهد کمک 

کند.
دبیر علمی پنجمین کنگره بین المللی قلب 
کاسپین نیز در این کنگره گفت: ۶۰۰ مقاله 
و ســخنرانی در پنجمین کنگره بین المللی 
قلب کاســپین ارایه می شــود و ۲۰ عمل به 
صورت زنده از اتاق های عمل بیمارستان امام رضا)ع( 
مشــهد پخش خواهد شــد.دکتر محمود محمدزاده 
شبستری افزود: این کنگره، برنامه ای داخلی است که 
تاییدیه انجمن جهانی قلــب) csi ( را دارد و این کنگره 
در ایران و در مشــهد به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی 

مشهد و با همکاری آستان قدس رضوی اجرا می شود.
وی با بیان این کــه همچنین ۱۵۰ دانشــجوی علوم 
پزشکی مشهد در این کنگره همکاری ویژه دارند ادامه 
داد: روش اجرای برنامه ها، ســخنرانی ها و عمل ها در 

این کنگره با مدیریت انجمــن جهانی قلب نیز اجرا می 
شــود. پنجمین کنگره بین المللی مداخلات تهاجمی 
غیر جراحی در بیماری های مادرزادی، ســاختمانی و 
دریچه ای قلب به همت بنیاد جهانی قلب کاسپین و با 
همکاری دانشــگاه علوم پزشکی مشهد و آستان قدس 
رضوی در روزهای ۲۳ تا ۲۶ فروردیــن ماه ۱۴۰۳ در 
مرکز همایشهای بین المللی شهدای سلامت دانشگاه 

علوم پزشکی مشهد در حال برگزاری است.
بنیاد جهانی قلب کاســپین با همکاری خیّران، کمک 
بزرگی برای برطرف کردن مشکلات تمامی بیماران با 
مشکلات مادرزادی قلبی به خصوص گروه های محروم 

و کم برخوردار جامعه دارد.
نمایندگی های کاســپین بــه جز ایران و مشــهد در 
فرانکفــورت آلمان، لندن انگلســتان، بانکوک تایلند، 
ســن فراسیســکو آمریکا، قاهره مصر و نامیبیا فعال 

است.

معــاون آمــوزش ابتدایــی وزیــر آموزش وپرورش 
با بیــان اینکه نتایــج آزمــون اســتخدامی وزارت 
آموزش وپرورش احتمالا هفته آینده اعلام می شــود 
گفت: طبق برنامه ریزی انجام شــده فرآیند »ارزیابی 
تکمیلی« شرکت کنندگان تا قبل از ۲۸ اردیبهشت به 
سرانجام خواهد رسید و تا اواسط خردادماه نیز »نتایج 
قطعی« و نهایی آزمون توسط سازمان سنجش اعلام 

شود.

حمید طریفی حســینی در خصوص زمان اعلام نتایج 
آزمون استخدامی وزارت آموزش وپرورش گفت: نتایج 
آزمون احتمالا هفته آینده اعلام می شــود و از سه برابر 
ظرفیت افراد معرفی شده، حدود ۲۸ هزار نفر جذب و 
کار اداری و تشکیل پرونده آن ها در اداره کل انجام و به 
حوزه های ارزیابی تکمیلی برای تعیین۶۰ درصد نمره 

داوطلبان معرفی می شوند.
وی با اشــاره به فرآیند ارزیابی های تکمیلی افزود: 

امســال فرآیند ارزیابــی در حوزه هــای ارزیابی 
تکمیلی کوتاه تر شده اســت؛ زمان تشکیل پرونده 
ارزیابــی تکمیلی و بررســی »اســناد امتیاز آور« 
و بخشــی از امور گزینش و بررســی های پزشکی 
بلافاصله پــس از اعلام نتیجــه اولیــه و در زمان 
مراجعه بــه اداره کل آموزش وپــرورش انجام می 
شــود و در صورت تکمیل شــدن پرونده، به حوزه 
ارزیابــی معرفی و گروه های ارزیابــی حرفه ای کار 

ارزیابی تکمیلی را انجام می دهند.
معاون آمــوزش ابتدایی وزیــر آموزش وپــرورش با 
بیان اینکه به گونه ای برنامه ریزی شــده است که ۲۸ 
فروردین اولین روز فراخوان داوطلبــان برای ارزیابی 
تکمیلی باشــد ادامه داد: طبق برنامه فرآیند »ارزیابی 
تکمیلی« تا قبل از ۲۸ اردیبهشــت ماه به ســرانجام 
می رســد و نتایج نهایی توسط ســازمان سنجش در 

اواسط خرداد اعلام می شود.

پزشکی

آموزش

خریدار  مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشــت ضمن هشــدار نسبت به 
تبلیغــات اغواگرایانه و فاقد اســاس علمی 
ســودجویان در زمینه نمک هــای تصفیه 
نشــده از جمله نمک دریا، ســنگ نمک و 
نمک های رنگــی، در عین حــال عوارض 
ناشــی از کمبود »ید« در بدن را یادآور شد 
و بر لزوم مصرف کم اما »یددار« نمک تاکید 

کرد.
دکتر احمد اســماعیل زاده، دربــاره برنامه 
پیشگیری از کمبود ید در کشور و اقدامات 
وزارت بهداشت در این زمینه اظهار کرد: این 
برنامه یکی از موفق ترین برنامه های وزارت 
بهداشــت بوده و مورد تحســین سازمان 
جهانی بهداشــت نیز قرار گرفته اســت. با 
توجه به اینکه خاک کشــور ید کافی ندارد، 
طی سالیان گذشته نســبت به یددار کردن 
نمک اقداماتی انجام شــد که بسیار مثبت 
بود و توانســت تا حدودی کمبــود ید را در 

کشور ریشه کن کند. 
اما طی ســالیان اخیر با توجه به گســترش 
فضای مجــازی و ســود مالی کــه در این 
ماجــرا وجــود دارد، اطلاعــات غلطی از 
ســوی ســودجویان درباره نمک های دریا 
و با تبلیغــات اغواگرایانه نظیــر آنکه »این 
نمک ها معجزه می کنند و بسیاری از امراض 
را درمان می کنند!« به مردم ارائه می شــود 
و به همین دلیل نیز مردم نســبت به نمک 
یددار مقداری بد بین شده اند و برخی ها نیز 
تحت تاثیر این تبلیغــات از نمک دریایی و 

نمک های رنگی استفاده می کنند.

 نمک کم اما یددار مصرف کنید
وی تاکید کرد: این درحالیســت که بارها و 
مکررا تاکید کرده ایم کــه نمک کم مصرف 

کنید و نمــک مصرفی هم حتمــا یددار و 
تصفیه شده باشــد و نمک یددار برای اینکه 
ید در آن باقی بماند حتما در مراحل پایانی 

پخت به غذا اضافه شود.

 تبلیغات »نمک دریا« اساس
 علمی ندارد

 تاکید کرد: استفاده از نمک دریا، نمک های 
رنگی، ســنک نمک به هیچ وجه از ســوی 
وزارت بهداشــت توصیه نمی شود؛ چرا که 
به دلیل آلودگی با فلزات ســنگین و... برای 
سلامت انسان مضرات بســیار زیادی دارد. 
اینکه در فضای مجازی گفته می شود نمک 
دریا برای فشارخون خوب است و یا بسیاری 
از بیماری ها را درمان می کند، کاملا اشتباه 

اســت و پایه علمی ندارد. هیچ کدام از این 
نمک هــا نمی توانند درمان کننده باشــند. 
نکته مهــم دیگر نیز این اســت کــه مواد 
موجودی در نمک که موجب فشــار خون 
می شود ســدیم اســت که در انواع نمک ها 
وجود دارد بنابراین در مصرف نمک تصفیه 

شده یددار نیز باید رعایت شود.

 ارزیابی برنامه پیشگیری از کمبود ید
مدیرکل دفتر بهبود تغذیــه جامعه وزارت 
بهداشــت ادامــه داد: ارزیابی ایــن برنامه 
توســط وزارت بهداشــت تاکنون پنج بار و 
هر پنج ســال یک بار انجام شده است. سال 
گذشته ششمین ارزیابی میزان ید جامعه را 
در کشور با همکاری دانشگاه علوم پزشکی 

شهید بهشتی انجام داده ایم و داده های آن 
در دانشگاه علوم پزشکی کشور جمع آوری 
شــده اســت و این داده ها در حال تجزیه و 
تحلیل هســتند و تا تابســتان نتایج اعلام 
خواهد شــد. در این برنامه ارزیابی وضعیت 
ید جامعه در کودکان مدرســه بــه عنوان 
نماینده ای از جامعه و در میان مادران باردار 
انجام شده و همینطور میزان ید موجود در 
نمک هایی که در سطح عرضه وجود دارد و 
نمک هایی که در کارخانه ها تولید می شوند 

بررسی خواهد شد.

نقش مهم »ید« در سلامت بدن
وی درباره فواید ید برای انســان اظهار کرد: 
ید نقش بسیار مهمی را در سلامت بدن ایفا 

می کند. خطر اختلالات شــنوایی، ســقط 
جنین، عقب ماندگی های ذهنی در افرادی 
که دچار کمبود ید هستند به مراتب بیشتر 
از سایر افراد اســت. ید برای تکامل هوشی 
افراد بسیار حائز اهمیت است به همین دلیل 
نیز ما همیشه به مادران باردار می گوییم که 
مصرف نمک هم به میزان کــم برای آن ها 
مضر است و هم به میزان زیاد و باید حتما به 
میزان لازم نمک تصفیه شده یددار مصرف 
کنند؛ چراکه موجب تکامل جنین در شکم 

مادر می شود.
اســماعیل زاده ادامه داد: IQ کودکانی که 
ید کافــی مصرف نمی کنند دچار مشــکل 
می شود؛ چراکه نســبت به کودکان دیگری 
که ید اســتفاده می کننــد، عقب ماندگی 
دارنــد. معمولا این کودکان، یــک مقدار از 
نظر هوشــی پایین تر هســتند و از میزان 
یادگیری کمتــری برخودار هســتند. در 
ســنین بالا نیز موجب اختلالات کم کاری 
تیروئید و اختلالات ناشــی از متابولیســم 
تیروئید می شود. به همین دلیل نیز توصیه 
می کنیــم که همه افــراد به میــزان کافی 

مصرف ید داشته باشند.

3 عارضه مهم نمک های تصفیه نشده
وی در پایــان درباره تاثیر منفــی تبلیغات 
فضای مجــازی درباره مصــرف نمک های 
تصفیه نشــده، دریا و نمک بدون ید اظهار 
کــرد: تبلیغات فضــای مجــازی موجب 
می شــود که فرد ید کافــی دریافت نکند و 
در نتیجه امراض ناشی از کمبود ید را دچار 
شــود و علاوه بر آن نمک هایی کــه تبلیغ 
می شوند فلزات سنگینی دارند که سرطان 
کلیه، ســرطان کبد، ســنگ کلیه و... را به 

افراد تحمیل می کند.  

خریدار   سازمان بهزیستی کشور بیش از 
۱۰۰ وظیفه مستقیم و غیرمستقیم برعهده 
دارد و افراد متعددی از ســالمندان تا افراد 
دارای معلولیت را تحت پوشــش خود دارد 
اما هر کدام از این افراد برای تحت پوشــش 
قرار گرفتن بهزیستی باید دارای ویژگی ها 

و شاخصه هایی باشند.
 توانبخشی با شاخه های متعدد خود مانند 
امور توانبخشــی و مراقبتی ســالمندان 
از جملــه وظایف ســازمان بهزیســتی به 
شــمار مــی رود و در این بیــن پرداخت 
کمک هزینــه معیشــت توانبخشــی از 
جمله پرمتقاضی تریــن خدمات در حوزه 
توانبخشــی اســت که شــامل پرداخت 
کمک هزینه معیشــت یا همان مستمری 
و پرداخت کمــک هزینه معیشــت ماده 
۲۷ قانون حمایت از افــراد دارای معلولیت 

است.
افــراد دارای معلولیت جســمی و حرکتی، 
افــراد دارای معلولیت حســی، افراد دارای 
معلولیت ذهنــی، بیمــاران روان مزمن و 
ســالمندان از افراد واجد شــرایط دریافت 

کمک هزینه معیشت هستند.
تابعیــت ایرانی و داشــتن شــماره ملی و 
ســکونت در منطقه چتــر حمایتی )محل 

ارائه خدمات( از شرایط پذیرش افراد واجد 
شرایط است.

نیاز به بهره منــدی از حمایــت و خدمات 
ســازمان بهزیستی به تشــخیص مددکار 
و تائید کمیته بهزیســتی، عــدم دریافت 
مستمری از ســایر ارگان ها و دستگاه های 
حمایتــی و تائیــد معلولیت به تشــخیص 
کمیسیون توانبخشی پزشکی و تعیین نوع و 
شدت معلولیت از دیگر شرایط پذیرش افراد 
واجد شرایط پرداخت کمک هزینه معیشت 

توانبخشی به شمار می روند.
مســتمری این افراد به صورت ماهانه برای 
خانواده هــای تک نفره ۷۶۴ هــزار تومان، 
بــرای خانواده های دو نفره یــک میلیون و 
۹۲ هزار تومان، بــرای خانواده های ۳ نفره 
یک میلیــون و ۵۲۸ هــزار تومــان، برای 
خانواده های چهار نفره یک میلیون و ۹۶۵ 
هزار تومان و برای خانواده هــای پنج نفر و 

بالاتر، ۲ میلیون و ۴۰۲ هزار تومان است.
کمــک هزینه معیشــت مــاده ۲۷ قانون 
حمایــت از حقوق افــراد دارای معلولیت با 
توجه به میزان اعتبار تعیین شده به ترتیب 
اولویــت بــه افــراد دارای معلولیت خیلی 
شدید و شــدید فاقد شــغل و درآمد در سه 
دهک پایین درآمدی بانک جامع اطلاعات 

اقتصادی اجتماعی خانــوار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی )آزمون وسع( اختصاص 

می یابد.
ســیدجمال رحمانی رئیس اداره پذیرش 
و هماهنگــی گروه هــای هدف ســازمان 
بهزیســتی کشــور در این باره به خبرنگار 
ایرنا گفت: در حوزه توانبخشــی افراد دارای 
معلولیت در طیف های مختلف جســمی و 
حرکتی، نابینایان، افراد کم بینا، ناشنوایان 
و افــراد کم شــنوا، بیمــاران روان و مزمن 
اعصاب که ســابقه مکرر درمانی توانبخشی 
و بســتری دارند همچنین افراد کندذهن و 
افرادی که به لحاظ هوشــی با تاخیر رشدی 
مواجه هســتند، می توانند برای تشــکیل 

پرونده اقدام کنند.
وی افزود: متقاضیان برای تشــکیل پرونده 
باید به ادارات بهزیســتی شهرســتان خود 
مراجعه کنند به طور مثــال متقاضیان در 
شــهر تهران می توانند بــه ادارات تهران، 
شمیرانات و شهرری مراجعه کرده و مدارک 
و مستندات نشــان دهنده معلولیت را ارائه 
دهند؛ این اســناد و مدارک در کمیسیون 
پزشکی توانبخشی بررســی می شود و در 
آنجا میزان، نوع و شدت معلولیت مشخص 
می شود. ســپس فرد براســاس مستندات 

و مشــاهده از نزدیک و معاینات لازم تحت 
پوشــش قرا می گیرد یــا آنکــه پذیرفته 

نمی شود.
وی اضافــه کرد: افرادی که تحت پوشــش 
خدمات بهزیســتی قــرار می گیرند در دو 
بخش مستمر و غیرمستمر هستند؛ خدمات 
مستمر مانند مســتمری ماهیانه و خدمات 
غیرمســتمر مانند کمک هزینه معیشــت 
اســت. مبلغ مســتمری ماهیانه براساس 

پرونــده در کمیته توانبخشــی و همچنین 
براســاس گزارشــات مداخلات مددکاری 
بسته به بعُد خانوار تعیین می شود. خدمات 
غیرمســتمر برای افــراد دارای معلولیت 
ذهنی شامل مراقبت، آموزش و توانبخشی 
در مراکز روزانه و برای افراد دارای معلولیت 
جسمی و حرکتی شــامل اعطای تجهیزات 
توانبخشــی مانند ویلچر، کمــک به تامین 

مسکن و اشتغالزایی است.

وق است واگیر در ایران مربوط به قلب و عر ۴۵ درصد مرگ های ناشی از بیماریهای غیر

ارزیابی تکمیلی پذیرفته شدگان آزمون آموزگاری تا پایان اردیبهشت
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مخاطب؛ بازیگر اصلی »گناه فرشته«
ســتایش محمدی معمولا جنجال ها در خلا شــکل نمی گیرند. یعنی در 
موضوعی مشــترک، زاویه نگاه افــراد مختلف، بحث با ابعاد گســترده و فراگیر 
ایجاد می کند. بــا این تعریف، »گناه فرشــته« با توجه به حجــم بازخوردهای 
جنجالی اش، ســریال پرمخاطبی است.پرمخاطب شــدن این نوع آثار معمولا 
امکان پذیر نیســت. در همه جای جهان، خلق اتمســفری نامعمول با نشــانه 
گذاری هایی به ظاهر کلیشه ای و آشــنا، آن هم برای مخاطب گسترده ریسک 
بالایی اســت. چرا که داســتان در این نوع روایت، گاه لایه هایی آنقدر پنهان و 
پیچیده پیدا می کند که برای درک عمیق و درســتش نیاز بــه تامل و تفکری 
جدی است. همین دلیل مهمی می شــود که مخاطب عام و درگیر روزمره گی، 
در برابر پذیرش مختصات جدید و خاص جهانِ اثر مقاوم باشــد و حتی با وجود 
احتمال دنبال کردنش از ســهل نبودن اطلاعات دریافتی اش عصبی شــود. اما 
گاهی اگر مخاطب اعتماد کند و دل به دل خالقان اثر بدهد شــاید حتی در طول 
مسیر،ُ بعدی دیگر از خود را کشــف کند. کاری که هنر آثار سایکودرام است. نور 
انداختن بی رحمانه به بخش هــای تاریک روان و درونیات ذاتی انســان که به 
مثابه یک آینه برای مخاطب بیرونی عمل می کند.»گناه فرشته« سریال لجوج 
و یک دنده ای است. اهل باج دادن نیســت. قوانین دنیای خودش را دارد و به آنها 
پایبند می ماند حتی به قیمت ناسزا شنیدن و گاهی تخریب شدن. یحتمل دلیل 
یک سری واکنش های تند و تیز در فضای مجازی به سریال نیز همین باشد. آن 
هم از سوی مخاطبانی که خود نیز لجوج اند و بیشتر خواستار محصولی منطبق 
با انتظارات و کلیشه های ذهنی شان هســتند.مخاطبان »گناه فرشته« هم بر 
همین اساس تا امروز دو دسته شده اند: بخشی به وضوح از آن عصبی اند و بخشی 
به جد از آن لذت می برند. اما چرا اینقدر صفر و صد؟ احتمالا دلیلش بازی روانی 
و پنهانی است که ســازندگان اثر با ذهن مخاطب راه انداخته اند.»گناه فرشته« 
سریال لجوج و یک دنده ای اســت. اهل باج دادن نیست. قوانین دنیای خودش 
را دارد و به آنها پایبند می ماند حتی به قیمت ناســزا شــنیدن و گاهی تخریب 
شدن .کدام بازی؟ بعید نیســت در هفته های پایانی پخش سریال عده بیشتری 
فهمیده باشند بازیگر اصلی »گناه فرشــته« خودشانند. بله، خودِ خود مخاطب. 
ولی اصلی ترین مخاطب این داســتان کیســت؟ وکیل متمول و ظاهرا موفق و 
باهوشــی به نام حامد تهرانی. کسی که درســت مثل باقی مخاطبان سریال بی 
خبر از بازی های پشت صحنه، وارد میدان جنگی مبهم می شود و تا انتها، حیران 
از اینکه بالاخره دوست و دشمن کیست، روان و دستاوردها و به کل زندگی اش 
را می بازد. در این بین بی وقفه نیز دانســته ها و قضاوت هایش به چالش کشیده 
می شود و همزمان شاهد هیچ اتفاق رو به جلویی در طول مسیر نیست، درست 
مثل باقی مخاطبان!حامد تهرانی چهل و چند ســاله با رنجی ۱۴ ســاله از ابهام 
قتل یا خودکشی مادرش پروانه، در مواجه شــدن با گناهِ فرشته، معصومانه و به 
دور از تحلیل های دنیای واقعی فقط یک چیز می خواهد: آن که قاتل مادرش را 
به درک فرستاده، از طناب دار دور شــود. به هر قیمتی و جایی که رسیدن به آن 
را تا حدی محال می بیند تصمیم دیگری می گیرد: خوشــحالش کند. باز به هر 
قیمتی. و در طول سریال این به هر قیمتی را همه جوره معنا می کند.برای حامد 
تهرانی برخلاف دیگران و حتی مخاطبان، گناهکار بودن یا نبودن فرشــته، مهم 
نیست. انگیزه اش هم از نجات او، شخص فرشته نیست و یحتمل اگر دیگری هم 
عشیری را کشــته بود، باز همه چیزش را برای نجات او از مجازات قصاص حراج 
می کرد. به قول عماد کار نیمه تمامی، تمام شده و دین بزرگی بر گردن خانواده 
تهرانی مانده. کاری که به قول پســرش حامد باید همان ۱۴ ســال پیش قالش 
کنده می شــد.اما پذیرش این به هر قیمتی آن هم در موقعیت های این سریال 
برای مخاطب سخت اســت. باور عمومی معمولا به دنبال منطق و عرف و قانون 
در رفتار و مواجه شدن با وقایع اســت، حتی در یک اثر نمایشی، بی آن که به یاد 
داشته باشد او خود نیز امروز حاصل بســیاری از رفتارهای به ظاهر غیرمنطقی 

است که تنها انگیزه های شخصی و درونی توجیه کننده اش است.
بازی سازندگان »گناه فرشــته« با مخاطب نیز حل پازل معمای قتل عشیری 
نیست. قتل فقط بهانه اســت. اصل، قضاوت مســیر آدم های قصه است برای 
رسیدن به خواســته هایشــان. هر مخاطبی از زاویه نگاه خودش درگیر انگیزه 
های مبهم و حتی نامعقول شــخصیت های سریال می شود و در این مسیر کلی 
»چرا؟!« هم پیدا می کند. آن هم با تماشــای کلی اشتباه، ترس، رنج، حماقت، 
عدم درک و پشــیمانی از سوی آن ها.»چرا فرشــته با وجود خطر مرگ عاشق 
حامد شد؟!«، »چرا حامد از همه چیزش برای فرشــته گذشت؟!«، »چرا نویدِ 
متنفر از پدر، عشق سابقش فرشته را نبخشید؟!«، »چرا مهتاب پرونده را همان 
اول رها نکرد؟!«، »چرا همه چشــم بســته به عماد می گویند چشم؟!« و کلی 
چرای دیگر که سازندگان سریال جواب همه شان را داده اند اما نه آنقدر ساده و 

دم دستی که مخاطب انتظار دارد، بلکه در تار و پود ساختار اثر و دیالوگهایش.
از ابتدای داســتان مخاطب خیلی زود، از روی کنش و واکنش شخصیت ها به 
وقایع، شروع می کند به قضاوتشان. طبیعی است. اما نکته جذاب، بازخوردهایی 
است که نشــان می دهد در طول مســیر مدام این قضاوت ها دستخوش تغییر 
شده. حامدِ باهوش و متعهد می شــود وکیلی احمق و هوسباز، فرشته معصوم 
و بی گناه می شود شروری ترسناک، مهتاب نچســب و خائن، می شود بیچاره 
ای مُحق و مظلوم، عماد ادیب و از کار افتاده می شود پدرخوانده پست فطرت و 
غیر قابل درک و ... و احتمالا بی ثباتی در امکان قضاوت قطعی و دقیق آدم های 
داســتان و انگیزه هایشان تحسین برانگیزترین بخش ســریال »گناه فرشته« 
باشد.اوج مواجه شــدن مخاطب با قضاوت هایش هم صحنه ملاقات خصوصی 
و اعدام فرشته اســت. جایی که مخاطب نمی داند آیا از نظرش فرشته باید برای 
کشتن عیاش و آدمکشی چون عشیری اعدام شود یا برای دلبری کردن بی پروا 
و نامعقول با وکیل خــوش تیپ و متاهلش؟! و اصلا آیا بعــد از این همه وقایع از 
اعدام فرشته باید خوشــحال باشــد یا غمگین. یا اگر من جای نوید بودم و می 
دانستم پدرم با دختر جوانی که عاشقش بودم چه کرده باز قصاص می خواستم 
یا پس از وقایعی که اتفاق افتاده طناب دارش را ســفت تــر می کردم؟ دوراهی 
هولناکی اســت برای ناخودآگاه ذهن مخاطب. جایی که بــی پرده با خودش 
مواجه می شــود و دیگر مطمئن نیســت با دیدن همه وقایع باز هم به قضاوت 
درستی از آدم های قصه رسیده یا نه؟ ســوالی که لازم است در زندگی روزمره و 

مواجه شدن با آدم ها و وقایع شخصی و اجتماعی نیز مدام در ذهنمان بچرخد.
مخاطب »گناه فرشته« طی داستان این سریال مدام در دو راهی های اخلاقی 
قرار می گیرد و باید سوالات اساســی و جدی ای از خودش بپرسد. سوالاتی که 
شــاید جوابش بنیان های فکری و اخلاقی اش را به هم بریزد. خب احتمالا قرار 
گرفتن در چنین موقعیتی برای هیچ مخاطبی احتمالا آسان و دوست داشتنی 
نیست. به قول آگاتا کریستی »ســوالهایی وجود دارد که شما از ترس شنیدن 
جواب هرگز نمی پرسید.« پس ترجیح می دهد یا فرار رو به جلو کند، یا سختی 
این موقعیت را به جان بخرد و خــود را در بوته آزمایش بگذارد و یا مثل خیلی ها 
بی تفاوت فقط کمی دورتر از طناب دار بایستد و همراه تخمه خوردنش مراسم 

را تماشا کند و بعد هم به ادامه زندگی اش برسد. موقعیت آشنایی نیست؟!
از آن طرف »گناه فرشته« ســریالی کاملا نمادین است. منتها با واقعیت به شکل 
جدی و ملموسی ترکیب شده. همین می شــود که عده ای با اشاره به آن بخش 
های به ظاهر واقعــی، باور نمی کنند جور متفاوت تری هم می شــود بخش های 
دیگر ســریال را دید و تحلیل کرد. با اینکه زندان و زندانی و دادگاه در این سریال 
نسبت به واقعیت ایرانی اش بسیار غیر واقعی اســت، اما نمادین بودنش آخرین 
چیزی است که به ذهن برخی می رسد.شاید چون اگر این نمادین بودن را بپذیرد 
آن گاه مجبور اســت باقی چیزها را هم با همین فیلتر نــگاه کند. آن وقت ممکن 
اســت خودش یا زندگی اش را لا به لای مفاهیم داستان پیدا کند. طبیعتا مواجه 
شــدن بی پرده با خود و جهان پیرامونی که در شکل دادن به آن موثریم و قضاوت 
آن از بیرون، جزو ســخت ترین لحظات زندگی هر انســانی است.البته بخشی از 
ایراد گرفتن ها در این زمینه هم شــاید به بازی های درســت بازیگران اصلی بر 
می گردد. آن هــا خیلی واقعی در جهانی نمادین قرار گرفتــه اند و مخاطب مدام 
دوست دارد با پیش فرض های آماده اش آن ها را قضاوت کند تا زود فیتیله تعمق 
را پایین بکشد؛ اما ســازندگان ســریال نمی گذارند. آن ها مدام ذهن مخاطب را 
برای کشف درونیات آدم های قصه شان تحریک می کنند. مخاطب هم لجوجانه 
مقاومت می کند. باید به دقت شــخصیت ها را ببینی، حرف هایشان را بشنوی، 
عمق و دلیل روابط شان را درک کنی و بعد با تحلیلی درست و چند جانبه به درک 
درستی از رفتارشان برسی. این همان ریســک بزرگ سازندگان »گناه فرشته« 
اســت. ایجاد جدل در ذهن مقاومِ مخاطب و مواجه کردن بــا حقیقت تفکرش 
در ســنجش و قضاوت. نتیجه این جدل ها نیز طبیعتا همیشــه برای مخاطبان 
مثبت نیست.»گناه فرشته« روایتی اســت از تشویش، تنهایی، ترس، رذالت، بی 
پروایی و عقده های عمیق ذات انسانی. بدون چاشــنی امید. با مدل روایتی عامه 
ناپسند، آرام، سنگین، حراف و نمادگرا. حالا همانطور که هر هنرمند حق روایت 
هر داســتانی را دارد، هر مخاطبی نیز حق ندیدن و نشــنیدنش را. کما اینکه هر 
کدام مان فیلم و سریال و کتاب نیمه تمام و رها نشده در زندگی کم نداریم. اما اگر 
گاهی نمی دانیم چرا درگیر اثری می شویم که به ظاهر حتی دوستش هم نداریم، 
شاید تنها یک تغییر زاویه دید همه چیز را حل کند. شاید ناخودآگاه ما از بازی ای 
که در آن قرار می گیرد لذت می برد بی آنکه صراحتا توسط خودآگاهمان اعلامش 
کند.»گناه فرشــته« تماشــاگرش را جدی گرفته و تجربه ای شده که می توان 
درباره ابعاد مختلف روانکاوانه، سیاســی-اجتماعی و حتی ساختاری اش حرف 
زد، نقاط ضعف و قوت برایش پیدا کرد، مخالــف و موافق آدم های قصه اش بود و 

لایه هایش را بیشتر شکافت و این ویژگی مهمی است برای یک اثر. 

یادداشت

آیین شــب چراغ نمایش »شــاماران« با حضور مجید 
افشار، هنرمند پیشکسوت ســیاه بازی در تماشاخانه 

سنگلج برگزار شد.
 آیین شــب چــراغ نمایش ایرانــی »شــاماران« به 
نویســندگی علیرضا داوری با طراحــی و کارگردانی 
ساســان شــکوریان با حضور مجید افشــار، هنرمند 
پیشکسوت سیاه بازی، شــامگاه بیست ودوم فروردین 

در تماشاخانه سنگلج برگزار شد.
مجید افشــار، هنرمند پیشکســوت تئاتر در ابتدای 
این مراسم گفت: ســلام گرم من به جماعتی که برای 

نمایش ایرانی چه در صحنه و چه در پشــت 
صحنه زحمت می کشــند. از اینکه نمایش 
ایرانی با این ریشــه قوی و قدمــت در حال 
توسعه است و مدیران هنری کشور به آن بها 
می دهند و همچنین هنرمندان جوان به آن 

می پردازند، بسیار خوشحال هستم.
وی ادامه داد: ما سال  ها تلاش کردیم، تجربه 

کسب کردیم و آن را به نسل بعدی انتقال دادیم. اکنون 
خدا را شــاکریم که با تلاش بی وقفــه جوانان نمایش 
ایرانی فراموش نشــده اســت. قطعا این عزیزان باید از 

نظر متن، اصــول و قواعــد کاری، تجربیات 
گذشــتگان و همچنین از نظر مالی حمایت 
شــوند. الگو و پیشکسوت ســیاه بازی استاد 
ذبیح الله ماهری معروف به ذبیح زرگر بود که 
پس از او استاد مهدی مصری شاگرد او در این 
عرصه شناخته شــد. آن ها حرمت یکدیگر را 
حفظ می کردند و من افتخــار می کنم که ۶ 

سال شاگرد استاد مهدی مصری باشم.
افشــار اظهار کرد: امیدوارم که چراغ تئاتر همیشــه 
روشن باشد و تماشاخانه های تئاتر به ویژه تماشاخانه 

سنگلج همیشه پررونق و پرمخاطب بماند.
در ادامــه ساســان شــکوریان، کارگــردان نمایش 
»شــاماران« نیز ضمن قدردانــی از اداره کل هنرهای 
نمایشــی و همکاران تماشاخانه ســنگلج درباره روند 

تولید و اجرای این نمایش توضیح داد.
وی گفت: این نمایش نماینده تئاتر اســتان ها و تئاتر 
خوزستان است که در تماشاخانه سنگلج روی صحنه 
خواهد بود. قطعا اجــرای هنرمندان شهرســتان در 
تهران، باعث دیده شــدن تلاش هــای بی وقفه آن ها 

خواهد شد و امیدوارم این روند ادامه داشته باشد.

شاماران

خریدار  تهیه کننــده فیلم ســینمایی 
»نوروز« مطرح کرد که علــی نصیریان در 
این فیلم با وجود شــرایط ســخت، بسیار 

کمک کرد.
محمدرضــا نــادری؛ تهیه کننــده فیلــم 
ســینمایی »نوروز« به کارگردانی ســهیل 
موفق که در قالب اکران نــوروزی، در حال 
اکران در ســینماهای کشــور است، درباره 
شــرایط اکران این فیلم گفــت: از نام فیلم 
»نوروز« مشخص است که مضمونی مرتبط 
با نوروز و بهــار دارد و به همین دلیل ترجیح 
ما از ابتــدا این بود که اکــران آن مصادف با 
همین بازه زمانی باشــد. شــکر خــدا این 
اتفاق هــم رخ داد اما از آنجایــی که فیلم ما 
متعلق به بخش خصوصی است، صرف قرار 
گرفتن آن در ترکیب نــوروزی کافی نبود و 
بحث تخصیص سانس و ســالن سینما هم 

برای مان حائز اهمیت بود.
وی افزود: در رسانه ها بارها به نقل از رئیس 
سازمان ســینمایی مطرح شــده است که 
عدالت باید در چرخه اکران رعایت شود اما 
در واقعیت این گونه نیست. گاهی احساس 
می کنند که برای ما فرش قرمز پهن اســت 
و برای هــر حمایتی ما را صــدا می کنند اما 
به رغــم نامه نگاری هایی هم که داشــتیم، 
حمایتی را شــاهد نبودیم. غالبا سانس های 
مرده را بــه فیلم ما اختصــاص داده اند و به 
همین دلیل وقتی مردم از اکران فیلم مطلع 
هم می شوند، سانس مناسبی برای تماشای 
خانوادگــی فیلــم پیــدا نمی کننــد. این 

مهمترین مشکل  »نوروز« در اکران است.
نادری گفــت: طبیعتــا فیلم »نــوروز« را 
نمی توان با فیلم های کمدی مقایســه کرد 
و اساســا هم چنین انتظــاری از آن نبود، 

امــا وقتی آن را بــا فیلم های مشــابهی که 
شرایط یکسانی هم در اکران دارند مقایسه 
می کنیم، از نظر میزان رضایت مخاطب، این 
فیلم با فاصله، پیش تر است. اینکه مخاطب 
از فیلمی راضی اســت و قصــد برنامه ریزی 
برای دعوت دیگــران به تماشــای فیلم را 
دارد اما نمی تواند زمان خود را با ســانس ها، 

منطبق کند، یک مشکل جدی است.
وی تاکیــد کــرد: فیلــم »نــوروز« برای 
مخاطبــان نوجوان اســت و طبیعتــا باید 
ســانس بندی آن بــه گونــه ای باشــد که 
خانواده ها امکان حضور در سینما را داشته 
باشند. اگر چنین ســانس هایی را به فیلم ما 
اختصاص دهند، قطعا شرایط بهتری هم در 

اکران خواهیم داشت.
این تهیه کننده با اشــاره به اینکه فیلم برای 
گروه سنی بالای هشت ســال ساخته شده 
است، توضیح داد: ما در سینما یک مخاطب 
کودک داریم و یــک مخاطب نوجوان. فیلم 
»نوروز« مربوط به مخاطب نوجوان است که 
پیش تر، پیش زمینه هایی را درباره مضامین 
فیلم داشته اســت. از سوی دیگر هم در نظر 
داشــتیم که باقی اعضای خانواده که همراه 
یک نوجوان به ســینما می آیند هم با فیلم 
ارتباط برقرار کنند. از ایــن منظر مخاطب 

اصلی »نوروز« خانواده ها هستند.
تهیه کننده »نــوروز« دربــاره حضور علی 
نصیریــان در این فیلم هم گفــت: واقعیت 

این است که آیین ها و رسوم ایرانی برای هر 
ایرانی حائز اهمیت است. یکی از بزرگ ترین 
جشن های ســالانه ایرانیان هم همین عید 
نوروز است و فیلم »نوروز« هم اولین فیلمی 
اســت که به این آیین می پــردازد. وقتی با 
آقای نصیریان بــرای چنین فیلمی صحبت 
کردیم تا در قامت عمو نــوروز، ایفای نقش 
کنند، با تمام مشــکلاتی که داشــتند، از 
پیشنهاد ما بسیار خوشحال شدند و حتی به 

ما هم انرژی مضاعفی دادند.
وی افزود: فراهم آوردن شرایط نقش آفرینی 
برای آقــای نصیریــان، با توجه به ســن و 
سال شــان بســیار ســخت بود. به ویژه در 
ســکانس های مربوط به بیمارســتان که 

نیاز بود پای ایشــان آویزان باشــد. یکی از 
نکاتی کــه واقعا جزو هنر بازیگری ایشــان 
محسوب می شــود اما این بود که با توجه به 
تمام مشــکلات جســمی، زمانی که مقابل 
دوربین ظاهر می شدند، به کل فرد دیگری 

می شدند و اتفاق ویژه ای را رقم می زدند.
نادری ادامــه داد: تأکید داشــتیم که عمو 
نــوروز در این فیلــم، کاملا ایرانی باشــد و 
نمی خواســتیم نســخه ای کپی شــده از 
پاپانوئول باشد. اگر از این جزییات مراقبت 
نکنیم، در ســال های بعد بیشتر شاهد نفوذ 
خرده فرهنگ هــای مرتبط با کریســمس 
و جشــن های غربــی، در فرهنــگ بومی 

خودمان می شویم.
تهیه کننــده »نــوروز« دربــاره انتقاداتی 
که نســبت به ضعف داســتانی ایــن فیلم 
مطــرح می شــود، توضیــح داد: حمــزه 
صالحی کــه فیلمنامه این فیلم را نوشــته، 
فیلم نامه نویسی است که در سال های اخیر 
تجربه موفقی در فیلم های کمدی داشــته 
است و به نوعی می توان گفت رگ مخاطب 
را به خوبی می شناسد. اما باید یک تفکیک 
میان تجربه های کمدی و تجربه های دیگر 
داشته باشیم. »نوروز« اولین فیلم مرتبط با 
این فرهنگ و آیین است و لازم بود خیلی از 
مختصات مرتبط با آن در فیلمنامه تشریح 
شــود.وی در پایان گفت: در عین حال هم 
یک فیلم ســینمایی زمانی محــدود برای 
قصه گویــی دارد. این مــوارد چالش هایی 
بوده که فیلمنامه نویس با آن مواجه شــده 
و به نظرم با توجه به مقــدورات، به خوبی از 
پس آن برآمده، این انتقــاد تا حدودی وارد 
اســت اما به عنوان قدم اول به نظرم تجربه 

قابل قبولی محسوب می شود.

در تماشاخانه سنگلج انجام شد؛ آغاز »شاماران« با سیاه باز پیشکسوت

نگاهی به سریال افعی تهران

 نابودی کودکی و نیشی که افعی تهران به همه می زند
خریدار  این روزها ســریالی که مخاطبان 
بســیاری را به خود جلب کرده، افعی تهران 
اســت. روایتی واقعی از آنچه در زیر پوست 
این پایتخت و ســرزمین می گــذرد، بدون 
اغراق و تحمیل اراده و خواســته نویسنده و 
کارگردان به اثر، کاری که در عین سادگی و 
نزدیکی به زندگی، پر زحمت است و سخت 

به دست می آید.
این نکتــه جــای توضیــح دارد، در میان 
ســریال هایی که دیده ایم چــه ایرانی و چه 
غیر ایرانی، فارغ از انواع ژانر، دو ســر چشمه 
اصلی وجــود دارد، یکی آن که نویســنده و 
کارگردان به واقعیت، مدار، فضا و اتمســفر 
شخصیت هایی که کشــف کرده اند وفادار 
می مانند و زندگی او و آدمیــان درگیر با او 
را روایت می کنند و تا آنجا کــه امکان دارد 
مســیر قصه ها را دســت کاری نمی کنند. 
دســته دوم آثاری هســتند که نویسنده و 
کارگردان شخصیت هایی را خلق می کنند 
تــا دیالوگ هایی کــه آنــان می خواهند و 
مقصودی کــه دارند را بازگــو کنند، اینجا 
نویسنده و کارگردان قراردادی با مخاطبان 
می گذارند تــا بــر اســاس آن چارچوب، 
شخصیت های خلق شــده را قضاوت کنند، 

او را بشناسند و با او سفر کنند.
دو نمونــه بارز کــه می تواند شــاهد مثال 
باشد، ســریال بریکینگ بد )افسار گریخته 
- Breaking Bad ( و سریال گیم آف ترونز 
 ) Game of Thrones – بازی تاج و تخت(
اســت. بریکینگ بد تابع امر واقع و واقعیت 
است و شخصیت ها نمی توانند فردا صبح که 
از خواب بلند شدند مواد شیمیایی را جوری 
ترکیب کنند کــه از آن تخــم اژدها بیرون 
بیاورند، همانطور که در بــازی تاج و تخت 
با ما قرارداد می کنند که می شــود شبی تا 
صبحی را نخوابید و در آتش ســوخت و فردا 

مادر اژدها شد.
افعی تهران از این منظر ســریالی است که 
در دســته اول قرار می گیرد و تابع امر واقع 
اســت، در این اثــر باید شــخصیت ها را بر 
اساس عواطف و احساســات و باورهایی که 
عینی هســتند و قابل لمس و فهم، ساخت. 
حتی اگر شخصیت اصلی، فیلمساز و منتقد 

ســینما باشــد که به لحاظ عددی و صنفی 
افراد کــم و اقلیتی از جامعه هشــتاد و پنج 
میلیونی ایران به این حرفه اشــتغال دارند؛ 
اما باید برای جمعیت بالایی از این هشــتاد 
و پنج میلیون نفر قابل شناســایی باشد. این 
شخصیت یعنی آرمان بیانی )پیمان معادی 
آن را بازی می کند( روابط و برخوردهایش، 
آداب حضور و بودنش خارج از زیسته هشتاد 
و پنج میلیون دیگر با تاریــخ و فرهنگ و... 
مشخص نیست. شــخصیت ها در واقعیت 
نقــاط مشــترک داشــته و همپوشــانی 
دارنــد، امکان ها و مســیرها و بدبختی ها و 
خوشــبختی هایی تقریبا نزدیک به هم به 
لحاظ تاریخی و هویتی دارند. با این اوصاف 
شخصیت های افعی تهران باید آنچنان نمود 
داشته باشــد که من ایرانی )حداقل طبقه 
متوسط( با او احساس مسیر زیسته مشترک 
داشــته باشــم، این اتفاق در این ســریال 
می افتد، )فــارغ از اینکــه کار آدم های این 
سریال چیست( گره های مشترک بسیاری 
در زیست و زندگیشان وجود دارد که به من 
ایرانی طبقه متوســط نزدیک است. از این 
منظر پیمان معادی به عنوان نویســنده و 
سامان مقدم در مقام کارگردان مسیر را در 
فیلمنامه و ساخت ســریال درست رفته اند؛ 
چرا که مخاطبان در بسیاری از لحظات عین 
به عین با زندگی شخصیت ها همزاد پنداری 
می کنند. اگرچه شــاید بعضــی افتراق ها 
هم وجود داشته باشــد که عده ای از طبقه 
متوسط درک عینی از روابط آدم ها نداشته 
باشــند، ولی آن را در تمام سال های زندگی 
خود در اطرافیــان یا در رســانه ها دیده اند 
و این نقطــه تعلیق از ســویی و جذابیت از 
ســویی دیگر اســت. خلاصه کم نیستند 
کســانی که حداقــل در دوره جوانی تلاش 
کرده اند ســری هم به کلاس هــای هنری 

بزنند.
زندگی این منتقد سینما که در افتضاح ترین 
روزهایش به ســر می برد، چیز دور دستی 
نیســت چرا که همه آنان کــه می خواهند 
کارآفرین باشــند، همچون آرمان بیانی که 
می خواهد فیلمش را بعد از ۳۰ سال بسازد، 
شکست خورده اند و موانع فردی و اجتماعی 

و اداری بســیاری را تجربه کرده اند، مسیر 
سختی که زندگی روبروی همه ما گذاشته 

است.
همانطور کــه قبلا هم گفتم ســخت ترین 
قســمت این نوع ســریال نزدیــک بودن 
به واقعیت و نوشــتن عین زندگی اســت، 
شــخصیت ها نمی توانند کاری خلاف آمد 
آنچه زندگی اســت را انجام دهند، چرا که 
مخاطب واکنش منفی نشان داده و سریال 
را پــس می زند. روابــط علــی معلولی اثر 

نمی تواند خارج از قصه زندگی باشد.
معرفی شــخصیت در این آثــار پیچیدگی 
فراوانی دارد، از ســویی باید قواعد زندگی را 
رعایت کند و از سویی دیگر نمی تواند خیلی 
طولانی روایت شود، ترفندی که معادی به 
عنوان نویســنده آن را بــا راه حلی نزدیک 
بــه واقعیت حل کــرده اســتفاده از عنصر 
روانشناس اســت، روانشناســی که برای 
شخصیت اصلی داســتان جذاب و به دنبال 
راهی و ارتباطی عاطفی با او است و از طرفی 
خانم روانشناس به دلایلی حرفه ای امتناع 
می کند و در دل پرداخت شخصیت، کشش 

و تعلیق هم برای مخاطب می سازد. 
درســت بزنگاهی که ما مخاطبــان به این 
ترفند پی می بریم و به روانشــناس شــک 
می کنیــم که چــرا باید شــخصیت اصلی 
ساعت ها اینجا بیاید و ما مخاطبان گذشته 
و روابــط او را در این اتــاق ببینیم، )آن هم 
در بســیاری از مواقع بدون تصویر بیرونی و 
وابســته به تخیل خودمان همچون روایت 
مرگ مادر آرمــان بیانی که فقــط تعریف 
می شــود و تصویری مابه ازا و عینی ندارد و 
هر مخاطبی می توانــد آن مرگ تراژیک را 
که با شــیرینی خامه ای تقســیم شده بین 

کودکان، در ذهن بسازد و ببیند.
 نویســنده و کارگردان تعمدا نخواسته اند 
با ســاختن این صحنه این حــظ بصری که 
هر مخاطب برای خودش ســاخته را با یک 
تصویر محدود کرده و از بیــن ببرند(بیانی 
برای روانشــناس قاطی کرده که تو کمکی 
به من نمی کنی و حال مــن از وقتی آمده ام 
بدتر شده است و روانشناس دلایل خودش 

را بیان می کند و قصه ادامه می یابد.

واقعیت گویی بدون سیاه نمایی
نکته دیگری که در لابه لای ســکانس های 
ســریال کاشــته شــده و بدون القا سیاه 
نمایی روایت می شــود، معظلات اجتماعی 
جامعه ای اســت که همه مــا در آن زندگی 
می کنیــم. از بحــران عــدم ارتبــاط بین 
نســلی که بین آرمــان، پدرش و پســرش 
نمایان اســت تا خرید دارو در ناصر خسرو 
از فروشــگاهی که لوازم صوتی می فروشد. 
از بحران طلاق تا دروغ گویی و فســادی که 
تقریبا در یک رودربایستی جمعی، همه به 
آن تن می دهند و زیر حباب قلابی خوبی ها، 
قایمش کرده و رویش خاک می ریزند. نمونه 
اش بسیار است از منتقد ســینمایی )که از 
سر اتفاق بازیگرش نیما حسنی نسب واقعا 
هم منتقد سینما است.( که چند چهره دارد 
و برنامه تصویری تولیــد می کند، تا مدیران 
دولتی که هر کدام ســازی به دست دارند و 
هنرمند و فیلمساز باید هر روز با کوک آنان 

برقصد.

کودکی همه ما که گم شد
مســئله اصلی که جان مایه ســریال است، 
قتل های ســریالی زنی اســت که کودک 
آزاران را می کشد. اصلا اســم سریال هم از 
همین شخصیت می آید که خیلی ساده می 
گوید، به مقتولین زهر می دهد و مردنشان 
را تماشا می کند. مقتولینی که کودک آزار 
هستند. زیر آن همه هیاهو که منتقد سینما 

می خواهد فیلم بسازد و لحظه های کمدی 
که از دل زندگی بیــرون می زند از جمله آن 
شبی که مادر فیلمنامه نویس سریال فوت 
کرده و امین حیایی می آیــد و پارادوکس 
مرگ و زندگی لحظات خنده داری را خلق 
می کند؛ اما آنچه به گمان هدف نویســنده 
اســت تا روایتش کند، کودکی و کودکانی 
است که در این جامعه پرهیاهو زندگی شان 
تباه شــده و می شــود، چه خود آرمان که 
کودکیِ تقریبا افتضاحی داشــته اســت تا 
امروز کــه نمی تواند مراقب پســرش بابک 
باشد. کودکانی که ما اســمی از آنها نداریم 
اما مــورد آزار قــرار گرفته انــد. این حذف 
کودکی و قربانی بــودن کودکان، گره اصلی 
و تاکید معادی و مقدم است. کودکی ای که 
به مفهوم مطلق آن، حذفش باعث آسیب و 
بیماری و ترومای جامعه شهری شده است. 
جایی که مــادران نیســتند و پدران حذف 
شــده اند و فرزندان حتی اگر ۵۰ سالشــان 
هم باشد بی پناه هســتند و نمی توانند پناه 
دیگری باشــند، حتی اگر آن دیگری فرزند 

خودشان باشد.
درباره کارگردانی مقدم همین که او ردپای 
کارگردان را با نماهــای عجیب حذف کرده 
تا قصه با مخاطب یکی شــود، کار جسورانه 
ای است. او همیشه شهر را از بالا به ما نشان 
می دهد تا در یکی از خانه ها و ماشــین های 
این شهر خودمان را ببینیم که چقدر با این 

شخصیت ها نزدیک یا درگیر هستیم.
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میدان

کارشــناس فوتبــال بــا بیــان اینکه نحــوه نمایش 
پرسپولیس خیلی خوب است، گفت: روند امتیازگیری 
تیم ها به گونه ای پیش رفته که پرسپولیس به راحتی 

می تواند صدرنشین شود.
 هفته بیست و دوم رقابت های لیگ برتر با انجام دو بازی 
پیگیری شــد و در این هفته تیم های استقلال تهران و 
سپاهان نتوانســتند بازی های خود را با پیروزی پشت 
سر بگذارند و فرصت مناســبی برای پرسپولیس پیش 
آمد تا با پیروزی یک بر صفــر برابر گل گهر با ۴۷ امتیاز 
به یک قدمی صدر جدول برســد. از طرفی تیم تراکتور 
هم با نتیجه تساوی یک بر یک برابر آلومینیوم اراک دو 
امتیاز حساس بازی خانگی را از دست داد اما کماکان با 
۴۰ امتیاز پس از اســتقلال تهران و پرسپولیس در رده 

سوم قرار دارد.
محمود کلهر کارشــناس فوتبال در رابطه با مسابقات 
هفته بیســت و دوم اظهار داشــت: نتایــج بازی ها و 

شــرایط همگی دست به دســت هم دادند 
تا پرســپولیس به صدر جدول نزدیک شود، 
من در ابتدا منتقد »اوســمار ویه را« بودم اما 
واقعــاً در دیدارهای اخیر پرســپولیس بی 
نهایت خوب بازی می کند. حضور »اوستون 
ارونوف« و مهدی ترابی در دو ســمت چپ و 
راست و عیســی آل کثیر در نوک خط حمله 

باعث شده تا شرایط این تیم نســبت به نیم فصل اول 
تغییر کند.

او ادامه داد: شرایط پرســپولیس فوق العاده است و اگر 
همین روند ادامه داشته باشد این تیم می تواند امسال 

عنوان قهرمانی در لیگ برتر را به دست آورد.
 تراکتور و سپاهان در کنار اســتقلال و پرسپولیس دو 
تیم مدعی دیگر هستند اما مسابقات به گونه ای پیش 
می رود که با امتیاز از دســت دادن این دو تیم شرایط 
استقلال و پرســپولیس برای کســب عنوان قهرمانی 

بهتر از آنها است.
کارشــناس فوتبــال افــزود: خریدهــای 
پرســپولیس در نیم فصل به روند خوب این 
تیم بسیار کمک کرده و در هر بازی شاهد این 
هستیم که موقعیت های زیادی را بازیکنان 
ایــن تیم نمی تواننــد تبدیل بــه گل کنند. 
اســتقلال هم در این فصل علی رغم حاشیه 
و مشکلات زیادی که داشــته اما با توجه به کادر فنی 
با دانش این تیم و بازیکنان خوبــی که در اختیار دارند 
توانســت در نیم فصل در صدر قرار گیرد و در نیم فصل 
دوم هم پیروزی خوبی برابر ســپاهان کسب کرد اما در 
یکی، دو بازی اخیر نتوانســته نتایج دلخواه هواداران 

خود را به دست آورد.
کلهر در خصوص مهره های تأثیرگــذار در نتایج اخیر 
پرسپولیس گفت: روند بازی پرســپولیس به گونه ای 
است که هیچ بازیکنی را نمی شــود از مابقی جدا کرد 

و همه نفرات در داخل زمین به بهترین شــکل ممکن 
ســعی در ارائه بهترین نمایش خود هســتند. در کنار 
ترابی و ارونوف، امید عالیشــاه و سروش رفیعی هم در 
میانه زمین نقش پر رنگی برای موفقیت پرســپولیس 
ایفــا می کنند که در بــازی با گل گهــر رفیعی یکی از 
بهترین مهره های پرســپولیس بود و تــوپ را در میانه 

زمین به خوبی بین بازیکنان به گردش در می آورد.
او در پایان خاطر نشان کرد: ۸ دیدار باقی مانده تا پایان 
فصل بسیار برای ۴ تیم بالای جدول بسیار مهم خواهد 
بود و امیــدوارم نحوه بازی تیم ها به گونه ای باشــد که 
شــاهد یک نمایش فوتبالی پسند از ســمت بازیکنان 
باشــیم و کســانی هم که از پای گیرنده هــای خود به 
تماشــای مســابقات می پردازند بتوانند بازی زیبایی 
را ببیند. اســتقلال و پرسپولیس شــانس های اصلی 
قهرمانی هســتند که امیدوارم همانند ســال گذشته 

پرسپولیس بتواند عنوان قهرمانی را به دست آورد.

لیگ

ســیده فرزانه شــریفی  کارشــناس 
وزنه بــرداری گفت: من فکــر می کنم کادر 
فنی در انتخــاب وزنه برای رضــا دهدار در 
حرکت دو ضرب اشــتباه کرد و واقعا از بین 
رفتن ســهمیه المپیک باعث ناراحتی همه 

شد.
علی جبــاری، درباره عملکــرد رضا دهدار 
در مســابقات جام جهانی تایلند که منجر 
به از دست دادن ســهمیه المپیک پاریس 
شــد گفت: عملکرد دهــدار در یک ضرب 
عالی بود و هیچ جایی برای بحث نداشــت. 
ضمن اینکه مــن فکر می کــردم دهدار در 
یک ضرب وزنــه ۱۷۵ یــا ۱۷۶ را ثبت کند 
به همیــن خاطر فکــر می کنــم او فراتر از 
انتظار ظاهر شــد. دهدار با ثبت وزنه ۱۷۹ 
کیلوگرم در یک ضرب خیال همه را راحت 
کرد. او وزنه بردار دو ضرب است و به همین 
خاطر همه امیدوار بودیم که بعد از عملکرد 
خوبی که در یک ضرب داشت، در دو ضرب 

مشکلی نداشته باشد.
وی گفت: به نظرم کادر فنی در انتخاب وزنه 
در یک ضــرب خیلی خوب عمــل کرد، اما 
در دو ضرب به نظرم کادر فنــی باید از وزنه 
۲۱۳ شــروع می کردند. من هنوز نتوانستم 
این موضوع را هضم کنم کــه چرا کادر فنی 
در دو ضــرب از وزنه ۲۰۸ کیلوگرم شــروع 
کرد. البته شــاید برخی این سوال را مطرح 
کنند که دهدار وزنــه ۲۱۴ را دو بار به زمین 
انداخت و شاید نمی توانست همان حرکت 
اول ۲۱۳ را بالای ســر می برد. به نظرم این 
هیچ ایرادی نداشت، چرا کادر فنی از ۲۰۸ 
شــروع کرد؟! یا اصلًا چرا وزنــه ۲۱۴ برای 
او در نظــر گرفتیــد؟! چرا از ۲۱۳ شــروع 
نکردند؟ یک کیلوگرم کــه تفاوتی زیادی 

نداشت.
کارشــناس وزنه برداری عنوان کرد: وقتی 
دو وزنه بــردار در گــروه B وزنــه زدند و از 

رکوردهای آن ها اطلاع دارند چــرا از وزنه 
۲۰۸ شــروع کردید؟! مجموع وزنه ۲۰۸ با 
۱۷۹ کیلوگرم یک ضــرب، ۳۸۷ کیلوگرم 
شــد، در حالی که اگر وزنــه ۲۱۳ را برای او 
در نظــر می گرفتند با یک ضــرب ، مجموع 
وزنه هایش به عدد ۳۹۲ کیلوگرم می رسید. 
اگــر دو وزنه بردار ســاموا و ترکمنســتان 
در گروه A بودنــد، وزنه ای کــه کادر فنی 
در حرکــت اول دو ضرب بــرای دهدار در 
نظر گرفــت قابل قبــول بود، امــا وقتی از 
رکوردهای رقیبان دهدار اطلاع داشــتند 
انتخاب وزنه ۲۰۸ کیلوگــرم در حرکت دو 

ضرب اشتباه بود.
جباری تأکید کرد: به نظرم کادر فنی در این 
شرایط بهتر از هر کســی می تواند پاسخگو 
باشــد. دهدار برای کسب ســهمیه به این 
مســابقات آمده بود و همه ما می دانستیم او 

با وزنه ۲۱۳ کیلوگرم می تواند به ســهمیه 
برســد نه ۲۰۸ کیلوگرم. با این حال دلیل 
این انتخاب را باید خــود کادر فنی توضیح 
بدهد. او اگر از ۲۱۳ کیلوگرم شروع می کرد 
و نمی توانســت مهار کند، باز هم می گفتیم 
کادر فنی کارش را کــرده و وزنه های خوبی 
بــرای او انتخاب کرده اما دهدار نتوانســته 
این وزنه را مهار کنــد. اما الان با این انتخاب 

شرایط کمی فرق کرده است.
کارشــناس وزنه بــرداری در واکنــش به 
این ســوال که آیا دهدار در شــرایط آماده 
بود یا خیر، گفت: من معتقــدم رضا دهدار 
در شــرایط آمادگی بود، او وقتــی در یک 
ضرب وزنه ۱۷۹ کیلوگرم را بالای ســر برد 
نشان می دهد در شرایط آماده است و حتی 
ممکن است این وزنه را در تمرینات هم ثبت 
نکرده بــود. دهدار در فیلم هایــی که کانال 

فدراســیون وزنه برداری قبل از مســابقات 
جام جهانی منتشــر کرده بود، در دو ضرب 
وزنه ۲۲۰ کیلوگرم را هم ثبت کرده بود. این 

وزنه ها نشان از آمادگی کامل او بوده است.
جبــاری گفت: مــن فکر می کنــم دهدار 

آمادگی کامل را داشت. 
ضمــن اینکــه باید به این ســوال پاســخ 
دهیــم که مــا از رضــا دهدار چــه چیزی 
می خواستیم؟! اگر هدف ثبت وزنه ای بالاتر 
از ۲۲۰ کیلوگرم بود، آن وقت شــرایط فرق 
می کرد. اما وقتی یک وزنه بردار در تمرینات 
وزنه ۲۲۰ کیلوگــرم را ثبت کرده نشــان 
می دهد از لحــاظ روحی و روانــی آمادگی 

کامل را دارد.
کارشــناس وزنه برداری در مــورد عملکرد 
میرمصطفی جوادی عنوان کــرد: بهتر بود 
مصطفی جوادی وزنه هــای بهتری را ثبت 

می کــرد اما وقتــی از آمادگی بــه دور بود 
کادر فنی صــلاح دید که از ادامه مســابقه 
انصراف دهد. او شــرایط خوبی نداشــت و 
در همــان حرکت یک ضرب ایــن موضوع 
را متوجــه شــدند. وقتی شــرایط بدنی او 
خوب نبود لزومی هم نداشــت که وزنه های 
ســنگین می زد، چــون ممکن بــود باعث 

آسیب دیدگی اش می شد.
جبــاری در مورد وضعیــت وزنه برداری در 
المپیک عنوان کرد: متأســفانه ســهمیه 
۱۰۲ کیلوگرم را از دســت دادیم، اما شاید 
کورسوی امیدی داشــته باشیم. البته برای 
المپیک همه کشــورهای با سهمیه کامل 
حضور پیــدا می کنند. ولی بــه طور کلی به 
نظرم شــرایط وزنه برداری بــرای المپیک 
سخت اســت، در ۸۹ کیلوگرم کار سختی 
داریم چــون حریفــان بســیار قدرتمند 
هســتند. اما میرمصطفی جوادی جز ۵ نفر 
اول رنکینگ هســتند و این طور نیست که 

هیچ شانسی نداشته باشند.
کارشــناس وزنه بــرداری تأکیــد کــرد: 
ضعف اصلــی جوادی در یک ضرب اســت 
و باید تلاش کند در این مــدت باقی مانده 
تــا المپیک این مشــکل را برطــرف کند. 
تمامی رقبــای او در همین مســابقات در 
یک ضرب بــالای ۱۷۰ کیلوگرم وزنه زدند 
اما مصطفی زیر ۱۷۰ کیلوگــرم وزنه زد و 
این موضوع باعث عقب ماندن او از کورس 

رقابت باشد. 
درست است ما ســهمیه ۱۰۲ کیلوگرم را از 
دست دادیم و من واقعاً دلم برای رضا دهدار 
سوخت اما باید به این ســوال پاسخ بدهیم 
که آیا تنها هدف ما کســب ســهمیه بود یا 
باید به مدال هم فکر می کردیم؟! از دورانی 
که وزنه بردای تنهــا در المپیک حضور دارد 
خیلی وقت است که گذشــته و الان همه از 

این رشته توقع کسب مدال دارند.

محمود کلهر: سپاهان از کورس جامانده است

خریدار  یک روزنامه پرتغالی از قصد مهدی 
طارمی برای اخذ تابعیت کشور پرتغال خبر 
داده است. این در حالی است که طارمی فصل 
آینده را در ایتالیا سپری خواهد کرد و یکی از 

کاپیتان های تیم ملی ایران است.
مهاجم ۳۱ ســاله تیم فوتبال پورتو پرتغال 
از فصل ۲۰۱۹ با پیوســتن به »ریوه آوه« در 
لیگ این کشور حضور دارد و در فصل ۲۰۲۰ 
هم به عضویت پورتو درآمد. این لژیونر ایرانی 

که قراردادش با پورتو در پایان فصل جاری به 
پایان می رسد قرار اســت فصل آینده به تیم 

»اینتر« در سری آ ایتالیا بپیوندد.
امــا روزنامــه » ojogo« پرتغــال خبــری 
جنجالی راجع به این بازیکن منتشــر کرده 
است. »ojogo« در خصوص مهدی طارمی 
نوشــته اســت که این بازیکن ایرانی از سال 
۲۰۱۹ به طور پیوســته در پرتغــال زندگی 
کرده اســت و از ســال ۲۰۲۰ هــم در ملک 

شــخصی خود ســکونت دارد. این روزنامه 
در ادامه ادعا کرده اســت که طبق اطلاعاتی 
که به دســت آورده اســت طارمی گام های 
نخست اداری را برای دریافت ملیت پرتغالی 
برداشــته اســت و قصد دارد در سال ۲۰۲۴ 

تابعیت این کشور را به دست بیاورد.
»ojogo« در ادامــه نوشــت: طارمــی در 
ابتدای ســال جاری میلادی مجــوز اقامت 
دائم در کشــور پرتغــال را به دســت آورده 

اســت که یکی از شروط اساســی برای اخذ 
تابعیت این کشــور اســت. همچنین چنین 
اقدامی موجب می شــود تیم فوتبــال اینتر 
که قرار اســت طارمی را به خدمــت بگیرد 
یکی از ســهمیه های بازیکنان غیر اتحادیه 
اروپایــی اش خالی شــود.این روزنامه اعلام 
کرده اســت که طارمی در فصل تابســتان 
درخواســت خود را در آژانــس مهاجرت و 

پناهندگی پرتغال پیگیری خواهد کرد.

کشتی قهرمانی آسیا - بیشکک
صعود چهار کشتی گیر به نیمه نهایی

در جریان رقابت های قهرمانی آســیا ۴ کشتی گیر ایران به مرحله نیمه 
نهایی راه پیدا کردند. ملی پوش وزن ۸۶ کیلوگرم هم با قبول شکســت 

در دومین مبارزه خود نتوانست به نیمه نهایی برسد.
در ادامه رقابت های کشــتی آزاد قهرمانی آســیا به میزبانی بیشکک 

قرقیزستان کشتی گیران روز جمعه به مصاف رقبای خود رفتند.
در وزن ۶۱ کیلوگرم رضا اطری در دور نخســت با نتیجه ۴ بر ۴ از ســد 
کایسی تانابه از ژاپن گذشــت وی در دور بعد به مصاف برنده جمشید 
شریف اف از تاجیکســتان رفت و با شکســت ایم حریف به نیمه نهایی 
راه یافت.در وزن ۷۴ کیلوگرم حسین ابوذری در دور اول با نتیجه ۱۰ بر 
صفر ظفربک اوتاخانوف دارنده مدال نقره آسیا از ازبکستان را شکست 
داد. وی در دور دوم به مصاف یونگ نام سو از کره شمالی رفت و با نتیجه 

۱۲ بر ۱ پیروز میدان شد و به نیمه نهایی راه پیدا کرد.
در وزن ۸۶ کیلوگرم هادی وفایی پور در دور اول بــا نتیجه ۱۰ بر صفر 
ینگ ووتی ازکامبوج را مغلــوب کرد. وی در دور دوم بــا نتیجه ۳ بر ۱ 
مغلوب عظمت دولتبیکوف دارنده مدال برنز جهان از قزاقســتان شد و 
باید منتظر حضور این کشــتی گیر در دیدار فینال باشد تا بتواند به کار 

خود در گروه بازنده ها برای کسب مدال برنز ادامه دهد.
در وزن ۹۲ کیلوگرم امیرحســین فیروزپور در دور نخست با نتیجه ۱۱ 
بر صفر ساتوشــی میورا از ژاپن را از پیش رو برداشــت. وی در دور بعد 

باشوهی گانگ از چین را مغلوب کرد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت.
در وزن ۱۲۵ کیلوگــرم امیرحســین زارع پس از اســتراحت در دور 
نخست، در دور دوم با نتیجه ۱۰ بر صفر کومار آنیروده از هند را مغلوب 

کرد و به مرحله نیمه نهایی راه یافت.

ونالدو؛ او را فرستادیم  کنایه البلیهی به ر
 کنار خانواده اش!

علی البلیهی مدافع جنجالی الهلال با اظهــارات جدید خود، رونالدو را 
مورد تمسخر قرار داد.الهلال در دیدار فینال سوپرجام عربستان موفق 
شد با نتیجه پر گل چهار بر یک از سد الاتحاد گذشته و عنوان قهرمانی 
را به دست بیاورد. این نخســتین جام آبی های ریاض در این فصل بود. 

تیمی که مدعی کسب سه قهرمانی دیگر است.
در پایــان این مســابقه، علــی البلیهی مدافــع پرحاشــیه الهلال با 
صحبت های جدیدش جنجال ساز شد. این بازیکن در دیدار نیمه نهایی 
سوپرجام، باعث اخراج فوق ستاره پرتغالی النصر شد. جایی که رونالدو 
در چالش بر سر توپ، دو ضربه را به قفسه ســینه البلیهی وارد کرد و با 

کارت قرمز داور بازی روبه رو شد.

پس از شکست النصر بود که رونالدو تصاویری از خودش در لباس عربی 
را منتشر کرد و عید فطر را در کنار خانواده اش جشن گرفت. موضوعی 
که باعث کنایــه مدافع الهلال شــد.البلیهی در پایان دیــدار گفت: از 
هواداران تشــکر می کنیم. الهلال به نوع مسابقات اهمیتی نمی دهد. ما 

می خواهیم همه را ببریم، در این باشگاه باید به تمام عناوین برسید.
او در ادامه با کنایه به رونالدو گفت: از ســوی دیگر ما در حال انجام کار 
خیر هســتیم. چرا که ما به مردم اجازه می دهیم به جمع خانواده های 
خود برگردند، جشــن بگیرند، لباس های جدید بپوشــند و شــکلات 

بخرند.

اینفانتینو خواستار مباره با نژادپرستی شد
رییس فدراســیون بین المللــی فوتبال )فیفا( خواســتار مبــارزه با 

نژادپرستی افسارگسیخته در فوتبال جهان شد.
»جیانی اینفانتینو« رئیس فدراســیون بین المللــی فوتبال )فیفا( در 
 »CONMEBOL« نشست کنفدراســیون فوتبال آمریکای جنوبی
گفت: نژادپرستی یک »مشکل بســیار جدی« در فوتبال است و افزود: 
ما باید با آن مقابله کنیم و در مبارزه با نژادپرســتی متحد شــویم و این 

موضوع با جدیت در فیفا مورد بحث قرار خواهد گرفت.
او اعلام کرد که یک قطعنامه مشــترک با حضور ۲۱۱ سازمان عضو به 
عنوان اولویت اصلی در دســتور کار کنگره ماه مه که در ۱۷ دسامبر در 

بانکوک برگزار می شود پیشنهاد خواهد شد.
اینفانتینو همچنین به رنجی که برخی بازیکنان از نژادپرستی متحمل 
می شوند اشاره کرد و گفت: وینیسیوس و دیگران در رنج هستند. هیچ 
دلیلی برای این حملات وجود ندارد. ما باید با هم کار کنیم تا از خود در 
برابر خشــونتی که در جهان وجود دارد محافظت کنیم. دنیای فوتبال 
باید در مبارزه با نژادپرستی متحد شــود و اکنون آن را متوقف کند. به 
ویژه وینیسیوس جونیور بازیکن رئال مادرید اخیراً قربانی توهین های 

نژادپرستانه شده است.

قرارداد النی کاپوچیانی با فدراسیون بسکتبال 
تمدید شد

قرارداد النی کاپوچیانی با فدراســیون بسکتبال به عنوان سرمربی تیم 
ملی بانوان تمدید شد. النی کاپوچیانی سرمربی تیم ملی بانوان ایران تا 

پایان سال ۲۰۲۵ قرارداد خود را بافدراسیون تمدید کرد.

النی کاپوجیانی ســرمربی ۵۴ ســاله یونانی کار خود را از سال ۲۰۰۷ 
به عنوان دســتیار در لیگ بســکتبال یونان و تیم اســتراس آغاز کرد 
ودر تیم های پاناتینایکوس، آتنایکوس و پانیونیوس هم دســتیاری را 
تجربه کرد. او در ســال ۲۰۱۳ اولین تجربه سرمربیگری خود را در تیم 
افای ایِ یونان پشت سر گذاشــت و پس از آن در تیم های هلینیکوس 
و المپیاکــوس یونان و تیم هومنتمن لبنان هم ســرمربیگری را تجربه 
کرد واز سال ۲۰۱۹ تاکنون هم ســرمربیگری تیم پاناتینایکوس یونان 
را برعهــده دارد. او در دوران ســرمربیگری خود ۶ بــار قهرمان لیگ 

بسکتبالیونان و ۶ بار قهرمان جام حذفی یونان شده است.
شایان ذکر اســت، تیم ملی بســکتبال بانوان ایران ســال ۲۰۲۳ زیر 
نظرکاپوچیانی به مســابقات سطح ب آسیا اعزام شــد و برای اولین بار 

بهفینال این دوره از رقابت ها صعود کرد.

آگهی مزایده اموال غیر منقول کلاسه : ۹۹۰۰۷۰۱ 
به موجب پرونده اجرایی کلاسه ۹۹۰۰۷۰۱ فی مابین بانک سپه بوشهر ) مهر اقتصاد اسبق ( به عنوان بستانکار و آقایان . حبیب اله ملائی بعنوان وام گیرنده و مهراب ملائی بعنوان راهن: شش یکدستگاه 
آپارتمان مسکونی تحت پلاک ۳۰۱۹.۲۶۹ بخش دو بوشهر ) دویست و شصت و نه فرعی از سه هزار و نوزده اصلی ( به مساحت طبق سند ۱۹4.۲۲ متر مربع واقع در بخش دو شهرستان بوشهر به 
آدرس: بوشهر خیابان شهید رجایی - کوی آتش نشانی خیابان کوچه ریحان ۷ بعد از چهار راه سمت چپ پلاک ۱۲ مجتمع مسکونی مرینوس ۷ طبقه همکف واحد جنوبی - واحد شماره ۲ که سند 

آن بنام مهراب ملانی ثبت و صادر گردیده است.
 محدود به حدود: شمالا دیواریست بطول ۵ متر به راه پله و راهرو شرقا در چهار قسمت که قسمت دوم آن شمالی است اول دیواریست بطول ۳.۱۰ متر به پلاک ، دوم دیواریست بطول ۱۲.۸۰ متر به 
پلاک ، سوم دیواریست بطول ۳ سانتی متر به حیاط مشاعی ، چهارم دیواریست بطول ۲.۶۰ متر به حیاط مشاعی ، جنوبا در چهار قسمت که قسمت دوم آن غربی است اول دیوار بست بطول ۱۲.۸۰ متر 
به پلاک ، دوم دیواریست بطول ۶۰ سانتیمتر به حیاط مشاعی ، سوم دیواریست بطول ۶.۲۰ متر به حیاط مشاعی ، چهارم دیواریست بطول ۳ متر به حیاط مشاعی ، غربا در هفت قسمت که قسمتهای 
دوم و چهارم و ششم آن شمالی است . اول دیوار بست بطول ۹.4۲ متر به آپارتمان مسکونی قطعه ۳ دوم دیواریست بطول ۱.۳۳ متر به آپارتمان مسکونی قطعه ۳ سوم دیواریست بطول ۸۰ سانتیمتر به 
آپارتمان مسکونی قطعه ، چهارم دیواریست بطول ۱.۷۰ متر به آپارتمان مسکونی قطعه ۳ پنجم دیواریست بطول ۱.۷۹ متر به آپارتمان مسکونی قطعه ۳، ششم دیواریست بطول ۱.۲۰ متر  به آپارتمان 
مسکونی قطعه ۳ ، هفتم دیواری بطول دو متر به آپارتمان مسکونی قطعه ۳ است.  حدود انباری قطعه ۳: بمساحت ۵.۷۶ متر ، شمالا دواریست بطول ۳.۲۰ متر به راه پله ، شرقا دیواریست بطول ۱.۸۰ 

متر به انباری قطعه ۳ جنوبا دیواریست ۳.۲۰ متر به پارکینگ قطعه ۱۳ غربا دیواریست بطول ۱.۸۰ متر به پارکینگ قطعه ۱۱ می باشد.
 حدود پارکینگ قطعه ۱۲ بمساحت ۱۳.۲۵ متر مربع، شمالا در دو قسمت اول دیواریست بطول ۲.۳۰ متر به پارکینگ قطعه یک دوم دیواریست بطول ۲۰ سانتیمتر به پارکینگ قطعه ۲ شرقا بطول ۵.۳۰ 
متر به پارکینگ قطعه ۱۱ ، جنوبا بطول ۲.۵۰ متر به راه عبور ، غربا بطول ۵.۳۰ متر به راه عبور می باشد ، که طی سند رهنی ۱۶۵۹۳ مورخ ۱۳۹۸.4.۱۵ دفترخانه ۵۰ استاد رسمی بوشهر در قبال مبلغ 
۵.۲۷۱.۶۷۵.۵۳4 ریال در رهن بانک مهر اقتصاد بوشهر ) سپه کنونی( قرار گرفته است. همچنین دو مورد بازداشت دائم بموجب دستور شماره ۱۳۹۹۰۵۸۳4۰۳۵۰۰۳۱۲۶ مورخ ۱۳۹۹.۱۲.۱۱ صادره 
از واحد اجرای اسناد رسمی بوشهر به میزان شش دانگ عرصه و اعیان به مبلغ ۱۶۹.۸۹۵.۷44 به نفع همان مرجع برای مالکیت مهراب ملائی با سهام از داشتی ۶ سهم از ۶ بازداشت می باشد و بموجب 
دستور شماره ۱4۰۱۳۹۹۹۰۰۰44۲۲۵4۹ مورخ ۱4۰۱.۰۶.۲۲ صادره از شعبه وم اجرای احکام کیفری دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان بوشهر به میزان شش دانگ عرصه و اعیان به نفع همان مرجع

ای مالکیت مهراب ملاتی با سهام بازداشتی ۶ سهم از ۶ بازداشت می باشد.
مشخصات پلاک مذکور مورد ارزیابی شامل ششدانگ عرصه و اعیان یک واحد آپارتمان به پلاک ثبتی ۳۰۱۹.۲۶۹ واقع  شده در طبقه همکف مجتمع مسکونی شش طبقه مرینوس ۷ ) زیرزمین همکف 
و چهار طبقه بالای همکف ( واحد جنوبی با کاربری مسکونی با قدمت حدود ۶ سال به مساحت ۱۹4.۲۲ متر مربع به انضمام ۲.۹4 متر مربع بالکن انباری قطعه ۳ واقع در زیرزمین به مساحت ۵.۷۶ 
متر مربع و پارکینگ اختصاصی قطعه ۱۲ در زیرزمین به مساحت ۱۳.۲۵ متر مربع با اسکلت بتنی درب ورودی ساختمان ضد سرقت پنجره ها UPVC نمای بیرون سنگ آنتیک و تراورتن دیواره راه 
پله سنگ دیواره پارکینگ سنگ درب پارکینگ کرکره برقی دارای آسانسور آیفون تصویری نمای داخل گچکاری و کاغذ دیواری و سقف کاذب با تایلهای ۶۰۶۰ کف واحد سرامیک سیستم سرمایش 
کولر گازی سیستم گرامایش رادیاتور، مختصات جغرافیایی Y۱=۳۲۰۲۸۱۷ X۱=4۸۵۳۲4 دارای انشعاب برق یک انشعاب آب و یک انشعاب گاز میباشد. ضمناً پلاک فوق الذکر تا  تاریخ ۱4۰۱.۰۹.۲4 
دارای بیمه بوده ولی در حال حاضر اطلاعاتی در دست نمی باشد. پلاک فوق از ساعت ۹ الی ۱۲ روز سه شنبه مورخ ۱4۰۳.۰۲.۱۱ در اجرای ثبت بوشهر از طریق مزایده به فروش میرسد. مزایده از مبلغ 
شصت و نه میلیارد و پانصد میلیون ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود. مزایده حضوری و شرکت در جلسه برای عموم آزاد است و منوط به پرداخت ۱۰ درصد از مبلغ پایه 
کارشناسی به حساب سپرده ثبت و تحت کلاسه واریز اعلامی و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است لذا خریدار یا خریداران می بایست تا قبل از شروع وقت مزایده اصل فیش واریزی 
مبلغ ودیعه را به همراه درخواست کتبی به اداره اجرای ثبت بوشهر تسلیم نمایند ضمناً برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت 
تودیع نمایند و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار 
ساقط و مزایده تجدید می گردد. لازم بذکر است بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده باشد یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در 

صورت وجود مازاد و جوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر اجرایی و حق مزایده نقدا وصول خواهد شد . 
تاریخ انتشار: شنبه مورخ ۱4۰۳.۰۱.۲۵ م الف: ۱۰۶

اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

ادعای عجیب یک رسانه؛ مهدی طارمی به دنبال گرفتن تابعیت پرتغال!

ضعف بزرگ استقلال مشخص شد
کارشــناس فوتبال با بیان این که استقلال روزهای ســختی را در ادامه رقابت 
های لیگ برتــر پیش رو خواهد داشــت گفت: در دیدار برابــر مس ضعف خط 

دفاعی این تیم بیشتر از گذشته به چشم آمد.
محمد نوری در خصوص تساوی اســتقلال و مس رفسنجان گفت، بعداز مدتها 
شــاهد یک فوتبال خوب در لیگ بودیم ، دیداری سراســر حمله که چهار گل 

داشت و هواداران از دیدن این بازی لذت بردند.
وی در ادامه تاکید کــرد: تنها نقطه تاریک این دیدار نبــود »وی ای ار « بود که 
باعث شــد نتیجه دیدار با تســاوی به پایان برسد. نبود این سیســتم نه تنها به 
اســتقلال بلکه به بیشــتر تیم ها ضربه زده و نمی دانم چرا فدراسیون فوتبال 
این مشــکل را برطرف نمی کند. ضمن اینکه کمیته داوران هم برای هفته های 
پایانی لیگ باید نظارت و دقت بیشــتری داشته باشــد تا حقی از هیچ تیمی با 
اشــتباه داوری از بین نرود.نوری در پاســخ به این پرســش که چرا اســتقلال 
نتوانست مقابل مس به برتری برسد گفت: اولین دلیلی که استقلال موفق نشد 
سه امتیاز را کســب کند ضعف خط دفاع بود و اشتباهات فردی مدافعان که روز 
خوبی را پشت سر نگذاشتند و ناهماهنگ بودند. دوم بازی خوب بازیکنان مس 
بود که بسیار پر انرژی و جنگنده ظاهر شــدند و در پایان هم اشتباهات داوری 
بود که اجازه نداد اســتقلال به سه امتیاز برســد و من نگرانم که در پایان فصل 

حسرت همین ۲ امتیاز را بخوریم.
کارشناس فوتبال در مورد دیدار استقلال برابر آلومینیوم اراک گفت: آلومینیوم 
برابر تراکتور خوب بازی کرد و استقلال روز ســختی خواهد داشت ، تمام بازی 
ها تا پایان فصل ســخت و حســاس خواهد بود و هرکدام حکم فینال را دارند و 
استقلال نباید تا آخرین بازی دیگر امتیازی از دست بدهد ، آبی ها باید با قدرت 

بازی کنند تا بتوانند صدرنشینی خود را تا پایان فصل ادامه دهند.
نوری با انتقاد از نبود هافبک بازیســاز در استقلال با توجه به مصدومیت مهدی 
پور گفت : اول برای مهدی پور آرزوی سلامتی دارم ،اما نبود یک هافبک خلاق 

در استقلال برمی گردد به ضعف مدیریت و لجبازی با سرمربی.



استان

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــر کل بنیــاد مســکن 
کنــون در ۶۷۰  گفــت: تا کردســتان  انقــاب اســامی 
روستای استان طرح هادی اجرایی شده است که ۵۰ 

درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار را شامل می شود.
از مهم تریــن  اینکــه یکــی  بیــان  بــا  ســعید رســولی  
مطالبــات مــردم در روســتاها اجــرای طــرح هــادی 
اســت، اظهار کرد: در یک ســال گذشــته جهش بسیار 
ویژه ای در زمینه اجرای طرح هادی در اســتان انجام 

گرفته است.
وی افــزود: تنهــا در یک ســال گذشــته ۲۷۰ روســتا با ۲ 
هزار و ۳۸۰ میلیارد ریال اعتبار از طرح هادی بهره مند 
شده که شامل ســنگ فرش و آســفالت در ۱۷۰ روستا و 

آسفالت معابر در ۱۵۰ روستای استان بود.
مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــاب اســامی کردســتان 
ادامه داد: امســال پیش بینی می شــود ۳۳۰ روستای 

دیگر در استان از طرح هادی برخوردار شوند.
اجــرای مطالعــات طــرح هــادی در تمــام روســتاهای 
بالای ۲۰ خانوار اســتان دیگر موضوعی بود که رســولی 
به آن اشاره کرد و گفت: هر ســاله در ۱۰ درصد روستاها 
طــرح بازنگــری طــرح هــادی اجرایی می شــود کــه در 
یک سال گذشته بیش از این میزان و در ۱۵۱ روستای 

استان بازنگری طرح هادی انجام شد.
حفظ بافت بــا ارزش روســتایی در حین اجــرای طرح 
هــادی دیگــر موضوعــی بــود کــه وی بــا اشــاره بــه آن 
داشــت و افزود: در چهار روســتای پیاویــن بانه وصی 

ســفلی و تنگیســر ســنندج و پالنــگان کامیــاران ایــن 
موضوع با دقت اجرا شد.

مدیر کل بنیاد مســکن انقاب اســامی کردســتان در 
ادامه به بحث مقاوم ســازی مســکن روســتایی اشاره 
کرد و گفت: ۵۶ هزار ۲۷۶ واحد مســکن روستایی تا به 
امروز در اســتان در برابــر بایای طبیعی مقاوم ســازی 

شده است.
رســولی بــه مــردم اطمینــان خاطــر داد کــه تمــام این 
واحدهــای مســکونی در برابــر حــوادث و بایــا مقــاوم 

هستند چون بر اســاس مقررات ملی ســاختمان و زیر 
نظر مهندسان خبره ساخته شده است.

وی شــاخص عملکــردی اســتان در مقــاوم ســازی 
واحدهــای مســکونی روســتایی را ۴۵ درصــد اعــام 
کــرد و افــزود: در حــال حاضر جــز ۱۰ اســتان آخر کشــور 
در این زمینــه هســتیم کــه امیدواریم در ســال جدید 
بــا مشــارکت مــردم و بــا اســتفاده از تســهیات بــدون 
بهــره بانکی شــاهد ایمن ســازی واحدهای مســکونی 

روستایی در استان باشیم.

مدیر کل بنیاد مسکن کردستان ســهمیه این استان 
از مقــاوم ســازی واحدهــای مســکونی روســتایی در 
سال گذشــته را چهار هزار واحد مســکونی اعام کرد و 
گفت: بــه دلیل عدم همــکاری بانک هــا در موعد مقرر 
تنها ســه هــزار و ۳۱۷ واحد مقاوم ســازی شــد که برای 

این تعداد واحد مسکونی
۶ هــزار و ۶۳۴ میلیــارد ریــال تســهیات بــدون بهــره 
پرداخت شــد که با توجــه بــه محدودیت منابــع مالی 

بانک ها قدردان مساعدت آنها هستیم.
رســولی ســهمیه امســال اســتان را پنــج هــزار واحــد 
مســکونی اعــام و اضافه کــرد: تا به امــروز چهــار هزار و 
۲۷۳ نفــر بــه بانک هــای عامل معرفی شــدند کــه هزار 
و ۳۵۵ نفــر منجــر بــه عقــد قــرارداد شــده و از بانک هــا 
انتظار مــی رود با مســاعدت آنها تا یک مــاه آینده عقد 
قــرارداد تمامــی ایــن واحدهــای مســکونی بــه اتمــام 

برسد.
وی در زمینــه تفاهم نامــه  بــا نهادهــای حمایتی برای 
ساخت مســکن نیازمندان و محرومان نیز اظهار کرد: 
کار ســاخت هزار واحد مســکن روســتایی محرومان با 
همکاری بنیاد مســتضعفان کشــور آغاز شــده که طی 
یک ســال گذشــته ۹۱۰ واحــد آن به اتمــام رســیده و تا 

پایان اردیبهشت ۹۰ واحد دیگر به پایان می رسد.
رســولی یــادآور شــد: در ایــن راســتا ۵۰۰ میلیــون ریــال 
اعتبــارات باعــوض، ۱۰ هــزار تــن ســیمان و ۲ هــزار تن 

میلگرد رایگان در اختیار متقاضیان قرار گرفته است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آغاز می شود
-ترنــم مظفــری   ایســنا/البرز رئیــس ســازمان حمــل و نقــل بار  البرز
و مســافر شــهرداری کرج گفــت: بــا برنامه ریــزی انجام شــده تــا اواخر 

اردیبهشت ماه خط ویژه اتوبوس کرج راه اندازی شود.
محســن امیدوار حســینی با اشــاره به اینکه در ســال جدید نوسازی 
و بازســازی نــاوگان اتوبوســرانی کــرج در دســتور کار جــدی مدیریت 
شــهری قرار دارد، اظهار کرد: در این راســتا، از طریق اوراق مشارکت و 
منابع شهرداری ۳۰ دســتگاه  خریداری و تحویل ســازمان داده شده 

است.
وی ادامــه داد: از طریــق یارانــه دولتــی هــم ۸۳ دســتگاه اتوبــوس 
 نــو خریــداری شــده کــه ســال گذشــته ۱۲ مــورد از آنهــا بــه خطــوط 

اضافه شد.
وی توضیح داد: عاوه براین ۴۰ دســتگاه اتوبوس برقی هم برای کرج 
خریداری شــده که به زودی ایســتگاه شــارژ آنها در منطقه باغستان 

راه اندازی می شود.
 این مســئول با بیــان اینکه ایــن ایســتگاه قابلیــت شــارژ همزمان ۱۶ 
دستگاه اتوبوس را دارد، افزود: بنا شــده اتوبوس های برقی همزمان 

با آغاز به کار خط اتوبوس ویژه به خطوط اضافه شود.
رییــس ســازمان حمــل و نقــل بــار و مســافر شــهرداری کرج گفــت: با 
برنامه ریزی انجام شــده تا اواخر اردیبهشــت ماه خط ویــژه اتوبوس 

کرج راه اندازی شود.

برداشت کلزا در دهلران آغاز شد
ایلام -حسن بیگی    رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان ایام از 

ع کلزا در شهرستان دهلران خبر داد. آغاز برداشت مزار
حشــمت الله عزیزان در حاشــیه ســفر به شهرســتان دهلران بــا بیان 
اینکــه در ســال زراعــی جــاری بالــغ بــر ۷۵۰۰ هکتــار از اراضــی زراعــی 
شهرســتان بــه کشــت محصــول کلــزا اختصــاص یافتــه اســت، اظهار 
داشــت:با توجه به میانگین بالــغ بر دو تــن در هکتار عملکــرد کلزا در 
این شهرســتان،پیش بینی می  شــود که در حــدود ۱۵ هزار تــن کلزا از 

ع استحصال گردد. این مزار
رئیــس ســازمان جهــاد کشــاورزی ایــام بــا بیــان اینکــه کلــزا یکــی از 
محصــولات اســتراتژیک اســت،افزود:روغن ایــن محصــول بــه دلیل 
داشــتن اســیدهای چــرب اشــباع نشــده از کیفیــت بســیار بالایــی 
برخوردار و عاوه بر این کاشت دانه روغنی کلزا به دلیل تناوب زراعی 
ک، کاهش آفات و  با غات باعث حاصلخیزی و بهبود ســاختمان خا

بیماری های گندم و افزایش عملکرد می گردد.
عزیــزان بــا بیــان اینکــه در ســال زراعــی جاری ســطح زیــر کشــت کلزا 
نسبت به سال گذشته رشــد سه برابری داشته اســت،افزود:در سال 
گذشــته ۲۵۰۰ هکتار از اراضی زراعی شهرستان به کشــت دانه روغنی 
کــه از این ســطح تولیدی معــادل ۵۴۰۰ تن دانه  کلــزا اختصاص یافت،

روغنی برداشت گردید.
وی در ادامــه با بیــان اینکــه تمام برنامــه ریــزی هــا و هماهنگی های 
گرفتــه  کلــزا انجــام  لازم جهــت برداشــت،خرید و انتقــال محصــول 
اســت،افزود: ۳ مرکز خریــد در بخش هــای دشت عباس،موســیان و 

مرکزی آماده خرید محصول کلزای کشاورزان هستند.

افزایش ۲ برابری خرید کلزا در ایلام
ایــلام -حســن بیگــی   مدیــرکل تعــاون روســتایی اســتان ایــام از 

افزایش دو برابری خرید کلزا در این استان خبر داد.
حمیدرضا شکری از انبار و ســیلوهای خرید کلزا در شهرستان مهران 
بازدید و  ضمن اشاره به نقش شــرکت های تعاونی روستایی در خرید 
تضمینــی کلزا،اظهــار داشــت:این شــرکت ها بــا اســتفاده از ظرفیــت 
ســیلوها و انبارهــای ذخیــره خود،محصــول کلــزا را در اقصــی نقــاط 
اســتان جمــع آوری و پــس از فرآینــد غربالگــری، توزیــن و اندازه گیری 

رطوبت،به کارخانه های تولید روغن کلزا تحویل می دهند.
مدیــر کل تعــاون روســتایی ایــام و بــا بیــان اینکــه تمامــی تجهیزات 
کــز خرید مســتقر شــده  مــورد نیــاز بــرای خریــد تضمینــی کلــزا در مرا
اســت،افزود: »کلیه ایــن تجهیزات در ماه گذشــته استانداردســازی 

شده اند تا فرآیند خرید  انجام شود.«
وی همچنیــن از آمادگــی انبــار ســیلوی تعــاون روســتایی شــهرک 
اســامیه با ظرفیت ۱۰۰۰ تن برای خریــد و تحویل کلزا از کشــاورزان در 

شهرستان مهران خبر داد.
شکری در ادامه با اشــاره به آغاز برداشــت کلزا در شهرستان دهلران، 
گفت:پیش بینی می شــود که تولیــد و تحویل کلزا در این شهرســتان 

با افزایش دو برابری نسبت به سال گذشته به حدود ۵۰۰ تن برسد.
وی ظرفیت تولیــد محصول کلزای ســال زراعی جاری در شهرســتان 
دهلران را حدود ۱۷ هزار تــن عنوان کرد و افزود:این میزان نســبت به 

سال زراعی گذشته بیش از سه برابر افزایش خواهد داشت.
وی ادامــه داد:در ایــن راســتا تعــاون روســتایی اســتان نســبت بــه 
کــز تحویــل و خریــد توســط شــبکه  تجهیــز انبارهــا و ســیلوهای مرا
تعــاون روســتایی در ســه منطقــه دهلران،موســیان و دشــت عباس 
 اقــدام کــرده و آمــاده تحویــل ایــن محصــول بــا ارزش از کشــاورزان 

عزیز است.
کار در اســتان ایام،گامی  حمایت تعاون روســتایی از کشــاورزان کلزا
ایــن محصــول  کشــت  رونــق  و  تولیــد  افزایــش  راســتای  در  مهــم 

استراتژیک محسوب می شود.

رفع تصرف بیش از ۳ میلیون متر مربع 
زمین های دولتی در فارس

شــیراز -چراغــی    مدیــرکل راه و شهرســازی فــارس، بــا اشــاره بــه 
پیشــتازی ایــن اســتان در رفــع تصــرف اراضــی دولتــی گفــت: ســال 
گذشته افزون بر سه میلیون و ۶۴۸ هزار مترمربع از زمین های  دولتی 

در این استان توسط یگان حفاظت این اداره کل رفع تصرف شد.
محمود رضا طالبان ، با اعام این خبر افزود: ارزش اراضی رفع تصرف 
شــده طی مدت مذکور ۵۲ هزار میلیارد ریال اســت که بــه بیت المال 

بازگردانده شد.
وی ادامــه داد: همچنیــن بــرای یــک میلیــون و ۱۲۷ هزار متــر مربع از 
اراضــی مذکور احــکام قطعــی قضایــی به نفــع دولــت صادر شــده که 

ارزش ریالی آن حدود ۵۵ هزار میلیارد ریال است.
طالبــان اظهــار کــرد: بنا بــه اعــام مدیر عامــل ســازمان ملــی زمین و 
مســکن، بیشــترین رفع تصرف اراضی ملی در کشــور طی ۱۰ ماه ســال 
گذشــته یعنی از ابتدای فروردین تا پایان دی مــاه ۱۴۰۲ به میزان ۵۵۲ 

مورد مربوط به استان فارس است.
مدیرکل راه و شهرســازی فــارس گفت: یــگان حفاظت ایــن اداره کل 
با توجه به مســئولیت و وظایف خــود بدون اغماض با ســودجویان و 
متعرضین به اراضــی ملی و دولتی به شــکل جــدی و قانونــی برخورد 

می کند.
طالبان افزود: شــهروندان می توانند موارد تصــرف، تعرض و دخالت 
در اراضی دولتی و ملی را ضمن تماس با شــماره تلفن گویای ۱۶۵۶ به 

یگان حفاظت از اراضی گزارش دهند.

اصفهان-مریــم مومنــی   محمــد یاســرطیب نیا در حاشــیه نکوداشــت 
آئیــن کهــن زورخانه گــردی در ماه مبــارک رمضــان در مؤسســه فرهنگــی، 
ورزشــی و قرآنــی علی بن ابی طالــب )ع(  اظهــار کــرد: فــولاد مبارکــه در قالب 
باشــگاه فرهنگی ورزشــی ســپاهان همواره حمایت های جــدی و خوبی از 
ورزش های قهرمانی در ســطح استان و کشور داشته اســت و خوشبختانه 
توانســته اســت افتخــارات خوبــی در ایــن زمینــه هــم بــرای اســتان و برای 

کشورمان به دست آورد. 
یکــی از ورزش های تاریخی و باســتانی مــا ورزش پهلوانی اســت که آمیخته 
با ارزش های دینی و ملی اســت. ایــن ورزش هزاران ســاله در ابتــدا برگرفته 
از فرهنگ کار و جهاد بوده و در ســده های بعد با مفاهیم اســامی آمیخته 

شده است.
وی افــزود: ورزش پهلوانی و زورخانه ای تنها ورزشــی اســت که با موســیقی 
گی هــای منحصــر بــه فــردی ماننــد جوانمردی،  زنــده اجــرا می شــود و ویژ
پهلوانی، احترام به بزرگترها و ســادات، افتادگی، خضوع و… در آن نهادینه 
گی ها و  شــده اســت که هیچکدام از ورزش ها در ســطح بین المللی این ویژ

ارزش ها را ندارند.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه اصفهــان گفــت: در کشــورهای پیشــرو 
از ظرفیت هــای فرهنگــی و خــرده فرهنگ هــای مهــم در صنعــت و ســایر 
زمینه هــای اجتماعی شــان اســتفاده کرده انــد، مثــاً ژاپنی هــا از فرهنــگ 
ســامورایی ها انجام کار تیمــی، وفاداری به ســازمان و کار فــراوان را الگو قرار 
داده اند و یاایتالیایی ها از فرهنگ گادیاتورها مفاهیمی همچون رقابت و 

مبارزه برای هدف را الگوبرداری کرده اند.

وی ادامــه داد: در کشــورهای مختلــف روی ورزش هایشــان کار کرده اند تا 
توانســته اند فرهنگشــان را با ســرمایه گذاری روی ورزش هایی مثل جودو، 

تکواندو، کاراته و کونگ فو صادر کنند.
گــر یــک رویــداد بین المللی در این کشــورها  طیب نیــا تصریح کــرد: امروزه ا
دایر باشد، نمایشی از این ورزش ها برای توریست ها و شرکت کنندگان اجرا 
می کنند، تا بــه نوعی از تمــام ظرفیت های خــود برای به نمایش گذاشــتن 

فرهنگشان بهره برده باشند.
وی گفــت: فــولاد مبارکــه در ورزش قهرمانــی کارهــای جــدی صــورت داده 
اســت اما در ورزش پهلوانی و ورزش جوانمردانه خلأ وجود دارد که از ســال 
گذشته بنا را بر این گذاشتیم که روی این ورزش کار ویژه ای انجام دهیم تا 

باشگاه فولاد مبارکه ســپاهان که عنوانش باشگاه فرهنگی ورزشی است به 
عنوانش نزدیک تر شود.

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکــه گفت: تیم جوانــان و نوجوانان این رشــته 
سال گذشــته در ســپاهان شــکل گرفت و برای اولین بار در مسابقات لیگ 
برتر رتبه اول را کســب کردنــد و نوجوانان ورزشــکاران ما افتخار نصیبشــان 
شــد تــا در محضــر مقــام معظــم رهبــری اجــرا داشــته باشــند، این اجــرا در 
محضر عالی تریــن مقام کشــور نقطه عطفــی در ترویــج فرهنــگ پهلوانی و 

زورخانه ای است.
وی تصریح کــرد: تیــم ســپاهان بعد از مــاه رمضــان در رســته نوجوانــان در 
مسابقات کشوری شرکت خواهد کرد و بنا داریم فتوت خانه ای )زورخانه یا 

نورخانه( با کیفیت بالا و در ابعاد جهانی در شهر اصفهان بنا کنیم.
طیب نیــا بــه مرمــت و احیــا برخــی زورخانه هــای شــهر اصفهــان در 
ســال گذشــته اشــاره کرد و افــزود: شــرکت فــولاد مبارکــه عاوه بــر مرمت 
و احیــا زورخانه هــای ســطح شــهر امســال از مســابقات پهلوانــی کــه 
اردیبهشــت ماه بــه صــورت بین المللــی در اصفهــان برگــزار می شــود، 

حمایت خواهد کرد.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه بــا بیــان اینکــه بایــد در ترویــج فرهنــگ 
جوانمــردی و پهلوانــی کار ویــژه ای کنیــم، ابــراز امیــدواری کــرد کــه ایــن 
اقدامات صــورت گرفتــه منجر به اتفاقــات بــزرگ و ترویج فرهنــگ پهلوانی 
و جوانمــردی در ورزش قهرمانــی و ســپس ترویــج ایــن فرهنــگ پهلوانــی و 
جوانمــردی در حوزه هــای مختلف همچــون مدیریت و ســایر عرصه های 

اجتماعی شود.

اصفهان

طیب نیا:

فولاد مبارکه فتوت خانه ای با کیفیت بالا و در ابعاد جهانی در اصفهان احداث خواهد کرد

مازندران کرمانشاه

۶۰۰ کیلومتر از معابر شهری کرمانشاه خط کشی 

کرمانشاه-حســنا فخارزاده   شــهردار کرمانشــاه 
از انجــام خــط کشــی ۶۰۰ کیلومتــر از معابــر شــهری 
گفــت: ثبــت تــردد غیرمجــاز  کرمانشــاه خبــر داد و 

کامیون ها توسط دوربین ها انجام می شود.
 نــادر نــوروزی اظهــار کــرد: ورود روزانــه کامیــون هــا 
باعث ایجاد خطرات ایمنی، افزایش آلودگی زیســت 
کنــدی حرکــت در معابــر اصلــی شــهر  محیطــی و 

خواهند شد.

وی افــزود: بــه همیــن منظــور دوربین هــای ثبــت 
کرمانشــاه آمادگــی ثبــت تــردد  تخلــف شــهرداری 
غیرمجــاز انــواع کامیون بــه داخل محــدوده قانونی 

شهر را دارند.
شــهردار کرمانشــاه تصریــح کــرد: بــا توجــه بــه لــزوم 
انسان محور بودن شهرها و معابر شهری، این طرح 
بــرای کاهــش آلودگی هــای صوتــی، افزایــش ضریب 
ایمنی و روانی تردد شــهروندان، در هفتمین جلسه 
شورای ترافیک شهر کرمانشــاه به تصویب رسید و با 

همکاری پلیس راهور قابلیت اجرا دارد.
کشــی معابــر شــهری  نــوروزی در خصــوص خــط 
خاطرنشــان کــرد: از اســفندماه ســال گذشــته بالــغ 
کیلومتــر خط کشــی معابــر در ســطح شــهر  بــر ۶۰۰ 

کرمانشاه انجام شده است.
وی در پایان ادامه داد: خط  کشی معابر بلوار شهید 
بهشــتی، بلوار شــهید مطهری، بلوار شــهید اشــرفی 
اصفهانــی، بلــوار راه کربــا و خیابــان معلــم از جملــه 

اقدامات انجام شده است.

جلسه شورای معاونین اداره کل بهزیستی مازندران برگزار شد
ساری-امیری فر   جلسه شورای معاونین بهزیستی 
اســتان مازندران به ریاســت دکتر فریبــا بریمانی مدیر 
کل بهزیســتی و اعضای شــورای معاونین بــا محوریت 
هم اندیشــی در راســتای تبیین و برنامه ریزی برپایی 
پایگاه های جمع آوری زکات فطریه با هدف هماهنگی 
و انسجام بخشــی در اجرای این برنامه توسط ادارات 
بهزیستی سراسر اســتان در روز عید ســعید فطر برگزار 
شد.  مدیر کل بهزیستی استان مازندران ضمن آرزوی 
قبولی طاعات و عبادات در ماه مبارک رمضان، گفت: 
با توجه به نزدیک شدن عید سعید فطر، این جلسه به 
منظور هماهنگی جهت برنامه ریزی اجرایی و نظارت 
دقیق تر بر روند جمع آوری زکات فطره تشــکیل شد تا 

شاهد یک وحدت رویه در این خصوص باشیم.
وی افــزود: پایگاه هــای جمــع آوری زکات فطریــه در 
کز و موسســات  محــل مصلی هــا، معابــر عمومــی، مرا

خیریه شهرستانها برپا می شود.
این مســوول ادامه داد: مکان های استقرار صنادیق 
جمع آوری زکات فطریه در هر شهرســتان بطور دقیق 

مشــخص شــد و هر صندوق فقط مجاز به فعالیت در 
مکان تعیین شده است.

 دکتــر بریمانی بــر اهتمام ویــژه صیانــت از صنادیق 
کیــد کــرد و یــادآور شــد:  جمــع آوری زکات فطریــه تا
تمهیداتــی اندیشــیده شــود تــا میــزان مبالــغ جمع 
آوری شــده و توزیــع زکات فطریــه بیــن اقشــار تحت 
ع وقت بــه آحاد  حمایــت بهزیســتی اســتان در اســر

جامعه اطاع رسانی شود.

البرز

لــه هــای کانشــهر کــرج  با  -ترنــم مظفــری   دهمیــن جشــنواره لا البرز
حضور مدیران شــهری در میان دهها شهروند مشــتاق دیدار گل در باغ 

گل های پارک شهید چمران کرج آغاز بکار کرد.
مهــرداد کیانــی شــهردار کــرج در آییــن آغــاز بــکار ایــن رویــداد فرهنگــی 
لــه هلنــدی در ۳۷  گردشــگری بــه خبرنــگاران گفــت : ۳۰۰ هــزار پیــاز لا
گل هــای پــارک شــهید چمــران  گل فصلــی در بــاغ  واریتــه و ۲۰۰ هــزار 
گردشــگران  کــه در قالــب ایــن جشــنواره در دیــد  کاشــته شــده   کــرج 

قرار گرفته است.
له ها را حاصل تاش شــبانه  شــهردار کرج، برگــزاری دهمین جشــنواره لا
روزی و هشــت ماهه بیش از ۴۰۰ نفر از تاشــگران سازمان ســیما، منظر و 

فضای سبز شهری شهرداری کرج عنوان کرد.
جدیــد،  اِلمان هــای  نصــب  و  طراحــی  گل آرایــی،  داد:  ادامــه  کیانــی 
اصــاح ورودی هــا و خروجی هــا بــا ســاخت ســردر چوبــی بــرای تــردد 
امــکان تهیــه  از تشــکیل صف هــای طولانــی و  آســان تر و جلوگیــری 
 بلیــت الکترونیکــی از اقداماتــی بوده کــه بــرای برپایی این جشــن انجام 

گرفته است.
برای تســهیل در تردد و کاهــش ازدحام جمعیت در جشــنواره امســال، 
شــهروندان و بازدیدکننــدگان عزیــز می تواننــد بــدون حضــور در محــل 
برگزاری جشــنواره، اقدام به خرید اینترنتی بلیط از طریق ســایت رفاهی 

به آدرس B۲n.ir/f۳۳۵۱۹ کنند.

ج با حضور مدیران شهری آغاز بکار جشنواره لاله های کر

مقاوم سازی ۵۶ هزار واحد مسکن روستایی؛

وستای کردستان اجرا شد ح هادی در ۶۷۰ ر طر
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آمادگی بانک مرکزی برای امضای قرارداد 
۶۰۰میلیون دلاری با وزارت نفت

رییس کل بانک مرکزی از آمادگی بانــک مرکزی برای امضای قرارداد 
۶۰۰ میلیون دلاری با وزارت نفت خبر داد.

 به نقل از بانک مرکزی، محمدرضا فرزین رئیــس کل بانک مرکزی از 
آمادگی بانک مرکزی برای امضای قرارداد ۶۰۰ میلیون دلاری با وزارت 
نفت خبر داد و گفت: منابع ارزی کشور به گونه ای است که این پیشنهاد 
برای سرمایه گذاری در توســعه چاه های نفتی به وزارت نفت ارائه شده 

است و به زودی قرارداد امضا خواهد شد.

 رمزارزها دوباره اوج می گیرند
بازار سرمایه مستعد صعود قوی است

یک کارشناس بازار ســرمایه گفت: اگر ریسک سیســتماتیک در بازار 
وجود نداشته باشد بازار سرمایه مستعد صعود قوی است.

علی فراقی کارشناس بازار سرمایه با بیان این که سوالی که پس از شروع 
سال جدید برای بسیاری از افراد رخ می دهد این است که با این که پس 
از آغاز سال جدید و شروع معاملات در سال پیش رو، پیش آمد این است 
که با توجه به اینکه آغاز روزهای معاملاتی بســیار سبز و با بازدهی های 
نسبتاً قابل قبول بود چرا به یکباره این سبزی جای خودش را به قرمزی 
و بازدهی های منفی داد؟، گفت: برای پاســخی کوتاه و سرراست برای 
این موضوع باید ریســک، آن هم از نوع سیســتماتیک را در نظر گرفت 
که علیرغم پتانسیل های بالای این بازار عملًا تنش های جدید به وجود 
آمده و فضای ناآرام آن عملًا اولین بــازاری که مورد هدف قرار می گیرد 
بازار سرمایه است و با توجه به اینکه مســیر رو به بالای این بازار با توجه 
به سیاست های داخل بسیار شکننده و سســت می باشد عملًا با اضافه 
شــدن کوچک ترین ریســکی به وضعیت حاضر باعث عقب نشینی هر 

فروشنده ای از این بازار خواهد شد.
فراقی افزود: با کم شدن اندکی از فشــار ریسک ها خریداران دوباره پله 
پله اقدام به ورود می کنند چون به خوبی می دانند اگر ســایه ریســک 
خاصی بر بازار ســنگینی نکند، این بازار می تواند در صدر بازدهی های 

اقتصاد به راحتی قرار بگیرد.
این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: مورد بعدی که شاید سوال پیش 
آمده باشد قرار گیری دلار بالای محدوده ۶۰ هزارتومان باشد. موردی 
که شاید برای میان مدت به خوبی قابل دسترســی و برای کوتاه مدت 

اندکی زودتر از موعد به نظر می رسد.
به گفته فراقی، حال برای پاســخ به آن باید گفت کــه عمده دلیل این 
حرکت را می توان به دو مورد اساســی بســت داد که دومین مورد آن 
محرکی در کوتاه مدت بود که با توجه به رخداد مورد اول و شکل گیری 
تقاضای نســبتاً بالا در مورد دوم هیجان بیشــتری را به خوبی وارد این 

بازار کرد تا عملًا کنترل آن به شدت سخت باشد.

فراقی ادامه داد: در رابطه ادامــه باید به بازار رمز ارزها اشــاره کرد که 
هرچند در حال حاضر در وضعیت نسبتاً تعادلی به سر می برند ولی دیر 
یا زود به احتمال بالایی همانند رونــد چند ماه اخیر خود دوباره قصد بر 
جهش قیمتی داشته باشند که عملًا با توجه به اینکه از داخل کشور هم 
طرفداران و خریداران نسبتاً زیادی این بازار دارد شاهد تقاضای فروش 
ریال و عرضه سنگین در آن باشیم که خواه ناخواه واحد پولی کشور را با 

افت قیمت خود مواجه می سازد.
مورد دوم که مزید بر علت و افزایش این فشــار گردید افزایش تنش ها 
و اتفاقات ۲ هفته اخیر اســت که عملًا ریســک درگیــری و در کلیت 
ریسک های سیســتماتیک را بالا خواهد برد و در پی آن شاهد تقاضای 

زیاد در این بازار بوده ایم.
فراقی در پایان گفت: نکتــه ای که در آخر باید به آن اشــاره نمود این 
اســت که با توجه به این موضوع که عملًا در اکثریت اقتصاد کشورها با 
زیاد شدن ریسک های سیاسی تقاضا به سمت کالاهایی امن همچون 
طلا معطوف می شود ولی عملًا در کشور ما این اتفاق در عین این مورد 
که برای کالایی چون دلار نیزاتفــاق می افتد، بازار تقاضای ارزی چون 
دلار را با این افزایش رو به رو می ســازد.و در پایان شــاید بتوان دلایل 
متعددی را برای این اتفاقات در نظر گرفت ولی در این بازه زمانی کوتاه 
مدت می توان قدرتمندترین علت ها را همین موارد گفته شده در نظر 

گرفت.

 ساخت بیش از ۱۲۵هزار واحد مسکونی 
در شهرهای جدید

مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید از ساخت ۱۲۵ هزار و ۹۰۰ 
واحد مســکونی تا پایان بهمن ماه ســال گذشته در شــهرهای جدید 

کشور، خبر داد.
 سعید غفوری مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید، گفت: روند 
ساخت مسکن از اسفندماه سال گذشته تاکنون جهش خوبی داشته و 
به ۱۶۵ هزار واحد رســیده و برای ۳۳۵ هزار واحد نیز روند تأمین زمین 
در حال انجام است. در شــهرهای جدید تنها بحث نظارت نیست بلکه 

حمایت و هدایت نیز با جدیت انجام و پیگیری می شود.

مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید در ادامه تاکید کرد: پیش از 
این در شهر امیرکبیر یک هزار و ۱۳۱ واحد مسکن در قالب طرح مسکن 
مهر و طرح حمایتی تعریف شــده بود و هم اکنون نیز سه هزار واحد به 

صورت ویلایی در این شهر در حال ساخت است.
این مسؤول تصریح کرد: ۱۲۵ هزار و ۹۰۰ واحد مسکونی تا پایان بهمن 

ماه سال گذشته در شهرهای جدید کشور ساخته شد.
وی بیان کرد: هشــت هزار قطعه زمین ۲۰۰ متــری در قالب واگذاری 
گروهی و انفرادی در شــهر امیرکبیر در پنج محله در حال انجام است 
و واگذاری یک هــزار قطعه زمیــن ۲۰۰ متری در قالــب طرح جوانی 
جمعیت نیز برنامه ریزی شده و حدود چهار هزار واحد مسکونی نیز در 

شهر مهاجران در حال ساخت و واگذاری است.

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد
نصب ۸۰ درصد کنتورهای هوشمند در ادارات

 مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد: تاکنون حدود ۸۰ درصد از ادارات 
به کنتور هوشمند مجهز شده اند و ســازمان های باقیمانده نیز تا شروع 

فصل پیک مصرف برق به این نوع کنتورها مجهز می شوند.
مصطفی رجبی مشــهدی با بیان اینکه شــروع فصل گرمــا، افزایش 
مصرف برق ناشــی از ورود سیستم های سرمایشــی )کولرهای گازی، 
چیلرهــا، و ...( را در پی دارد که این میزان به بیــش از ۳۰ هزار مگاوات 
می رسد، افزود: این رقم معادل مصرف برق کشــور بزرگی مانند مصر 

است.
وی ادامه داد: برای تامین برق پایدار در تابســتان، بخش های مختلف 
در طرح های مدیریت مصرف شــرکت می کنند که به طور مثال برای 

بخش های خانگی مشوق هایی در نظر گرفته شده است.
مدیرعامل شرکت توانیر با بیان اینکه تغییر ساعات کار ادارات به عنوان 
یکی از راهکارهای مدیریت بار شبکه در تابســتان است، یادآور شد: از 
آن جا که تعیین و تنظیم ســاعات کار ادارات در اختیــار هیات وزیران 
است، با اخذ موافقت دولت، ســاعات کار ادارات در فاصله ۱۵ خرداد تا 

۱۵ شهریور از ساعت ۶ صبح تا ۱۳ می شود.
رجبی مشــهدی تصریح کــرد: این طرح در ســال گذشــته نیز اجرا 
شــده بود که با تاکید رییس جمهور در خصوص آغاز بــه کار متروها، 
مهدهای کودک و شــناوری ابتدای صبح بــرای کارمندانی که فرزند 
خردسال داشتند، رضایت نسبی کارمندان و سایر بخش ها را براساس 
نظرسنجی های انجام شده، کســب کرد.وی همچنین گفت: با توجه به 
خاموش شدن وسایل سرمایشــی در ادارات، اجرای این طرح در سال 
گذشته موجب صرفه جویی ۸۵۰ مگاواتی در مصرف برق شد که معادل 
مصرف دو یا سه استان کشور بود.سخنگوی صنعت برق افزود: براساس 
این مصوبه مقرر شده اســت که وسایل سرمایشــی در ادارات واقع در 
اقلیم معتدل کشور، یک ســاعت زودتر از پایان ساعت کار و در مناطق 

گرمسیر همزمان با پایان ساعت کار خاموش شود.
رجبی مشــهدی در عین حال اظهار امیدواری کــرد: اجرای این طرح 
باعث تامین برق پایدار برای همه مشــترکان و اختصاص صرفه جویی 

حاصل از آن به بخش تولید شود.
وی درباره چگونگی نظارت بر اجرای این طرح نیز با بیان اینکه امســال 
هدف گذاری انجام شــده برای صرفه جویی از محــل اجرای این طرح 
حدود ۱۵۰۰ مگاوات است، خاطرنشان کرد: تاکنون حدود ۸۰ درصد 
از ادارات به کنتور هوشــمند مجهز شــده اند و ادارات باقیمانده نیز تا 

شروع فصل پیک به این نوع کنتورها مجهز خواهند شد.

مدیرعامل شــرکت توانیر با یــادآوری اینکه براســاس مصوبه هیات 
وزیران ادارات باید در ســاعات کاری مصارف خود را ۳۰ درصد و پس از 
پایان ســاعات کاری ۶۰ درصد کاهش دهند، افزود: با نصب کنتورهای 
هوشــمند مصرف بــرق ادارات کنترل پذیر می شــود و در صورتی که 
میزان صرفه جویی تعیین شــده در مصوبه توسط ادارات رعایت نشود، 
شــرکت های توزیع می توانند این موضوع را رصــد، پیگیری و کنترل 

کنند.

وژه بزرگ برای بهبود وضعیت  اجرای یک پر
ومیه تا یک ماه دیگر دریاچه ار

وزیر نیرو درباره وضعیت دریاچه ارومیه و اقدامات و برنامه های دولت، 
گفت: یک پروژه بزرگ برای بهبود وضعیت دریاچــه ارومیه تا یک ماه 

آینده اجرا خواهد شد.
علی اکبر محرابیــان در آئین بهره برداری از طرح هــای آب و فاضلاب 
استان تهران، گفت: امروز ما شاهد بهره برداری ۱۷ هزار میلیارد تومان 
طرح در بخــش آب و هم در بخش فاضلاب هســتیم. برخی از طرح ها، 
طرح های منحصر به فردی است که به بهره برداری می رسد. بزرگترین 

نیروگاه بیوگاز کشور در حال بهره برداری است.
وی اظهار داشــت: کل ظرفیت نیروگاه های زیست توده تا شروع دولت 
۹ مگاوات بوده که امروز به ۲۱ مگاوات رســید و حدود ۱۸ مگاوات هم 
در حال اجراســت. این طرح ها هم از نظر اقتصادی و هم از نظر محیط 
زیستی طرح های به شدت اقتصادی و مفیدی اســت.وزیر نیرو درباره 
نیروگاه زیســت توده ای که امروز بهره برداری شــد گفت: این نیروگاه 
۷.۲ مگاواتی از نظر محیط زیســت معادل ۳۶۰۰ هکتار فضای ســبز، 
گازهــای آلاینده محیط و شــهر را جمــع آوری می کنــد. همچنین 
معادل ۲۴ میلیون متر مکعب گاز به ما انرژی بــرق می دهد؛ یعنی اگر 
می خواســتیم یک نیروگاه بزنیم با سوخت فسیلی باید ۲۴ میلیون متر 
مکعب گاز تخصیص می دادیم که هــم از نظر اقتصادی باید هزینه قابل 
توجهی می کردیم و هم باعث آلودگی محیط زیســت می شــد. الان نه 

تنها آلودگی نداریم بلکه از نظر اقتصادی هم بسیار مؤثر و مفید است.

محرابیان همچنین گفت: پروژه هایی که امروز قرارداد آنها منعقد شد، 
فرمودند ۱۵، ۲۰ و ۲۵ ساله است. منظور از این سال ها، مدتی است که 
این ها از این پساب دارند اســتفاده می کنند. اجرای پروژه ها در لحظه 
است؛ بسیاری از این پروژه ها تمام شده و فقط کافیست که شیر باز شود 
و از پساب استفاده کنند. آنهایی هم که اجرا نشــده نهایتاً تا یک سال و 

نیم آینده افتاده از پساب در آنها به بهره برداری می رسد.
وزیر نیرو اعلام کــرد: خیلی از این صنایع هم مثــلًا می گوئیم راجع به 
انتقال پســاب بهداشتی شــهر اصفهان یا شهر شــازند یا اراک یا سایر 
مناطق؛ خب این الان موجود اســت. صنایع می توانند در حال حاضر از 
آن استفاده کنند. قراردادی که منعقد شد، این امکان را ایجاد کرد و این 
تعهد را برای طرفین ایجاد کرد که شــرکت آب و فاضلاب تأمین پساب 
بهداشتی کند و صنعت هم از آن استفاده کند و از محل سرمایه گذاری 

خودش بتواند آب مطمئنی را تأمین کند.
محرابیــان همچنین دربــاره وضعیت دریاچــه ارومیــه و اقدامات و 
برنامه های دولت برای آن گفت: مــا در موضوع دریاچه ارومیه خودمان 
را متعهد کردیم که این دریاچه با اجرای پروژه های متعدد و با مدیریت 
منابع آب احیا شــود.وی افزود: پروژه های متعددی که برای تأمین آب 
دریاچه اجرا شــده و آخرین پروژه هم در دریاچه طــی یک ماه آینده 
ان شاءالله با دستور ریاست محترم جمهور به بهره برداری خواهد رسید.
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رییس اندیشکده حکمرانی هوشمند:

در تولید مسکن نباید معطل تئوری ها ماند

خریدار  رییس اندیشــکده حکمرانی هوشمند 
گفت:بازار بیمار مســکن در حوزه تولید و پس از 
آن، خرید و تملک است. توصیه می شود متولیان 
امربا دعوت از نخبگان بــدون اتلاف وقت اقدام به 

بررسی واقعیت های این عرصه کنند.
 تأمین و ساخت مســکن مورد نیاز کشور همواره 
یکــی از چالش های اساســی دولت ها به شــمار 
می رود در همین راســتا فروش متری مســکن 
در بورس یکی از برنامه های پیشــنهادی بود که 
دولت های مختلــف درصدد اجرایــی کردن آن 
برآمدند. هر چند این طرح تا کنــون تنها در حد 
تئوری و ایده باقی مانــده و با اجرای فراگیر فاصله 
دارد ولی موافقان آن بر این باور هستند که اجرای 
این طرح می تواند به رشد ســاخت و ساز مسکن 

رونق دهد.
نخســتین برنامه ریزی های فروش متری مسکن 
در بازار بورس از ســال ۸۹ کلید خورد و قوانینی 
نیز در این حوزه از ســوی مجلس شورای اسلامی 
در ۲۵ مــاده به تصویب رســید و اولین معاملات 
آزمایشی آن نیز در سال ۱۳۹۹ انجام پذیرفت؛ اما 
با این وجود به گفته منتقدان، طرح فروش متری 
مســکن نواقص و ایراداتی دارد کــه اجرای آن به 

صورت کلان را با چالش مواجه کرده است.
از همیــن رو گفت و گویی با ســید طه حســین 
مدنی، رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
انجام شــد تا از چند و چون مزایــا و معایب طرح 

فروش متری مسکن در بورس مطلع شویم.

  هدف از فروش متری در بورس چیست؟
طرح فروش متری مســکن در بورس یا هر بستر 
دیگــر را برای آنکــه بتوانیم به صــورت دقیق تر 
مورد ارزیابی قــرار دهیم بایــد آن را از ۳ موضع 
تولیدکنندگان، حاکمیــت و خریداران مورد نقد 
و بررســی قرار دهیم. در مرحله نخست باید دید 
که این طرح به کدام یک از بعد توســعه شــهری 

کمک می کند.
متولی توســعه افقی شــهرها به صورت مستقیم 
دولت اســت و توســعه عمودی شــهرها که در 
آن احیا و بازســازی بافت فرســوده و ســاخت 
پروژه های مسکونی، اداری و تجاری غیرمسئول 
دنبال می شود توســط مشارکت بخش خصوصی 
امکان پذیر اســت. بنابراین طــرح فروش متری 
مســکن در بورس به عنــوان عاملیــت جذب و 
مشــارکت بخش خصوصی بیشــتر در پیشبرد 
اهداف توسعه عمودی شهرها هدف گذاری شده 

و مؤثر است.
همــکاری دولت و بخش خصوصــی زمینه رونق 
تولید مســکن را فراهم می کنــد و یکی از اهداف 
کلان دولت در طرح پیش فروش متری مســکن 
در بورس، جذب سرمایه راکد و منابع خرد مردم 

است.
در حال حاضر بیشترین ســرمایه خرد مردم در 
بازار ارز و ســکه هزینه می شــود که علیه اقتصاد 
کشــور اســت. می توان از بورس به عنوان نقطه 
اتصال ســرمایه خرد مردم و ســرمایه گذاری در 
حوزه مســکن اســتفاده کرد تا با گسیل سرمایه 
خرد مردم به ســمت ساخت و ســاز زمینه رونق 
تولید مسکن، افزایش اشــتغال و پویایی اقتصاد 
کشور فراهم شــود و این حوزه را از رکود سنگین 
خارج کند. در صورت اجرای درســت این برنامه، 
دولت به اهدافی همچون افزایش عرضه مسکن، 
تعادل قیمت مسکن و حفظ ارزش پول نیز دست 

می یابد.

 مزیت فــروش متری مســکن در بورس 
چیست؟

آنچه در این حــوزه می توان بــه صراحت گفت 
این اســت که طرح فروش متری مسکن به طور 
مستقیم منجر به خانه دار شدن مردم نمی شود و 
مردم را صاحب خانه نمی کند؛ اما سرمایه گذاری 
در این حوزه می توانــد ارزش دارایــی مردم در 
شــرایط اقتصادی کنونی را حفــظ کند. در حال 
حاضر با توجه به افزایش افسارگســیخته قیمت 

مسکن بســیاری از جامعه توان خرید یک واحد 
مســکن را ندارند، اما در قالب این طرح می توانند 
به اندازه ســرمایه خود هر متراژی که خواستند 
را از طریق بورس یا هر بســتری خریداری کنند. 
در واقع این طــرح فرایندی را ایجــاد می کند تا 
نقدینگی جامعه بــه تأمین بودجــه و نقدینگی 

پروژه های عمرانی بیانجامد.
طرح فروش متری مســکن در بــورس به بخش 
خصوصی این امــکان را می دهد تا با تعریف پروژه 
ساخت و ساز زمینه سرمایه گذاری مردم را فراهم 
کرده و از سوی دیگر به مردم این امکان را می دهد 
تا با ســرمایه گذاری در بازار مسکن ارزش دارایی 
خود را حفظ و حتی سرمایه خود را از قبل شراکت 
در ســود ارزش افزوده حاصل از تولید مســکن و 

ساخت ساختمان افزایش دهند.

 چرا تأمین مالی خرد در شــرایط فعلی 
بهترین گزینه است؟

در حال حاضر با کســری شــدید تأمین مالی در 
حوزه ساخت و ســاز مســکن روبه رو هستیم تا 
جایی که حــدود ۳۵ درصد پروژه های ســاخت 
مســکن با عدم تأمیــن بودجه مواجه هســتند؛ 
البته که تعداد بسیار زیاد و چشمگیری پروژه در 
ابتدای امر نیز متوقف مانــده و در آمار پروژه های 

معطل بیان نمی شوند.
در گذشــته چندین طرح و برنامه در حوزه تأمین 
مالی ساخت و ســاز مســکن با محوریت برخی 
بانک ها اجرا شده اســت که متأســفانه در اکثر 
موارد با شکســت روبه رو شــد. به عنــوان مثال، 
تســهیلات بانکی و بازپرداخت آن برای ساخت 
مسکن به هیچ وجه متناسب نبوده و از سوی دیگر 
طرح هایی همچــون اوراق گام کمکــی به خرید 
نهایی مســکن نمی کند. در نتیجه مشکل فروش 
نهایی ساختمان را مرتفع نکرده و تأثیر درخوری 
بــر تولید مســکن نخواهــد داشــت. همچنین 
طرح هایی که تا کنون ارائه شده تماماً حاکمیتی 
یا دســتوری بــوده و در نتیجه نتوانســته اند به 
عملکرد خوب و فراگیر دست یابد. از سوی دیگر، 
در طرح های پیش فروش مســکن به دلیل عدم 
وجود سند ملک تمام ریســک معامله با خریدار 
است و معضلات قضائی بســیاری به وجود آورده 
بنابراین این طرح به صورت تئوری در صدد است 

تا خلأ این حوزه را پوشش دهد.

 چطور می توان فروش متری مســکن در 
بورس را از یک طرح تئــوری به یک برنامه 

کاربردی فراگیر تبدیل کرد؟
در مرحله نخســت بایــد به اصــلاح قانون پیش 
فروش مسکن پرداخت، قوانین این حوزه به شدت 
ایرادات حقوقی دارد و عبارات غلط و اشتباهی در 
آن وجود دارد که مفاهیم کلان این طرح را تحت 
شعاع قرار می دهد، نخستین گام اجرای این طرح 
با بازنگری قوانین این حوزه از ســوی مجلس آغاز 
می شود و انتظار ما این است تا نمایندگان جدید 
مجلس به صورت جدی در این حــوزه ورود پیدا 
کنند، در صــورت عدم اصلاح قوانیــن این حوزه 
این طرح اثربخشــی و فراگیری مناسبی نخواهد 

داشت.
در مرحلــه دوم باید نقش دولــت را در این طرح 
مشخص کرد. بدیهی اســت که دولت به تنهایی 
ابزار و امکانات لازم برای اجرای این طرح را ندارد؛ 
بنابراین باید به ســمتی برود کــه نقش نظارتی، 
تسهیلگری و ریل گذاری را برعهده بگیرد و زمینه 
مشارکت و همکاری شــرکت های دانش بنیان و 
بخش خصوصــی را در حوزه پیاده ســازی و اجرا 
فراهم کند. به همین دلیل، با ورود مستقیم و یک 
بعدی بورس به عنوان تنها بســتر اتصال سازنده 
و خریدار مســکن موافق نیســتم و آن را دارای 

مشکلات عدیده می دانم. 
قطعاً هر جایگزیــن دولتی برای بــورس، دارای 
مشکلات بســیار بیشــتری خواهد بود؛ چراکه 
بورس کالا حداقل زیرســاخت های نرم و سخت 
لازم را داراست و چالش ما با آن مشکلات اجرایی 

و نظارتی بورس بر این دســت فعالیت ها اســت. 
اگر بخواهم به طور ســاده منظور را منتقل کرده 
باشــم، باید این گونه توضیح داده شــود که اگر 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، ســال ۸۴ فروش 
بر بســتر وب اقلام دیجیتال را صرفاً به بورس کالا 
واگذار می کــرد یا مردم برای خریــد لوازم منزل 
یا خوراکی خود بر بســتر اینترنت مجبور به تهیه 
حساب سجام و سپس خرید ماست از بورس کالا 
می شدند! مساله ساز می شــد اما وزارت صنعت، 
معدن و تجارت سال هاســت که بــا درایت کافی 
مســیر درســت را طی کرده و نتیجه آن شده که 

بیان این تصورات هم قریب به طنز است.
بازار مســکن پیچیدگی های خاص خود را دارد و 
عرضه آن در بورس نیز به نوبــه خود چالش های 

جدیدی را به وجود می آورد. 
در بحث خرید و فروش ســکه، خودرو یا هر کالا 
دیگر در بورس یا بورس کالا، خریدار به طور کامل 
مشخصات ســهام و کالای خریداری شده و زمان 
تحویل آن را رؤیت می کند ولی در مورد مســکن 
این طور نیست، مسکن متغیرهای بسیاری دارد؛ 
مثلًا نوع مصالح یــا امکانات آن با یکدیگر متفاوت 

است.
 بنابراین باید سازوکاری تعریف شود که مشخص 
کند خریدار ســهام یا واحد، یک متر از چه ملکی 
با چه جزئیات اجرایی و قلــم کالایی را خریداری 
کرده اســت. در صورتی که موفق به پیاده سازی 
چنیــن اطلاعاتی در بســتر بورس شــویم، باید 
تعداد بســیار زیادی ناظر و کارمند را به استخدام 
بورس درآوریــم که در صورت توفیــق که دور از 
ذهن است؛ مسیری دقیقاً بر خلاف اصل ۴۳ و ۴۴ 

قانون اساسی را طی کرده ایم.
با توجه به برنامه های توسعه محور، کشور سالانه 
به ساخت یک میلیون مســکن نیاز دارد که اکثر 
آن باید با مشــارکت بخش خصوصــی که همان 
مردم هستند ساخته شود. ترغیب و تشویق بخش 
خصوصی برای بازگشت مجدد به این حوزه بسیار 
حائز اهمیت اســت و اجرای طرح هایی همچون 
طرح فروش متری مسکن در بسترهای مناسب، 
در صــورت اجرای درســت و آگاهانــه می تواند 

کارساز باشد.
همچنین با توجه به شعار ســال ۱۴۰۳ که رهبر 
انقلاب بــا دقت بســیار آن را انتخــاب و عملًا به 
حکمرانان کشور ابلاغ کردند؛ کلید حل مشکلات 
اقتصادی قطعاً در دست مردم و با مشارکت مردم 
است. مسلماً این مردم و بخش خصوصی هستند 
که با کاهش بروکراسی و افزایش سرعت و کیفیت 
می توانند با تعریف بســترهای کســب و کارهای 
نوین، چالش چند دهه ساله مســکن را حل و به 
فرجام مطلوب برســانند. بنابراین مسلم است که 
باید »جهش تولید با مشــارکت مــردم« محقق 

شود.
این روزها اخباری از وزارت راه و شهرسازی مبنی 
بر تولید و یا آغاز تولید بیــش از ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد مسکونی به گوش می رسد که با برخی 
واقعیت های میدانی فاصله بســیاری دارد. البته 
مهم اســت که بدانیم تعریف دولت از آغاز مراحل 
ساخت، دقیقاً چیست؟ ممکن است حتی توافق 
برای ورود یک زمین مشــخص بــه طرح نهضت 
ملی مسکن را در آمار محاسبه کرده باشند. قطعاً 
عملکرد وزارت راه و شهرسازی و شهرداری تهران 
در سال اخیر نسبت به گذشته بهبود چشمگیری 
داشته اما چیزی که در شرایط فعلی نمایان است، 
بازار بیمار مســکن در حوزه تولیــد و پس از آن 

خرید و تملک است.
توصیه می شود وزارت راه و شهرسازی و معاونت 
مسکن و ساختمان آن وزارتخانه همچون سابق، 
با دعوت نخبگان این حــوزه که تجربه اجرایی نیز 
دارند، بدون اتلاف وقت، اقدام به بررسی و تجربه 
اجرایی واقعیت هــای این عرصه حتــی در ابعاد 
کوچک و تحت کنترل نماید و بیش از این معطل 
قوانین اصلاح نشــده، خبر درمانــی و ادعاهای 
بی اســاس برخی دســتگاه ها که ثابت کرده اند 

تجربه موفقی نداشته و نخواهند داشت، نشوند.
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